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Laura Kaczyńska - Kierownik Biura Sesji Sejmiku 

Nie potwierdził jeszcze pan radny Augustyniak, pan radny Czapliński, pan radny 

Grodzki, pan radny Kandyba, o pan Kandyba już potwierdził, pan radny Kołodziejski, 

pan radny Kowalski, pani radna Paprocka-Ślusarska, pan radny Rejczak, pan radny 

Rytel.  

 

Konrad Rytel 

Jestem, jestem słucham. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

To trzeba tę rączkę tam nacisnąć na ekranie, panie radny. 

 

Artur Czapliński 

Ja nacisnąłem i nic mi nie wyskoczyło, nie wiem co. Czapliński. 

 

Laura Kaczyńska - Kierownik Biura Sesji Sejmiku 

Pan Czapliński jeszcze jest nie potwierdzony cały czas. 

 

Artur Czapliński 

Ale ja nacisnąłem, proszę panią.  

 

Jakub Kowalski 

Ja tak samo, Jakub Kowalski kilkakrotnie już potwierdzałem kworum.  

 

Laura Kaczyńska - Kierownik Biura Sesji Sejmiku 

Pan Kowalski jest potwierdzony. I pan Czapliński też już teraz jest potwierdzony. Czyli 

jeszcze tak, pan radny Grodzki, pan radny Kołodziejski, pani radna Paprocka-

Ślusarska, pan radny Traczyk, i pan radny Wiśniakowski. Pięć osób jeszcze.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Pan radny Wiśniakowski czy już potwierdził kworum? Czy obecność? 

 

Laura Kaczyńska - Kierownik Biura Sesji Sejmiku 

Pan Wiśniakowski jeszcze nie potwierdził.  
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Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Ale czy ci pozostali są jak gdyby już połączeni, tylko nie potwierdzili kworum, państwo 

radni czy po prostu ich nie ma na sesji jeszcze?  

 

Laura Kaczyńska - Kierownik Biura Sesji Sejmiku 

Zostały trzy osoby jeszcze niepotwierdzone, pan radny Grodzki, pan radny 

Kołodziejski i pan radny Traczyk.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Pana radnego Traczyka nie będzie dzisiaj na sesji. 

 

Laura Kaczyńska - Kierownik Biura Sesji Sejmiku 

To jeszcze pan Kołodziejski.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Czy pan radny Kołodziejski jest może? Może potwierdzić obecność? No dobrze, to 

może dołączy w trakcie pan radny Kołodziejski. Proszę państwa, proszę o 

wyświetlenie jak tam to kworum wygląda. Czyli nie mamy z 51 radnych 2 radnych, czyli 

na podstawie wyników sprawdzenia kworum stwierdzam, że w posiedzeniu 

uczestniczy odpowiednia liczba radnych, aby obrady sejmiku uznać za prawomocne. 

Na sekretarza obrad, na podstawie § 3 ust. 2 Regulaminu Obrad Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego powołuję pana radnego Artura Czaplińskiego z klubu 

Prawo i Sprawiedliwość. Proszę państwa, protokół z poprzedniego posiedzenia 

sejmiku, zgodnie z § 3 ust. 8 Regulaminu Obrad Sejmiku Województwa 

Mazowieckiego został wyłożony do wglądu pań i panów radnych. Do protokołu nie 

zgłoszono uwag. Na podstawie § 3 ust. 9 protokół został podpisany.  

Proszę państwa, przechodzimy do pkt. 2: Przyjęcie porządku obrad. Mamy tutaj 

proponowane, po posiedzeniu Konwentu, dwie zmiany. To znaczy te dwie zmiany 

właściwie się zbiegają w jedno, jeżeli tak można powiedzieć. Otóż zarząd wycofał 

projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zaciągnięcia przez Województwo 

Mazowieckie kredytu długoterminowego w wysokości 300 000 000 zł, to był druk 421. 

Natomiast komisja opracowała projekt uchwały w sprawie petycji dotyczącej 

zwiększenia środków finansowych na 2020 lub 2021 rok „Instrument wsparcia zadań 

ważnych dla równomiernego rozwoju województwa mazowieckiego”, druk nr 429. W 
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związku z tym ja bym państwu proponował, żebyśmy dotychczasowy pkt 5. zastąpili 

tym nowym projektem uchwały, opracowanym przez komisję, dzięki czemu następne 

punkty nie musiałyby zmieniać kolejności. Była też jeszcze jedna propozycja zmiany 

porządku obrad, ale nie wiem czy ona się już zmaterializowała, czy też nie. To wobec 

tego pytanie proszę państwa: czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w 

sprawie porządku obrad? 

 

Jakub Kowalski 

Tak panie przewodniczący, Jakub Kowalski w imieniu klubu radnych Prawo i 

Sprawiedliwość jeśli mogę?  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Tak, proszę bardzo. 

 

Jakub Kowalski 

A więc powtórzę to co powiedziałem na Konwencie. Chciałbym prosić Wysoki Sejmik 

o to, żeby wprowadzić pod obrady do dzisiejszego porządku projekt stanowiska. 

Stanowisko poprosiłem, żeby było rozesłane wszystkim państwu radnym, mam 

nadzieję, że służby kancelarii już to zrobiły. Stanowisko dotyczy zwrócenia się z prośbą 

do prezydenta miasta Warszawy o pełne zaangażowanie w sprawie usuwania skutków 

awarii kolektora przesyłowego z oczyszczalni „Czajka” i informowania Wysokiego 

Sejmiku o ewentualnych skażeniach wynikających z tej awarii i o postępach w 

usuwaniu jej skutków. Jeśli pan przewodniczący pozwoli, to ja chciałbym, żeby głos w 

tej chwili zabrał autor tegoż stanowiska - pan radny Wojciech Zabłocki.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

To momencik, proszę państwa, czy, pani dyrektor, czy my mamy ten projekt? Nie 

słychać pani, bo tu wszystko się sprzęga, więc proszę by wyłączyć inne mikrofony. I 

jeszcze raz zacząć, dobrze? Pani dyrektor?  

 

Kinga Żuchowska - Dyrektor Kancelarii Sejmiku  

Na skrzynkę mailową Kancelarii Sejmiku nie wpłynęła jeszcze żadna, nie wpłynął 

żaden projekt stanowiska, ani apelu.  
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Jakub Kowalski 

Ja pani dyrektor projekt przesłałem do pani Beaty Laurman z prośbą, żeby go dalej 

rozkolportowała. Było to zaraz po tym, jak skończyliśmy Konwent.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dobrze, ale rozumiem, że na razie, na razie nie mamy tego projektu, tak? Więc, proszę 

bardzo, pan radny Wojciech Zabłocki.  

 

Wojciech Zabłocki 

Mogę tak?  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Tak. Proszę, proszę. 

 

Wojciech Zabłocki 

Ja mogę odczytać ten projekt. To nie jest długi apel. Tam są naprawdę takie założenia, 

trzy prośby, oczekiwania, więc jeżeli pan przewodniczący pozwoli, to ja odczytam po 

prostu to stanowisko, ten apel. A w tym czasie może Kancelaria dośle do państwa 

radnych wszystkich materiały, no bo rzeczywiście je wysłaliśmy wcześniej i one 

powinny już dotrzeć natomiast [ZAPIS NIECZYTELNY]. To mogę odczytać?  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Sekundeczkę, proszę państwa ja mam prośbę, jeżeli państwo nie zabierają głosu, to 

żeby wyłączać mikrofon, dobrze? Bo nakładają nam się różne wypowiedzi, ja potem 

państwa radnych nie słyszę wystarczająco dokładnie. Tak? Panie radny, ja mam 

propozycję może taką. Może byśmy jednak spróbowali ustalić, gdzie ten projekt się 

znajduje no bo [ZAPIS NIECZYTELNY].  

 

Wojciech Zabłocki 

Tak, znalazł się? 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

No właśnie nie wiem, czy się znalazł. Nie wiem czy był nawet.  
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Kinga Żuchowska - Dyrektor Kancelarii Sejmiku  

Nie mamy jeszcze żadnego projektu. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Pani Dyrektor, tylko pani w ogóle nie słychać, tak więc gdyby mogli, naprawdę tam jest 

chyba za dużo mikrofonów i głośników wokół siebie i niestety.  

 

Wojciech Zabłocki 

Panie Przewodniczący, ja go dodatkowo wysłałem na ogólną skrzynkę poczty 

elektronicznej Kancelarii Sejmiku więc myślę, że już naprawdę nie powinno być 

problemu, go znaleźć. 

 

Laura Kaczyńska - Kierownik Biura Sesji Sejmiku 

Panie Przewodniczący, ja właśnie otrzymałam go na pocztę i rozsyłam go właśnie, w 

tym momencie, do wszystkich. Zaraz wszyscy dostaną. 

  

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dobrze, a jako który punkt pan radny proponuje wprowadzenie tego stanowiska może 

zaczniemy. 

 

Wojciech Zabłocki 

Przewodniczącemu zostawiam do decyzji.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

No dobrze, to może gdyby pan radny, czy państwo radni już mają ten projekt? Czy my 

go tutaj mamy w isesji czy e-Sesji?  

 

Laura Kaczyńska - Kierownik Biura Sesji Sejmiku 

Ja rozesłałam go teraz właśnie w tym momencie na wszystkie, pocztą elektroniczną 

do wszystkich radnych. Na e-Sesji zaraz możemy zamieścić pod tym punktem od 

porządku obrad.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

No to jak będziemy mieli punkt.  
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Laura Kaczyńska - Kierownik Biura Sesji Sejmiku 

No już wklejamy. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dobrze, czyli ja rozumiem, że on jest już w poczcie rozesłany, tak? Czy państwo radni 

już to mają? 

 

Wojciech Zabłocki 

Tak, doszło na skrzynkę.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dobrze. To proszę państwa to jeszcze raz pytanie do pana radnego Kowalskiego: jako 

który punkt panowie to proponujecie, czy państwo proponujecie to wprowadzić?  

 

Jakub Kowalski 

Panie przewodniczący, my tutaj się zastosujemy do pańskich wskazań. Tak, żeby było 

wygodnie w procedowaniu. Prosimy zaproponować.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Panie radny no to ja jednak bym tutaj proszę pana o tę propozycję, dobrze? Oczywiście 

najwygodniej byłoby, żeby nie zmieniać kolejności, kolejności punktów, tak więc. 

 

Jakub Kowalski 

Dobrze, to dodajmy go jako ostatni przed sprawami różnymi.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Przed sprawami różnymi? Dobrze, a jaki jest [ZAPIS NIECZYTELNY] tego stanowiska, 

tak żebyśmy mogli głosować w tej sprawie w ogóle? Szanowny panie radny, czy pan 

mnie słyszy?  

 

Jakub Kowalski 

Tak, Panie Przewodniczący, słyszę pana.  
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Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

To czy może pan podać dokładną propozycję tytuł tego punktu?  

 

Jakub Kowalski 

Tak. Apel Sejmiku Województwa Mazowieckiego do Prezydenta m.st. Warszawy w 

sprawie awarii w Miejskiej Oczyszczalni Ścieków „Czajka”.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

W sprawie awarii? 

 

Jakub Kowalski 

Miejskiej Oczyszczalni Ścieków „Czajka”. To jest krótki apel. Ja bym prosił, jeśli pan 

przewodniczący pozwoli, żeby pan radny Zabłocki odczytał treść apelu.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dobrze, proszę bardzo, pan radny Wojciech Zabłocki. Czy słyszy mnie pan radny 

Wojciech Zabłocki?  

 

Wojciech Zabłocki 

Halo, halo. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Tak? Teraz mnie słychać?  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Tak, słychać, słychać. 

 

Wojciech Zabłocki 

Dobra, to czytam treść apelu. Apel Sejmiku Województwa Mazowieckiego do 

Prezydenta miasta stołecznego Warszawy w sprawie awarii w Miejskiej Oczyszczalni 

Ścieków „Czajka”, 8 września 2020 roku. Mając na uwadze kolejną poważną awarię w 

Miejskiej Oczyszczalni Ścieków „Czajka”, której skutki środowiskowe są katastrofalne 

dla wielu obszarów Mazowsza, Sejmik Województwa Mazowieckiego zwraca się do 

Prezydenta miasta stołecznego Warszawy z następującym apelem. 1. Oczekujemy 
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pełnego zaangażowania i pilnych działań władz Warszawy przy naprawie oczyszczalni 

i niwelowanie skutków tej awarii. Liczymy w tym zakresie na pełną współpracę miasta 

stołecznego Warszawy z rządem RP, który zaoferował pomoc w budowie infrastruktury 

zastępczej. 2. Wnioskujemy o regularne raportowanie sejmikowi i urzędowi 

marszałkowskiemu informacji na temat skutków środowiskowych awarii, a także na 

temat kolejnych etapów naprawy oczyszczalni. 3. Miasto stołeczne Warszawa 

powinno wesprzeć mazowieckie samorządy w usuwaniu skutków katastrofy 

ekologicznej, wywołanej awarią. Dlatego oczekujemy przygotowania i przekazania do 

wiadomości sejmiku mazowieckiego planu działań w zakresie. I to jest treść naszego 

apelu.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dobrze, czy jakieś inne propozycje zmiany porządku obrad, czy ktoś z państwa 

radnych chce zabrać głos w tym punkcie?  

 

Artur Czapliński 

Ja się zgłaszam.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę bardzo pan radny Artur Czapliński.  

 

Artur Czapliński 

Zgłaszam wniosek o wprowadzenie do porządku obrad dzisiejszej sesji sejmiku 

mazowieckiego punktu pod nazwą: „Informacja Marszałka Województwa 

Mazowieckiego na temat planowanej likwidacji kina „Atlantic” w Warszawie przy ulicy 

Chmielnej”. Przedstawiam uzasadnienie swojego wniosku. W ostatnich dniach 

środowisko Warszawy i Mazowsza obiegła niepokojąca wiadomość o możliwości 

likwidacji legendarnego kina „Atlantic”, mieszczącego się przy ulicy Chmielnej w 

Warszawie. Spółka Max-Film nie przedłużyła umowy firmie prowadzącej kino. W 

przekazach prasowych znajdujemy informację o możliwym sprzedaniu kina i 

przeznaczeniu miejsca na biurowce. Sytuacja ta zaniepokoiła mieszkańców Warszawy 

i Mazowsza. Powstają petycje i listy otwarte znanych osób, dotyczące dalszego 

funkcjonowania kina. Kino „Atlantic” prowadzi od 20 lat spółka Viktonex. Na podstawie 

umowy z właścicielem kina spółką Max-Film instytucję filmową, podlegającą 
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Samorządowi Województwa Mazowieckiego, Viktonex zainwestował ogromne środki 

finansowe w przebudowę, rozbudowę i unowocześnienie kina „Atlantic” i jego 

infrastruktury, a także w poprawę jego estetyki i repertuaru. Na przestrzeni minionych 

dwóch dekad działalności kina została wzbogacona o rozpoznawalne i cenione 

wydarzenia filmowe i kulturalne. W tym też czasie pozyskano wielu partnerów, co 

zaowocowało dynamiczną współpracą na rzecz systematycznego poszerzenia oferty 

kina. Czy kino „Atlantic” zostanie skazane na podzielenie losu innych warszawskich 

kin takich jak „Relax”, „Skarpa”, „Sawa”, „Wars”, „Ochota”, zarządzanych przez Max-

Film? Kino „Atlantic”, jako najstarsze warszawskie kino, czerpiąc ze swojego bogatego 

doświadczenia i historii, stało się jednym z najchętniej odwiedzanych przez 

warszawiaków kin. Od 20 lat jest to miejsce, w którym warszawiacy przeżywają chwile 

wzruszeń i do którego przychodzą świętować ważne dla siebie wydarzenia. Tak więc 

proszę o wprowadzenie punktu do porządku obrad, dotyczącego informacji Marszałka 

Województwa Mazowieckiego na temat planowanej likwidacji kina „Atlantic” w 

Warszawie przy ulicy Chmielnej. Proponuję jako punkt lub wprowadzony numer 

bodajże 23, po wniosku mojego przedmówcy radnego Zabłockiego. Bardzo dziękuję. 

  

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dobrze to. Czy to w formie pisemnej panie radny gdzieś... 

 

Artur Czapliński 

Mógłbym przesłać to do Kancelarii.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dobrze, to jeżeli to wpłynęło, to prośba żeby, żeby rozesłać państwu radnym.  

 

Artur Czapliński 

Zaraz to prześlę, przepraszam.  

 

Jakub Kowalski 

No tak, tylko w tym przypadku, szanowni państwo, zauważam, że to nie jest żaden 

projekt apelu czy stanowiska tylko wniosek o tą informację, więc to co w zasadzie 

przed chwilą powiedział pan radny to jest uzasadnienie do tegoż. 
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Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Tak, tak. Ja rozumiem, że tutaj nie musimy czekać na... Nie będę nikogo odpytywał, 

tak? I dlatego pytam, czy pan radny ma to gdzieś w formie pisemnej. Dobrze, proszę 

państwa, to przystępujemy do głosowań zmian, chyba że jeszcze ktoś z państwa 

radnych chce zabrać głos w sprawie porządku obrad. Jeżeli nie, to przystępujemy do 

głosowania. Kto z państwa radnych jest za..?  

 

Dorota Stalińska 

Przecież ja prosiłam o głos. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę bardzo.  

 

Dorota Stalińska 

Mogę? Powiedzieć? Tak, teraz?  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Tak, tak. Aczkolwiek się tutaj nigdzie pani... 

 

Dorota Stalińska 

Ja mam wyświetlone, no nacisnęłam.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę bardzo, pani radna Dorota Stalińska.  

 

Dorota Stalińska 

Ja chciałam tylko powiedzieć odnośnie dwa zdania tego proponowanego apelu do 

Prezydenta Warszawy. Dla mnie on jest kuriozalny i obraźliwy dla prezydenta, 

ponieważ napisanie, że oczekujemy pełnego zaangażowania i pilnych działań władz 

przy naprawie jest absurdem, ponieważ te działania pilne sugeruje, że miasto i władze 

Warszawy nie podjęło żadnych działań do tej pory i nie próbują tego naprawić. 

Przecież wiadomo, że rozpaczliwie się próbuje od samego początku awarii. Miasto robi 

wszystko i prezydent robi wszystko żeby, żeby to usunąć. Więc co, my jak dzieci 

prosimy, żeby pan zrobił to co pan robi, tylko żeby było tak, że to my prosimy. I jeszcze 
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zamiast zająć się naprawą, poprosimy żeby pan nam co godzinę przysyłał raporty. Dla 

mnie to jest kuriozalne i w ogóle absolutnie zbędne, niepotrzebne. I poniżej w ogóle 

powagi sejmiku. Dziękuję.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, proszę pan radny Krzysztof Skolimowski.  

 

Krzysztof Skolimowski 

Ja mam podobne zdanie, jeśli chodzi o apel, o wprowadzenie tej informacji, którą prosił 

pan radny Czapliński. Ja akurat czytam informacje rzecznika prasowego urzędu 

marszałkowskiego i z tych informacji wiem, że sprawy kina „Atlantic” po prostu nie ma, 

więc proponowałbym panu radnemu, żeby bardziej się angażował w prace Samorządu 

Województwa Mazowieckiego, czytał informacje rzecznika prasowego i będzie 

wiedzieć, że ta sprawa kina „Atlantic” to jest po prostu coś, niezrozumienie przez 

dziennikarzy sytuacji jaka panuje. Jestem przeciwny wprowadzaniu tej informacji na 

dzisiejsze posiedzenie sejmiku. Wystarczy przeczytać to co rzecznik prasowy urzędu 

marszałkowskiego wczoraj opublikował, dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, proszę pan radny Wojciech Zabłocki.  

 

Wojciech Zabłocki 

Dziękuję, pani radna jednak tu się panią nie zgodzę. Po pierwsze, ta wielka katastrofa 

ekologiczna znacząco wpływa na Mazowsze. Mamy mnóstwo zapytań od samorządów 

mazowieckich i od samych mieszkańców na temat i skutków, na temat 

bezpieczeństwa, na temat tego jak to wpłynie na ich życie i funkcjonowanie. Zasadne 

jest w ogóle wsparcie i zaangażowanie się w Warszawie, nie tylko w usuwanie awarii 

w mieście, ale też jakiś szerszy plan chociażby w formie jakichś rozmów, wymiany 

doświadczeń, jakiś know-how w usuwaniu tego, tej katastrofy, a raportowanie, no 

przekazywania informacji no to świadczy o tym, że samorządy współpracują, świadczy 

o tym, że jesteśmy traktowani poważnie. W końcu awaria w Warszawie to jej skutki 

najbardziej dotykają Mazowsze, bo jak wiemy oczyszczalnia jest na samej północy 

miasta, więc samo miasto no nie jest dotknięte tak bardzo jak samorządy na jego 

północy, więc myślę, że apel kiedy prosimy o wymianę informacji, o ścisłą współpracę, 



 

13 

 

o wymianę i raportowanie tego jak jakie będą kolejne etapy, w jaki sposób ma być 

naprawiona ta oczyszczalnia no to właśnie świadczy o tym, że poważnie się 

traktujemy. Ja jako radny obserwowałem ostatnio sesję miasta stołecznego Warszawy 

no i ze zdumieniem przyjąłem, że prezydent zwołał sesję, na którą w ogóle nie 

przyszedł, więc stąd jest pierwszy punkt, że prosimy o większe zaangażowanie. To 

jest taka forma przyjacielskiej, koleżeńskiej mobilizacji. No my samorządowcy 

wojewódzcy mobilizujemy kolegę, kolegę prezydenta Warszawy, żeby no pojawiał się, 

przekazywał informacje, żebyśmy mogli być w kontakcie bliskiej współpracy. Dziękuję. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, proszę pan radny Krzysztof Strzałkowski.  

 

Krzysztof Strzałkowski 

Szanowni Państwo, chciałbym się odnieść do tej propozycji punktu związanego z 

sytuacją awarii w Czajce. Po pierwsze, uważam, że jest tam błąd merytoryczny w 

nazwie, ponieważ z informacji, które to nawet w sferze medialnej istnieją wynika, że 

oczyszczalnia ścieków działa bez przeszkód. Problemem jest rurociąg 

doprowadzający ścieki pod dnem Wisły do tejże oczyszczalni. To po pierwsze. Po 

drugie, wydaje mi się, że jeżeli mówimy o współpracy partnerskiej samorządów to 

najbardziej naturalnym rozwiązaniem, bo sprawa oczywiście jest poważna, byłoby 

zaproszenie przedstawiciela prezydenta miasta stołecznego Warszawy, 

wyposażonego w odpowiednią wiedzę, na najbliższe posiedzenie sejmiku. Sam ze 

swojej strony chciałbym zadeklarować, że rozmawiałem z panem wiceprezydentem 

Soszyńskim w tej sprawie, który to, o ile takie zaproszenie na ręce pana prezydenta 

Trzaskowskiego wpłynie, deklaruje, że mógłby się pojawić z wielką chęcią na 

najbliższym posiedzeniu sejmiku w tej sprawie i udzielić państwu radnym 

szczegółowych informacji w tej sprawie. Na tym polega partnerstwo, więc najpierw 

wysłuchajmy informacji, później kształtujmy apele, bo gdybyśmy szli tą drogą to równie 

dobrze, korzystając z większości sejmikowej moglibyśmy np. kierować apel do ministra 

obrony narodowej, by nie taksował samorządu Warszawy czyli wszystkich 

mieszkańców naszego miasta na 50 mln za budowę mostu pontonowego, ale to nie 

przybliża nas do rozwiązania problemu. Do rozwiązywania problemów przybliżają nas 

rzetelne informacje, dlatego wnioskowałbym nie o wprowadzenie tego punktu, a o 

zaproszenie na kolejne posiedzenie sejmiku przedstawiciela, umocowanego 
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przedstawiciela miasta stołecznego Warszawa, który by na specjalnym punkcie 

wyjaśnił państwu radnym zawiłości tej sprawy i odpowiedział na wszystkie pytania, 

dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, proszę pani radna Dorota Stalińska.  

 

Dorota Stalińska 

Ja się oczywiście zgadzam z tym co powiedział mój przedmówca w tej chwili pan radny 

Strzałkowski, że rzeczywiście to jest forma partnerskiej rozmowy, że można zaprosić 

tutaj do nas, a jednocześnie zapytać czy sejmik nie był, nie mógłby w czymś pomóc 

również. To jest forma współpracy. Jeżeli państwo twierdzicie, formułujący ten apel, 

że sformułowanie: „oczekujemy pełnego zaangażowania i pilnych działań” jest 

przyjacielską rozmową to chyba się mylicie, bo zaproszenie do tego, do 

powiadomienia nas o pracach, to jest co innego, a pierwszy punkt tego apelu jest po 

prostu sugeruje, że do tej pory prezydent miasta i władze miasta nie podjęły żadnych 

działań i teraz na skutek naszej interwencji może zechcą podjąć. To jest po prostu 

obraźliwe. Jak powiedziałam i podtrzymuję to dla prezydenta Warszawy i niegodne 

jest naszego sejmiku. Tak że zaproszenie do współpracy jak najbardziej, zaproszenie 

do opisania sytuacji i być może pytanie czy my jako samorządowcy możemy w czymś 

być pomocni, dziękuję.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, proszę bardzo pan radny Krzysztof Skolimowski.  

 

Krzysztof Skolimowski 

Znaczy jak ja wysłuchałem tego projektu pana radnego Zabłockiego to się tak troszkę 

dziwię, że pan radny Zabłocki tak prezydenta Warszawy by wzywał, ale myślę, że po 

drugiej stronie jeśli ta współpraca ma być, to jest też premier Morawiecki, czyli by 

trzeba było ich obu równo potraktować tak samo i obaj panowie powinni przyjść na 

sesję, zdać sprawę jak będą współpracować w tym zakresie. Więc biorąc pod uwagę 

powagę naszego sejmiku, to ja bym jednak apelował do pana radnego Zabłockiego, 

żeby swój projekt wycofał dzisiaj i żebyśmy na kolejne posiedzenie sejmiku zaprosili 

prezydenta Warszawy, który nam powie jak ta sytuacja wygląda, żebyśmy mieli 
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wiedzę, bo dzisiaj, z tego co wiem, to współpraca między stroną samorządową a stroną 

rządową jest i dajmy szansę, żeby to się rozwijało, żeby pracować nad usunięciem tej 

awarii. Myślę, że to jest najważniejsze dzisiaj a nie, że będziemy wzywać różne osoby 

do przychodzenia, bo jeśli pan radny uważa, że prezydenta to ja uważam, że premiera 

trzeba by wezwać i też żeby przyszedł powiedział co rząd będzie robić w tej sprawie, 

dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, proszę pan radny Wojciech Zabłocki. 

 

Wojciech Zabłocki 

Tak, Szanowni Państwo, jednak pozostanę przy swoim stanowisku. Ja przypomnę, że 

jak rok temu była podobna, analogiczna katastrofa to tu również był przedstawiciel 

samorządu miasta stołecznego Warszawy, również opowiadał, obiecywał, piękny 

plany snuł, natomiast rok minął i znowu jest katastrofa, więc już też nie przesadzajmy 

z taką nadmierną grzecznością. Jest duży problem, on bulwersuje mieszkańców, 

samorządy mazowieckie są zaniepokojone tą sytuacją. Trzeba działać konkretnie, a 

nie odkładać to na kolejne, na kolejny moment, żeby sytuację po prostu, po prostu 

rozmyć. Więc podtrzymuje to stanowisko, musimy zdecydowanie wyrażać nasze 

zdanie, być głosem mieszkańców, być głosem regionalnych różnych samorządów, no 

taka jest m.in. rola sejmiku, żeby wypowiadać takie, takie zdanie żeby, żeby właśnie 

apelować w różnych istotnych kwestiach. Więc rozumiem pewne obawy, ale nie bójcie 

się drodzy państwo z koalicji rządzącej, nic się, wielka krzywda się nie stanie 

prezydentowi miasta, jak otrzyma taki sygnał od sejmiku i prośbę o raportowanie i 

przekazywanie informacji o skutkach tej katastrofy, bo kto bardziej niż sejmik 

mazowiecki jest uprawniony do tego, żeby właśnie takie informacje otrzymywać? 

Dziękuję. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, proszę pan radny Artur Czapliński.  

 

Artur Czapliński 

Bardzo dziękuję Panie Przewodniczący. Ja siedzę i słucham tej dyskusji w 

oszołomieniu. My jako radni, przedstawiciele naszych społeczności lokalnych, 
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martwimy się o to, że stała się katastrofa ekologiczna i moi koledzy apelują o to, żeby 

podjąć prace, podjąć wyjaśnienia na temat tego, co się stało. Ja mieszkam w powiecie 

nadwiślańskim, w górę Wisły. Takich gmin i powiatów jest bardzo dużo. Wisłą płyną 

ścieki. Ja dostaję np. na maila, na pocztę petycję. Ostatnio dostałem ze związku 

wędkarskiego, sportowego związku wędkarskiego, z protestami przeciwko temu co się 

dzieje, a słyszę, że koleżanka radna mówi, że to jest niegodne radnego, żeby się 

zwracać do władz Warszawy, bo to obraża prezydenta Warszawy, że mój kolega radny 

się zwrócił o informacje w imieniu mieszkańców, to jest nie przystoi wielkiej wysokości 

panu prezydentowi do prezydenta Warszawy się zwracać w sprawie ekologii. No to o 

co się mamy zwracać? To co mówi przewodniczący Strzałkowski to jest jakaś 

alternatywa merytoryczna. Być może to jest dobra ścieżka. Co do wypowiedzi pana 

radnego Strzałkowskiego, to jest piaskownica, to na zasadzie takiej ja ci zabiorę 

łopatkę, ty mi zabierzesz łopatkę, ja zaproszę Trzaskowskiego, ty zaprosisz 

Morawieckiego, a Wisłą dalej płyną ścieki. No to tak się bawić nie będziemy. Tylko tyle 

i aż tyle. Bardzo dziękuję.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo. Proszę państwa, ponieważ nie ma więcej zgłoszeń w dyskusji, 

przystępujemy do głosowania. Kto z państwa radnych jest za tym, aby pkt 5, 

dotychczasowy pkt 5 – czyli sprawozdanie Komisji Budżetu i Finansów o projekcie 

uchwały zmieniającej w sprawie zaciągnięcia przez Województwo Mazowieckie 

kredytu długoterminowego w wysokości 300 mln zł druk 421 zastąpić pkt. 5 – czyli 

projekt uchwały w sprawie petycji dotyczącej zwiększenia środków finansowych na 

2020 lub 2021 na instrument wsparcia zadań ważnych dla równomiernego rozwoju 

województwa mazowieckiego, druk nr 429? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od 

głosu? Jeszcze pan radny Artur Czapliński, pan radny Michał Góras, pani radna 

Katarzyna Lubiak, pan radny Damian Olszewski.  

 

Artur Czapliński 

Ja bardzo przepraszam, ale mi się nie wyświetla ten panel z głosowaniem panie 

przewodniczący, bardzo przepraszam, że wchodzę w słowo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Panie radny to, w lewym boku ma pan taki…  
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Artur Czapliński 

Jest, jest, dobra. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

…to pole głosowanie, tak, i tam proszę wejść w to. Dobrze, to jeszcze tylko pani radna. 

  

Witold Kołodziejski 

Ja również zgłaszam problemy, nie ma, ani panel się nie wyświetla, ani w opcji 

głosowania nie mogę zagłosować. Zgłaszałem się do dyskusji również, również mój, 

moje zgłoszenie nie zostało.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Panie radny już pan może głosować, więc prośba, żeby wejść w głosowanie i żeby 

zagłosować. Bo już czekamy tylko na pana. Kafelek głosowanie, dziękuję bardzo. 

Proszę państwa, za zmianą w porządku obrad głosowało 41 radnych. Nikt nie był 

przeciw, 9 radnych wstrzymało się od głosu. Stwierdzam, że sejmik przyjął zmiany w 

porządku obrad. Przystępujemy teraz proszę państwa do głosowania kolejnej 

propozycji zmiany porządku obrad czyli, jeżeli dobrze pamiętam wprowadzenia przed 

punktem „Interpelacje zapytania" czyli jako pkt 24, punktu w brzmieniu „Apel Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego do Prezydenta miasta stołecznego Warszawy w 

sprawie awarii miejskiej oczyszczalni ścieków „Czajka”. Kto z państwa radnych jest za 

wprowadzeniem takiego punktu? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? 

Jeszcze pan radny Michał Grodzki i pan radny Wojciech Kudelski. Czy panowie 

głosują? Pan radny Michał Grodzki i pan radny Wojciech Kudelski. Proszę jeszcze pan 

radny Wojciech Kudelski. To pytanie do pana przewodniczącego Kowalskiego. Czy 

pan radny nie głosuje, dlatego że nie może głosować? Czy też po prostu mamy jakiś 

problem techniczny?  

 

Jakub Kowalski 

Panie Przewodniczący, bezskutecznie próbuję się skontaktować z panem radnym 

Kudelskim. Wiem, że pan Michał Grodzki zagłosował, a z panem radnym. 
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Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

No właśnie widzę też. Dobrze, ale już widzę, że pan radny zagłosował, dziękuję 

bardzo. To proszę o wyniki głosowania. Proszę państwa za wprowadzeniem zmiany w 

porządku obrad głosowało 25 radnych, przeciw głosowało 24, 1 radny wstrzymał się 

od głosu. Stwierdzam, że sejmik propozycję zmiany w porządku obrad odrzucił. 

Przechodzimy do głosowania kolejnej propozycji, czyli wprowadzenia jako pkt. 24, 

propozycji. Propozycja była następująca: Informacja Marszałka Województwa 

Mazowieckiego na temat planowanej likwidacji kina „Atlantic” przy ulicy Chmielnej. Kto 

z państwa radnych jest za wprowadzeniem tego punktu jako nowego pkt. 24? Kto jest 

przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? Jeszcze pan radny Wojciech Kudelski. Pan 

radny Wojciech Kudelski głosuje?  

 

Marcin Podsędek 

Zagłosowałem za. Panie Przewodniczący chciałem zgłosić informację, że błędnie 

zagłosowałem za tą właśnie głosowaną zmianą i oczywiście informuję, że głosowałem 

przeciwko niej, więc ten wynik jest błędny i podaję, kiedy jeszcze głosowanie się nie 

zakończyło. To byłaby sprawa jasna.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dobrze, dziękuję. Czy pan radny Wojciech Kudelski głosuje? Coś tu dziwnego się 

dzieje z głosowaniem pana radnego. 

 

Jakub Kowalski 

Panie Przewodniczący, pan radny napisał, że nie może głosować.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Nie, nie zagłosował. Już. Tak że, to właśnie jakieś dziwne mamy takie opóźnienie. 

Dobrze, dziękuję bardzo. Proszę państwa czyli, ponieważ tutaj mamy 1 głos źle, że tak 

powiem oddany przez pana radnego Podsędka. Mamy za głosów 24, przeciw głosów 

25 i 1 głos wstrzymujący się. Stwierdzam, że sejmik odrzucił zmianę porządku obrad. 

Przechodzimy zatem proszę państwa do pkt 3. O zabranie głosu proszę pana radnego 

Adama Orlińskiego.  
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Mirosław Adam Orliński 

Szanowny Panie Przewodniczący, Panie Marszałku, Wysoki Sejmiku. Sprawozdanie 

Komisji Budżetu i Finansów o projekcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Mazowieckiego na lata 2020 - 2038. 

Przewodniczący sejmiku na podstawie § 11 ust. 1 Regulaminu Obrad Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego skierował powyższy projekt uchwały do Komisji Budżetu 

i Finansów celem przeprowadzenia pierwszego czytania i opracowania sprawozdania. 

Komisja, po rozpatrzeniu tego projektu uchwały wraz z autopoprawką nr 1 Zarządu 

Województwa Mazowieckiego, na posiedzeniu w dniu 8 września 2020 roku 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Województwa Mazowieckiego na lata 2020 – 2038, z druku nr 

419, wraz z autopoprawką nr 1 Zarządu Województwa Mazowieckiego.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo. Czy ktoś z państwa radnych mam pytanie do sprawozdawcy lub 

wnioskodawcy? Proszę pan radny Witold Kołodziejski. Czy pan radny Witold 

Kołodziejski chce zabrać głos w tym punkcie? To wobec tego … 

 

Witold Kołodziejski 

Panie przewodniczący, ja chciałem zabrać głos w punkcie dotyczącym porządku 

obrad. Niestety system mi to uniemożliwił, więc w tym punkcie nie, rezygnuję z głosu, 

dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Bardzo dziękuję. Proszę bardzo pani radna Ewa Białecka, wobec tego.  

 

Ewa Białecka 

Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący. Wysoki Sejmiku pomimo, że z obrad sejmiku 

został zdjęty punkt dotyczący wysokości kredytu długoterminowego w wysokości 

300 000 000 zł chciałabym państwa uświadomić, że niestety dług województwa 

mazowieckiego rośnie i obecnie stanowił on wartość niespełna 960 000 000 zł. W 

stosunku do roku 2019 jest to wzrost o ponad 150 000 000 zł. Proszę państwa spadają 

również wartości rozchodów, ponieważ ten kredyt, który został wpisany, pomimo 

zdjęcia tej uchwały dotyczącej, dotyczącej kredytu, jest wpisany w przychodach i 
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stanowi olbrzymią wartość zadłużenia naszego województwa. Jest to olbrzymia kwota, 

bo prawie stanowi 1/3 wartości naszych dochodów. Proszę państwa jedno pokolenie 

będzie musiało spłacić to zadłużenie. Pani dyrektor tłumaczyła, że spadło PKB, że 

dochody są mniejsze, że zostały dokonane analizy, gdzie wartość się zmniejsza około 

5%, jednak proszę państwa przy realizacji budżetu te dochody zawsze powinny być, 

że tak powiem planowane ostrożniej. Myślę, że są planowane ostrożnie i bardzo mnie 

niepokoi ta wysokość długu, tak więc apeluję o zastanowienie się nad głosowaniem, 

jeżeli chodzi o wieloletnią prognozę finansową. No i wiadomo w konsekwencji i zmian 

w budżecie. Dług 960 000 000 zł które, który będzie spłacany przez 18 lat. Dziękuję. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę, pan radny Krzysztof Winiarski. 

 

Krzysztof Winiarski 

Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Jeżeli jesteśmy przy tym punkcie, 

to chciałbym zabrać głos na temat, może wyprzedzam już niejako przygotowania do 

budżetu na przyszły rok, ale w oparciu o planowanie na ten i na przyszły. Chciałem 

zwrócić uwagę na pewne dysproporcje, które uważam, że powinniśmy, czy powinno 

się zmienić przy projektowaniu kolejnego budżetu. Chodzi o punkt dotyczący, to jest 

załącznik numer 2, pkt 131 50 na stronie 27, dotyczący działalności profilaktycznej jeśli 

chodzi o ograniczenie używania alkoholu i minimalizację szkód związanych z jego 

używaniem oraz promocję zdrowia i trzeźwości. Na ten rok przewidziano kwotę 

12 600 000 na przyszły rok 1 000 119. Przy pkt 131 63 mamy nazwę „wpływanie na 

promocję i jakości udzielonych świadczeń w zakresie leczenia osób uzależnionych od 

alkoholu ograniczaniu używania alkoholu minimalizacja kosztów związanych z jego 

używaniem” oraz ponownie „promocja zdrowia i trzeźwości” i jest tutaj przeznaczona 

na ten rok 2 757 000 na przyszły rok 1 000 732. Natomiast jeśli chodzi o punkt 

dotyczący szkolenia kadry wojewódzkiej młodzików juniorów na ten rok zaplanowano 

1 000 000 zł, natomiast punkt dotyczący kultury inicjatywy, inicjowania współtwórcy 

kultury z edukacją, sportem i turystyką przeznaczono 25 000. Proporcje są takie na 

ten rok 15 000 357 na działalność związaną z minimalizacją szkód i używaniu 

alkoholu, natomiast na młodzież, który ja tam znalazłem chyba pkt 1 000 025. Mój 

wniosek jest taki, żeby przy projektowaniu kolejnego budżetu te proporcje troszeczkę 

zmienić, bo uważam, że najważniejsza jest profilaktyka i to, żeby odciągnąć młodzież 
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od używek, od alkoholu poprzez zapewnienie im udziału w różnego rodzaju wyjazdach, 

atrakcjach. Ja mam, mówię to na podstawie tego, że zwracają się do mnie 

przedstawiciele klubów, teatrów amatorskich z prośbą o wsparcie, natomiast no trudno 

tutaj cokolwiek im pomóc skoro nie mamy w budżecie do tego przyznanych środków. 

Stąd taka moja dygresja jeśli chodzi o ten budżet żeby, żeby w przyszłym budżecie 

troszeczkę te proporcje zmienić. Dziękuję bardzo. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, proszę pan radny Krzysztof Skolimowski.  

 

Krzysztof Skolimowski 

Jestem troszkę zaskoczony głosem pani radnej, która z taką troską się pochyla nad 

zadłużeniem naszego województwa, bo jakiś czas temu całkiem niedawno, 

dowiedzieliśmy się o gigantycznym zadłużeniu państwa i jakoś nie słyszałem ze strony 

Prawa i Sprawiedliwości niepokoju o to, że ten dług zaciągnięty przez premiera 

Morawieckiego będzie spłacany nie wiem czy przez jedno pokolenie, czy przez dwa 

pokolenia. A tutaj znacznie mniejsze pieniądze i taka obawa. Ja bym apelował jednak, 

no skoro państwo, państwo rząd Prawa i Sprawiedliwości zdecydował się na taki 

gigantyczny dług, jakiego w historii Polski nie było, no to ten nasz dług mazowiecki to 

w zasadzie jest nic, przy długu państwa i myślę, że tutaj apelowałbym do państwa 

radnych Prawa i Sprawiedliwości o to, żebyście państwo też się pochylili nad tym, ile 

to pokoleń będzie spłacać długi premiera Morawieckiego, bo to jest gigantyczny 

problem. Miało być tak dobrze, a okazuje się, że jest fatalnie. Więc bądźcie państwo 

troszkę konsekwentni, bo nasze długi mazowieckie to naprawdę nic w stosunku do 

tego co robi ostatnio premier Morawiecki z zadłużaniem Polski. Dziękuję bardzo. 

  

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę bardzo, pan radny Rafał Romanowski.  

 

Rafał Romanowski 

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Ja po raz kolejny radnego Skolimowskiego 

słucham z takim ogromnym niedowierzaniem. Panie radny, ja już to powtarzałem na 

poprzednim posiedzeniu sesji Sejmiku Województwa Mazowieckiego, jeżeli chodzi o 

sytuację budżetu państwa i porównywanie z budżetem województwa mazowieckiego. 
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Proszę pamiętać, że jesteśmy w roku bieżącym w sytuacji ekstremalnej. Ustawa 

budżetowa na rok bieżący była przyjęta w tzw. budżetem zrównoważonym ze względu 

na pandemię koronawirusa i tzw. lockdown, który trwał ponad miesiąc czasu. Do 

przedsiębiorców trafiło ponad 50 miliardów złotych w ciągu niespełna 1,5 miesiąca 

czasu. Dzięki tym środkom bezrobocie na chwilę obecną mamy na poziomie 6,1% 

podane przez Główny Urząd Statystyczny. Jeżeli chodzi o Eurostat to ono jest 

niespełna 5% i to dzięki właśnie tym środkom, które zostały wygenerowane z budżetu 

państwa, jak również środkom, które zostały wygenerowane na tzw. inwestycje 

budżetowe. Mamy utrzymane te miejsca pracy, mamy najmniejszy spadek 

gospodarczy w całej Unii Europejskiej, a rok następny zapowiada się zupełnie inaczej. 

Więc proszę się nie troszczyć o budżet państwa, bo dzięki tym środkom nie 

dyskutujemy w tej chwili na sesji sejmiku mazowieckiego o wzrastającym skrajnie 

bezrobociu, sięgającym 20% tak jak to jest to w tzw. gospodarkach Europy Zachodniej, 

a możemy rozmawiać o kolejnych inwestycjach, tylko rozmawiajmy poważnie o 

zadłużeniu Województwa Mazowieckiego, które sięga 30% całego, całego budżetu. I 

tu jest pies pogrzebany i na to zwracamy uwagę, tak jak zwróciła pani radna Białecka. 

Proszę nie porównywać tego ze skalą budżetu i z przedsięwzięciami, które zostały 

podejmowane w roku bieżącym, bo może warto by było się pochylić, właśnie tak jak 

podczas dyskusji przy uzupełnieniu porządku obrad, państwo tego nie rozumieją, pani 

radna Stalińska nie rozumie, bo pani radna Stalińska mieszka powyżej tej części Wisły, 

gdzie te smrody nie płyną. Proszę iść na Wieżę Tatarską w twierdzy Modlin i zobaczyć 

ujście Narwi do Wisły jak wygląda właśnie spływ ścieków z „Czajki”. Więc proszę 

dyskutować z nami poważnie, poważnie nas traktować i proszę nie robić wrzutek i 

aforyzmów wobec pana premiera Morawieckiego, bo dzięki temu, tym środkom, które 

znalazły się w roku bieżącym i zadłużeniu budżetu to mamy bezrobocie na takim 

poziomie jakim mamy i inwestycje tzw. centralne są prowadzone i to bezrobocie ma 

szansę nie wzrastać, a przede wszystkim ma rosnąć produkt krajowy brutto. Więc 

proszę to szanować i zwracać na to uwagę. Dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę, pani radna Ewa Białecka.  
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Ewa Białecka 

Dziękuję Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, proszę państwa jestem tu i teraz, 

jestem radną Sejmiku Województwa Mazowieckiego i rozmawiam o budżecie Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego. Panie radny, przede wszystkim można to w inny 

sposób załatwić, jeżeli chodzi o wartość spadku dochodów i można nie zadłużać 

budżetu, można to zrobić. Bardzo wiele jest sposobów na to. Przede wszystkim można 

ograniczyć wydatki bieżące, można ograniczyć wydatki promocyjne. W związku z 

panującą sytuacją epidemiologiczną można ograniczyć kampanie społecznościowe. 

To wszystko daje jakąś kwotę oszczędności, a jeżeli chodzi o kwotę długu i zadłużenia, 

to nie tylko wartość spłat rat kapitałowych, ale również obsługa tego długu, o tym się 

nie mówi, ale nikt nam nie da pieniędzy za darmo. Obsługa długu też wzrośnie. Jest to 

wartość o około 83 000 000 zł, o tym też się nie mówi i dlatego należy się pochylić i 

zastanowić tylko i wyłącznie nad tym, co się dzieje w Sejmiku Województwa 

Mazowieckiego. Dziękuję.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę, pani radna Dorota Stalińska.  

 

Dorota Stalińska 

Ja chciałabym tylko króciutko odpowiedzieć panu Romanowskiemu, bo zostałam 

wywołana do tablicy, że to nie szkodzi, że nie mieszkam nad samą Wisłą, bo zależy 

mi na, na dobru ogółu, natomiast może zamiast totalny atak na władze Warszawy w 

tej chwili przeprowadzać trzeba pomyśleć, kto przyjął tak wadliwą konstrukcję, która 

rok po roku po prostu pęka. Dziękuję.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę, pan radny Krzysztof Skolimowski.  

 

Krzysztof Skolimowski 

Jedno zdanie ad vocem. Szanowni Państwo Radni Klubu Prawo i Sprawiedliwość. 

Weźcie państwo pod uwagę to, że Mazowsze jest częścią Polski i te wszystkie 

zdarzenia, które dotknęły Polskę, to dotknęły też Mazowsze i my na Mazowszu też 

zaangażowaliśmy ileś środków w to, żeby Mazowsze, które jest częścią Polski nie było 

w kryzysie. Są dokładnie te same przesłanki dotyczące Mazowsza i dotyczące całego 
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państwa. Pan Romanowski bardzo ładnie uzasadnił, dlaczego w tej chwili no niestety, 

ale trzeba było się zadłużyć. Tylko to nie jest tak, że jak się zadłuża rząd to jest dobrze, 

a jak się zadłuża samorząd to jest źle, bo panie radny Romanowski my wszyscy 

jedziemy na jednym wózku i samorząd mazowiecki i cała Polska. I apelowałbym tylko 

do was, żebyście byli troszkę konsekwentni i nie oczekiwali cudu od Mazowsza, kiedy 

nie potraficie tego cudu oczekiwać od swojego premiera. Dziękuję.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę państwa przystępujemy zatem do głosowania. Kto państwa radnych jest za 

przyjęciem projektu uchwały z druku nr 419 wraz z autopoprawką? Kto jest przeciw? 

Kto wstrzymał się od głosu? Jeszcze pani radna Joanna Bala, pan radny Andrzej Bittel, 

pan radny Michał Góras, pani radna Urszula Kierzkowska i pan radny Konrad Rytel. 

Państwo radni głosują? Pani radna Joanna Bala, pan radny Andrzej Bittel, pan radny 

Michał Góras i pan radny Konrad Rytel? No nic, proszę państwa, to poproszę o wyniki 

głosowania.  

 

Joanna Bala 

Radna Joanna Bala, niestety nie wyświetla mi się, wyrzuciło mnie z systemu, dopiero 

się zalogowałam ponowie, więc nie miałam szans na głosowanie.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Rozumiem. Za przyjęciem projektu uchwały głosowało 26 radnych, 18 radnych było 

przeciw, 2 radnych wstrzymało się od głosu. Stwierdzam, że Sejmik Województwa 

Mazowieckiego podjął uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej województwa mazowieckiego na lata 2020 - 2038 druk nr 419 wraz z 

autopoprawką.  

Przechodzimy do pkt 4. O zabranie głosu ponownie proszę pana radnego Adama 

Orlińskiego.  

 

Mirosław Adam Orliński 

Szanowny Panie Przewodniczący, Panie Marszałku, Szanowni Państwo Radni, 

sprawozdanie Komisji Budżetu i Finansów o projekcie uchwały zmieniającej uchwałę 

w sprawie uchwały budżetowej Województwa Mazowieckiego na 2020 rok. 

Przewodniczący sejmiku na podstawie § 11 ust. 1 Regulaminu Obrad Sejmiku 
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Województwa Mazowieckiego skierował powyższy projekt uchwały do Komisji Budżetu 

i Finansów celem przeprowadzenie pierwszego czytania i opracowania sprawozdania. 

Komisja, po rozpatrzeniu tego projektu uchwały wraz z autopoprawką nr 1 Zarządu 

Województwa Mazowieckiego na posiedzeniu w dniu 8 września 2020 roku 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwały 

budżetowej Województwa Mazowieckiego na 2020 roku z druku nr 420 wraz z 

autopoprawką nr 1 Zarządu Województwa Mazowieckiego.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos? Zadać pytanie 

sprawozdawcy lub wnioskodawcy? Proszę bardzo pan radny Michał Góras. Panie 

radny czy pan chce zabrać głos?  

 

Michał Góras 

Tak, Panie Przewodniczący, chcę zabrać głos. Dzień dobry panie Przewodniczący. Ja 

chciałem tylko zgłosić, próbowałem kilkakrotnie miałem zablokowany monitor i 

chciałem zagłosować przeciw, przy pierwszym głosowaniu przy WPF-ie, niestety nie 

mogłem. Pan bardzo szybko przeszedł po prostu do głosowania i niestety nie mogłem 

oddać głosu. Proszę o zaliczenie mojego głosu jako głos przeciwny.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Teraz to już nie ma możliwości, panie radny, zmiany wyniku głosowania, natomiast 

tam czekaliśmy dosyć długo na państwa. Mam nadzieję, że tym razem… 

 

Michał Góras 

Kilkakrotnie próbowałem, po prostu miałem zablokowany monitor, również nie 

mogłem. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę państwa przystępujemy zatem do głosowania. Kto z państwa radnych jest za 

przyjęciem projektu uchwały z druku nr 420 wraz z autopoprawką? Kto jest przeciw? 

Kto wstrzymał się od głosu? Proszę, jeszcze pan radny Artur Czapliński, pan radny 

Michał Grodzki, pan radny Konrad Rytel. Pan radny Konrad Rytel? No nic, dziękuję. 

Za przyjęciem projektu uchwały głosowało 26 radnych, 21 radnych było przeciw, 2 
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radnych wstrzymało się od głosu. Stwierdzam, że Sejmik Województwa 

Mazowieckiego podjął uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie uchwały budżetowej 

Województwa Mazowieckiego na 2020 roku, druk nr 420 wraz z autopoprawką. 

Przechodzimy do pkt 5, tego już nowego pkt 5 projekt uchwały w sprawie petycji 

dotyczącej zwiększenia środków finansowych na 2020/2021 rok na Instrument 

wsparcia zadań ważnych dla równomiernego rozwoju województwa mazowieckiego, 

druk nr 429. O zabranie głosu proszę panią radną Katarzynę Bornowską.  

 

Katarzyna Bornowska 

Szanowni Państwo, Komisja Skarg, Wniosków i Petycji zajęła się petycją złożoną w 

dniu 29 czerwca 2020 roku. Komisja jednogłośnie uznała, że petycja w zakresie 

celowości i przedmiotowości swojej zasługuje w całości na uwzględnienie i na 

podstawie stosownych przepisów ustawy o samorządzie województwa 

mazowieckiego taką uchwałę właśnie proponuje sejmikowi, aby uznać petycję za 

zasadną. Bardzo bym prosiła o dwa czytania. 

 

Katarzyna Bornowska 

Panie Przewodniczący ma pan wyłączony mikrofon. 

  

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Przepraszam, to prośba do informatyków, żeby nie wyłączać mi mikrofonu, dobrze? 

Czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu uchwały? Został 

zgłoszony wniosek o przejście do drugiego czytania, jeśli nie usłyszę sprzeciwu 

uznam, iż sejmik wyraził zgodę na przejście do drugiego czytania. Przystępujemy 

zatem do głosowania. Kto z państwa radnych jest za przyjęciem projektu uchwały z 

druku nr 429? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? Proszę jeszcze pan radny 

Michał Grodzki. Dziękuję. Za przyjęciem projektu uchwały głosowało 49 radnych, 1 

radny był przeciw, nikt nie wstrzymał od głosu. Stwierdzam, że Sejmik Województwa 

Mazowieckiego podjął uchwałę w sprawie petycji dotyczącej zwiększenia środków 

finansowych na 2020/2021 roku na Instrument wsparcia zadań ważnych dla 

równomiernego rozwoju województwa mazowieckiego druk nr 429.  

Przechodzimy do pkt 6. O zabranie głosu proszę, kto tutaj w imieniu komisji będzie 

sprawozdawał?  
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Izabela Ziątek 

Przewodnicząca Izabela Ziątek.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę bardzo, pani radna Izabela Ziątek.  

 

Izabela Ziątek 

Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowny Panie Marszałku, Szanowni Państwo 

Radni mam zaszczyt zaprezentować sprawozdanie Komisji Strategii Rozwoju 

Regionalnego i Zagospodarowania Przestrzennego o projekcie uchwały w sprawie 

przyjęcia Strategii Rozwoju Społeczeństwa Informacyjnego Województwa 

Mazowieckiego na lata 2020 - 2030. Sejmik, na podstawie § 10 ust 4 Regulaminu 

Obrad Sejmiku Województwa Mazowieckiego skierował powyższy projekt uchwały do 

Komisji Strategii Rozwoju Regionalnego i Zagospodarowania Przestrzennego celem 

kontynuowania pierwszego czytania i opracowania sprawozdania, po zasięgnięciu 

opinii komisji sejmiku. Komisja, po rozpatrzeniu tego projektu uchwały na posiedzeniu 

w dniu 7 września 2020 roku oraz po zapoznaniu się z opiniami komisji: Komisji 

Edukacji, Nauki i Szkolnictwa Wyższego, Komisji Ochrony Środowiska, Komisji Polityki 

Społecznej i Prorodzinnej, Komisji Promocji Województwa Mazowieckiego i 

Współpracy Zagranicznej, Komisji Rolnictwa i Terenów Wiejskich, Komisji Rozwoju 

Gospodarczego, Infrastruktury i Przeciwdziałania Bezrobociu oraz Komisji Zdrowia i 

Kultury Fizycznej pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie przyjęcia 

Strategii Rozwoju Społeczeństwa Informacyjnego Województwa Mazowieckiego na 

lata 2020 2030 z druku nr 410. Proszę o przyjęcie, o przejście do drugiego czytania, 

dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, tutaj już nie ma potrzeby przechodzenia do drugiego czytania. Czy 

ktoś z państwa radnych ma pytanie do sprawozdawczyni lub wnioskodawcy? Proszę 

państwa, jeżeli nie, przystępujemy do głosowania. Kto z państwa radnych jest za 

przyjęciem projektu uchwały z druku nr 410? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od 

głosu? Proszę jeszcze pan radny Wojciech Kudelski i pan radny Leszek Przybytniak. 

Czy panowie głosują? Poproszę o wyniki głosowania. Za przyjęciem projektu uchwały 

głosowało 26 radnych, nikt nie był przeciw, 22 radnych wstrzymało się od głosu. 
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Stwierdzam, że Sejmik Województwa Mazowieckiego podjął uchwałę w sprawie 

przyjęcia Strategii Rozwoju Społeczeństwa Informacyjnego Województwa 

Mazowieckiego na lata 2020 - 2030 druk nr 410.  

Przechodzimy do pkt. 7. O zabranie głosu proszę pana radnego Mirosława 

Augustyniaka.  

 

Mirosław Augustyniak 

Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni pragnę przedstawić sprawozdanie 

Komisji Ochrony Środowiska o projekcie uchwały w sprawie programu ochrony 

powietrza dla stref w województwie mazowieckim, w których zostały przekroczone 

poziomy dopuszczalne i docelowe substancji w powietrzu. Sejmik na podstawie § 11 

ust. 1 Regulaminu Obrad Sejmiku Województwa Mazowieckiego skierował powyższy 

projekt uchwały do Komisji Środowiska celem kontynuowania pierwszego czytania i 

opracowania sprawozdania. Komisja, po rozpatrzeniu tego projektu uchwały na 

posiedzeniu w dniu 4 września 2020 roku pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w 

sprawie programu ochrony powietrza dla stref w województwie mazowieckim, w 

którym zostały przekroczone dopuszczalne poziomy i docelowe substancje w 

powietrzu druk nr 412.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, czy ktoś z państwa radnych ma pytanie do sprawozdawcy lub 

wnioskodawcy? Jeżeli nie, przystępujemy do głosowania. Kto z państwa radnych jest 

za przyjęciem projektu uchwały z druku nr 412? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się 

od głosu? Proszę jeszcze pan radny Wojciech Kudelski. Proszę o wyniki głosowania. 

Za przyjęciem projektu uchwały głosowało 49 radnych, nikt nie był przeciw, nikt nie 

wstrzymał się od głosu. Stwierdzam, że Sejmik Województwa Mazowieckiego podjął 

uchwałę w sprawie programu ochrony powietrza dla stref w województwie 

mazowieckim, w których zostały przekroczone poziomy dopuszczalne i docelowe 

substancje w powietrzu, druk nr 412.  

Przechodzimy do pkt 8. O zabranie głosu proszę pana marszałka Rafał Rajkowskiego. 

  

Rafał Rajkowski - Wicemarszałek 

Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni, przedstawiam projekt uchwały Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego w sprawie pozbawienia kategorii dróg wojewódzkich, 
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niektórych dróg oraz odcinków dróg położonych na terenie województwa 

mazowieckiego. Na podstawie stosownych artykułów i ustaw w § 1 pozbawia się 

kategorii dróg wojewódzkich i zalicza do kategorii dróg powiatowych. W pkt. 1 drogę 

wojewódzką nr 564 Droga 562 /Płock/ - rzeka Wisła - Droga 62 /Popłacin/, na odcinku 

od rzeki Wisły do drogi krajowej nr 62. W pkt 2 drogę wojewódzką nr 629 Marki - Droga 

2 /Warszawa/. W pkt 3 drogę wojewódzką – dawną drogę krajową nr 8 Marki - 

Radzymin, na odcinku od węzła „Marki” do drogi wojewódzkiej nr 632. W pkt 4 drogę 

wojewódzką nr 639 Droga 7 /Łomna Las/ - rzeka Wisła - Droga 630 /Skierdy/. W pkt 5 

drogę wojewódzką nr 778 Stacja kolejowa Tarczyn - droga 7. W pkt 6 drogę 

wojewódzką nr 779 Stacja kolejowa Mszczonów - Droga 50. I w pkt 7 drogę 

wojewódzką nr 798 Otwock Mały – Karczew, położone na terenie województwa 

mazowieckiego. W § 2 wykonanie uchwały powierza się Zarządowi Województwa 

Mazowieckiego i uchwała wchodzi w § 3 ona wchodzi w życie po upływie 14 dni od 

dnia ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym Województwa Mazowieckiego. Szanowni 

Państwo, w uzasadnieniu proponowane do proporcjonalnego pozbawienia kategorii 

dróg wojewódzkich wymienione wyżej drogi oraz odcinki dróg wojewódzkich nie 

spełniają wymogów określonych dla dróg wojewódzkich, ponieważ nie stanowią 

połączenia między miastami, jak również nie przyczyniają się do możliwości rozwoju 

województwa. Stosowne szerokie uzasadnienie dołączone do, ale jeżeli nie będzie 

pytań to wnoszę o przejście do drugiego czytania.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu 

uchwały? Został zgłoszony wniosek o przejście do drugiego czytania. Jeśli nie usłyszę 

sprzeciwu uznam, iż sejmik wyraził zgodę na przejście do drugiego czytania. 

Przystępujemy zatem do głosowania. Kto z państwa radnych jest za przyjęciem 

projektu uchwały z druku nr 407? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał od głosu? Jeszcze 

pan radny Mirosław Augustyniak i pan radny Michał Grodzki.  

 

Mirosław Augustyniak 

Nie mogę zagłosować, Panie Przewodniczący.  
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Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Jeszcze pan radny Michał Grodzki, proszę bardzo. Dziękuję. Za przyjęciem projektu 

uchwały głosowało 48 radnych, nikt nie był przeciw, 2 radnych wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że Sejmik Województwa Mazowieckiego podjął uchwałę w sprawie 

pozbawienia kategorii dróg wojewódzkich niektórych dróg oraz odcinków dróg 

położonych na terenie województwa mazowieckiego druk nr 407.  

Przechodzimy do pkt 9. O zabranie głosu proszę pana marszałka Rafała 

Rajkowskiego.  

 

Rafał Rajkowski - Wicemarszałek 

Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, przedstawiam projekt uchwały Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego w sprawie zaliczenia do kategorii dróg wojewódzkich 

odcinka drogi powiatowej położonej w miejscowości Kosów Lacki. Na podstawie 

stosownych artykułów i ustaw w § 1 zalicza się do kategorii dróg wojewódzkich odcinek 

drogi powiatowej położonej w miejscowości Kosów Lacki od skrzyżowania ulicy 

Kościelnej i ulicy Nurskiej (droga wojewódzka nr 695) do skrzyżowania ulicy Pańskiej 

z drogą wojewódzką nr 627. § 2: wykonanie uchwały powierza się Zarządowi 

Województwa Mazowieckiego. I § 3: uchwała wchodzi w życie po upływie 14 dni od 

ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym Województwa Mazowieckiego. W uzasadnieniu, 

szanowni państwo, Zarząd Powiatu Sokołowskiego pismem zwrócił się o pozbawienie 

kategorii drogi powiatowej i zaliczenie do kategorii dróg wojewódzkich. Zaliczenie do 

kategorii dróg wojewódzkich wskazanego odcinka drogi posiada uzgodnienie ministra 

infrastruktury oraz uzgodnienie szefa sztabu generalnego wojska polskiego, 

działającego z upoważnienia ministra obrony narodowej. Jeżeli nie ma pytań to 

wnoszę o przejście do drugiego czytania.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu 

uchwały? Został zgłoszony wniosek o przejście do drugiego czytania. Jeśli nie usłyszę 

sprzeciwu uznam, iż sejmik wyraził zgodę na przejście do drugiego czytania. 

Przystępujemy zatem do głosowania. Kto z państwa radnych jest za przyjęciem 

projektu uchwały z druku nr 414? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? Proszę 

jeszcze radny Michał Grodzki i pan radny Rafał Romanowski. Jeszcze pan radny Rafał 

Romanowski, dziękuję bardzo. Za przyjęciem projektu uchwały głosowało 50 radnych. 
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Nikt nie był przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu. Stwierdzam, że Sejmik 

Województwa Mazowieckiego podjął uchwałę w sprawie zaliczenia do kategorii dróg 

wojewódzkich odcinka drogi powiatowej położonego w miejscowości Kosów Lacki, 

druk nr 414.  

Przechodzimy do punktu 10. O zabranie głosu proszę pana marszałka Rafała 

Rajkowskiego.  

 

Rafał Rajkowski - Wicemarszałek 

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, przedstawiam projekt uchwały Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego w sprawie zaliczenia do kategorii dróg wojewódzkich i 

pozbawienia kategorii dróg wojewódzkich drogi oraz niektórych odcinków dróg 

położonych na terenie powiatu piaseczyńskiego. Na podstawie stosownych artykułów 

i ustaw w § 1 zalicza się do kategorii dróg wojewódzkich drogę powiatową nr 2824 W 

Jesówka - Zalesie Górne - do przejazdu kolejowego. Drogę powiatową nr 2825 W 

Jazgarzew - Jesówka - Żabieniec – (do drogi Żabieniec – Chynów) na odcinku: od 

skrzyżowania z drogą wojewódzką nr 722 do skrzyżowania z drogą powiatową nr 2824 

W, położone na terenie powiatu piaseczyńskiego. W pkt. 2 pozbawia się kategorii drogi 

wojewódzkiej, z zamiarem zaliczenia do kategorii dróg powiatowych drogę 

wojewódzką nr 722 Piaseczno - Lesznowola - Grójec na odcinku od drogi krajowej nr 

79 w miejscowości Piaseczno - do skrzyżowania ulicy głównej droga wojewódzka nr 

722 i ulicy Szkolnej (droga powiatowa nr 2825 W) w miejscowości Jazgarzew 

położonej na terenie powiatu piaseczyńskiego. W § 2 wykonanie uchwały powierza się 

Zarządowi Województwa Mazowieckiego. § 3: uchwała wchodzi w życie po upływie 14 

dni od ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym Województwa Mazowieckiego. W 

uzasadnieniu szanowni państwo, wysoki sejmiku, Zarząd Powiatu Piaseczyńskiego 

wystąpił ze stosownym pismem. Organem powierzonym do zaliczenia i pozbawienia 

kategorii dróg wojewódzkich jest Sejmik Województwa Mazowieckiego, podejmując 

stosowną uchwałę w porozumieniu z ministrami właściwymi. Do takiej czynności 

doszło, zarówno uzgodnienie z ministrem infrastruktury, jak również szefem sztabu 

generalnego wojska polskiego, działającego z upoważnienia ministra obrony 

narodowej. Jeżeli nie ma pytań co do treści uchwały, to wnoszę o przejście do drugiego 

czytania.  
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Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu 

uchwały? Został zgłoszony wniosek o przejście do drugiego czytania, jeśli nie usłyszę 

sprzeciwu uznam, iż sejmik wyraził zgodę na przejście drugiego czytania. 

Przystępujemy zatem do głosowania. Kto z państwa radnych jest za przyjęciem 

projektu uchwały z druku nr 415? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? Proszę 

jeszcze pan radny Mirosław Augustyniak i pan radny Rafał Romanowski. Jeszcze pan 

radny Mirosław Augustyniak. Pan radny nas słyszy? Mnie słyszy? To proszę o wyniki 

głosowania. Za przyjęciem projektu głosowało 49 radnych, nikt nie był przeciw, nikt nie 

wstrzymał się od głosu. Stwierdzam, że Sejmik Województwa Mazowieckiego podjął 

uchwałę w sprawie zaliczenia do kategorii dróg wojewódzkich pozbawienia kategorii 

dróg wojewódzkich drogi oraz niektórych odcinków dróg położonych na terenie 

powiatu piaseczyńskiego.  

Przechodzimy do pkt 11. O zabranie głosu proszę pana marszałka Adama Struzika. 

Panie Marszałku, czy pan jest?  

 

Adam Struzik - Marszałek Województwa Mazowieckiego 

Jestem, jestem. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę bardzo, to jest pkt 11. 

  

Adam Struzik - Marszałek Województwa Mazowieckiego 

Proszę państwa w tym punkcie proponujemy podjąć uchwałę w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej gminie Dąbrówka na remont strażnicy Ochotniczej Straży Pożarnej 

Kołaków. Problem polega na tym, że jest tam awaria dachu i w ramach wsparcia dla 

Ochotniczych Straży Pożarnych proponujemy przeznaczyć na to kwotę 16 700 zł. 

Proszę o przyjęcie tej uchwały w drugim czytaniu.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo. Czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu 

uchwały? Został złożony wniosek o przejście do drugiego czytania. Jeśli nie usłyszę 

sprzeciwu uznam, iż sejmik wyraził zgodę na przejście do drugiego czytania. 

Przystępujemy zatem do głosowania. Kto z państwa radnych jest za przyjęciem 
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projektu uchwały z druku nr 416? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? 

Jeszcze pan radny Jakub Kowalski, pan radny Tomasz Kucharski, pan radny Konrad 

Rytel i pan radny, to już tylko pan radny Jakub Kowalski i radny pan radny Konrad 

Rytel. Dziękuję. Za przyjęciem projektu uchwały głosowało 49 radnych, nikt nie był 

przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu. Stwierdzam, że Sejmik Województwa 

Mazowieckiego podjął uchwałę w sprawie udzielania pomocy finansowej gminie 

Dąbrówka na remont strażnicy Ochotniczej Straży Pożarnej Kołaków druk nr 416. 

Przechodzimy do pkt 12. O zabranie głosu proszę pana marszałka Adama Struzika. 

  

Adam Struzik - Marszałek Województwa Mazowieckiego 

Tak, tutaj podobna sytuacja. Burmistrz miasta Węgrów zwrócił się do Samorządu 

Województwa Mazowieckiego o wsparcie remontu strażnicy Ochotniczej Straży 

Pożarnej Węgrów. Analogicznie, jak w poprzednim projekcie, proponujemy tutaj 

wsparcie w wysokości do 30 000 zł i proszę o przyjęcie o dwóch czytaniach. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu 

uchwały? Został złożony wniosek o przejście do drugiego czytania. Jeśli nie usłyszę 

sprzeciwu uznam, iż sejmik wyraził zgodę na przejście do drugiego czytania. 

Przystępujemy zatem do głosowania. Kto z państwa radnych jest za przyjęciem 

projektu uchwały z druku nr 417? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? Proszę 

jeszcze pan radny Adam Orliński. Dziękuję bardzo. Za przyjęciem projektu uchwały 

głosowało 50 radnych, nikt nie był przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu. 

Stwierdzam, że Sejmik Województwa Mazowieckiego podjął uchwałę w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej miastu Węgrów na remont strażnicy Ochotniczej Straży 

Pożarnej Węgrów, druk nr 417. Przechodzimy do pkt 13. O zabranie głosu proszę pana 

marszałka Adama Struzika. 

  

Adam Struzik - Marszałek Województwa Mazowieckiego 

Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku tutaj sprawa wygląda tak, że 

musimy najpierw uporządkować kwestie wydatków właśnie na wsparcie dla 

Ochotniczych Straży Pożarnych. 7 lipca 2020 roku sejmik podjął uchwałę nr 96/20 w 

sprawie wsparcia finansowego miastom gminom na zakup samochodów ratowniczo-

gaśniczych dla jednostek OSP. Przeznaczył na ten cel w budżecie województwa kwotę 
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7 000 000 zł. Chodziło o to, aby dołożyć do tych jednostek, tych gmin i miast, które 

wcześniej uzyskają gwarancję ze strony budżetu państwa i funduszy ochrony 

środowiska i połączą te środki z możliwością zakupu samochodów. W ramach tego 

programu okazało się, że na ten cel potrzeba 6 600 000 zł w związku z tym powstały 

środki, oszczędności, w wysokości 400 000, ale żeby je za chwilę zagospodarować to 

musimy najpierw podjąć tę uchwałę, która prowadzi do zmniejszenia tych środków w 

budżecie i za chwilę przeznaczymy to na następne propozycje. Natomiast proszę też 

o dwa czytania. To ma charakter porządkowy.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu 

uchwały? Został zgłoszony wniosek o przejście do drugiego czytania. Jeśli nie usłyszę 

sprzeciwu uznam, iż sejmik wyraził zgodę na przejście do drugiego czytania. 

Przystępujemy zatem do głosowania. Kto z państwa radnych jest za przyjęciem 

projektu uchwały z druku nr 418? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? 

Dziękuję. Za przyjęciem projektu uchwały głosowało 50 radnych, nikt nie był przeciw, 

nikt nie wstrzymał się od głosu. Stwierdzam, że Sejmik Województwa Mazowieckiego 

podjął uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej 

miastom gminom na zakup samochodów ratowniczo-gaśniczych dla jednostek OSP, 

druk nr 418. Przechodzimy do punktu 14. O zabranie głosu proszę pana marszałka 

Adama Struzika.  

 

Adam Struzik - Marszałek Województwa Mazowieckiego 

Ta uchwała, Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, jest konsekwencją poprzedniej. 

Chodzi o zagospodarowanie oszczędności, które powstały w całym tym systemie 

wsparcia dla Ochotniczych Straży Pożarnych. Zaproponowaliśmy, aby dofinansować 

pozostałe jednostki, które przy wsparciu naszym są w stanie zakupić samochody 

lekkie, gaśnicze i samochody średnie. Przy lekkich to jest 70 000 wsparcia, przy 

średnich i ciężkich 100 000, a ponadto pozostałą kwotę zagospodarować na różnego 

rodzaju sprzęt, taki do bezpośredniego ratownictwa, bo to różne kategorie tego 

sprzętu. Te wszystkie elementy mają państwo w uzasadnieniu i w tabelach, ja nie będę 

wszystkich odczytywał. W każdym razie dzięki temu kilkanaście kolejnych jednostek 

uzyska nasze wsparcie i też wnioskuję, panie przewodniczący, o przejście do drugiego 

czytania.  
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Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu 

uchwały? Został zgłoszony wniosek o przejście do drugiego czytania. Jeśli nie usłyszę 

sprzeciwu uznam iż sejmik wyraził zgodę na przejście do drugiego czytania. 

Przystępujemy zatem do głosowania. Kto z państwa radnych jest za przyjęciem 

projektu uchwały z druku nr 422. Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? 

Dziękuję. Za przyjęciem projektu uchwały głosowało 50 radnych, nikt nie był przeciw, 

nikt nie wstrzymał się od głosu. Stwierdzam, że Sejmik Województwa Mazowieckiego 

podjął uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie udzielenia wsparcia finansowego dla 

gmin na doposażenie jednostek OSP druk nr 422.  

Przechodzimy do punktu 15. O zabranie głosu proszę panią marszałek Ewę 

Orzełowską. 

 

Janina Ewa Orzełowska - Członek Zarządu Województwa Mazowieckiego 

Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni przedstawiam uchwałę w sprawie 

udzielenia przez województwo mazowieckie pomocy finansowej gminom i powiatom 

na realizację zadań w ramach programu Mazowiecki Instrument Wsparcia Systemu 

Monitoringu Suszy Rolniczej. Jak państwo pamiętacie mieliśmy 1 500 000 zł na 

właśnie zakup takich mierników wilgotności. Po pierwszym naborze zostały 

oszczędności w wysokości 700 000 zł. W związku z tym ogłosiliśmy drugi nabór, gdzie 

mogły również, oprócz powiatów, składać wnioski gminy i w tym naborze wpłynęło 9 

wniosków z gmin i jeden jeszcze z powiatu, stąd też proponujemy rozdysponować 400 

prawie 500 000 zł właśnie na takie mierniki i proszę o dwa czytania. To jest wszystko 

z oszczędności szanowni państwo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu 

uchwały? Proszę bardzo, pan radny Rafał Romanowski.  

 

Rafał Romanowski 

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, Panie Marszałku, Pani Marszałek ja od 

samego początku zwracałem uwagę na ten program, że od kolejnych stacji 

pomiarowych dotyczących, jak pani tu skrzętnie ujęła, pomiaru wilgotności bardziej, 

zapewne są to stacje pomiarowe dotyczące klimatycznego bilansu wodnego, a to jest 
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dosyć duża różnica. Od samego początku zwracaliśmy uwagę na to, że od samych 

dodatkowych stacji na terenie województwa mazowieckiego nie przybędzie wody. Ten 

rok do w porównaniu z latami poprzednimi jest rokiem różnym, bo zdecydowanie 

opadów jest więcej, ale to nie oznacza, że wzrost klimatyczny i bilans wodny zasobów 

wodnych liczony przez IUNG nadal pozostaje w tzw. stanie krytycznym. Zwracaliśmy 

też uwagę na to, że jeżeli realizowany jest przez samorząd województwa projekt 

modernizacji, modernizacji tzw. małej retencji to bardziej zasadne byłoby 

przeznaczenie tej kwoty 1 500 000 zł na właśnie dodatkowe zadania związane właśnie 

z modernizacją małej retencji na terenie województwa mazowieckiego, żeby nie 

dopuszczać do sytuacji tzw. zero jedynkowej, że tej wody mamy albo bardzo dużo, a 

za chwilę jej po prostu, ona spływa i za chwilę tej wody nie będzie. W samym założeniu, 

tak jak sama pani marszałek słusznie zauważyła, była przeznaczona kwota 

1 500 000 zł. W pierwszym naborze przeznaczono, wydatkowano na ten cel tylko i 

wyłącznie 700 000 zł teraz dodatkowo rozszerzono ten program o samorządy gminne, 

jest dodatkowe 400 000 tys. Więc nadal pozostają oszczędności, jeżeli chodzi o ten 

program. I tak jak wspomniałem wcześniej od dodatkowych stacji na terenie 

województwa mazowieckiego nie przybędzie, nie przybędzie nam wody. Widać po 

samorządach i powiatowych, ale również i gminnych, że nie wykazują zbyt wielkiego 

zainteresowania, jeżeli chodzi o stawianie stacji dodatkowych zdecydowanie te środki 

byłoby skuteczniej przeznaczone, jeżeli by były realizowany cel w postaci właśnie 

renowacji urządzeń, czy też melioracyjnych, czy też małej retencji. To byłby dużo 

bardziej zasadny cel, dużo skuteczniej wydatkowane tego typu środki. A tak państwo 

po prostu, Zarząd Województwa Mazowieckiego tylko i wyłącznie kończy się to na 

ambicjach, natomiast skuteczności już w tym nie ma jakiejkolwiek. W związku z tym 

proponuję, żeby mimo wszystko zastanowić się w przyszłości, nie nazywać hucznie 

programem Mazowsze zwalczające suszę w roku 2020, a żeby te środki były 

przeznaczone właśnie na skuteczne urządzenia, które będą zatrzymywały wodę, a 

przede wszystkim dadzą właśnie poczucie bezpieczeństwa rolnikom z województwa 

mazowieckiego, kiedy ta woda będzie magazynowana i spuszczona w momencie, 

kiedy będzie właśnie ten bilans wodny krytyczny i woda będzie wykorzystywana na 

potrzeby rolników województwa mazowieckiego. Jak sami państwo obserwujecie ten 

program się nie sprawdził. Nasze uzasadnienia do tego programu były w 100% celne 

i to jest kolejne marnowanie środków przez Zarząd Województwa Mazowieckiego. 
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Zdecydowanie lepszym wydatkowaniem byłoby właśnie wykorzystanie tych środków 

na urządzenia i na renowację zbiorników małej retencji, dziękuję bardzo.  

 

Janina Ewa Orzełowska - Członek Zarządu Województwa Mazowieckiego 

Szanowny panie radny. Ja bym chciała tak troszkę ad vocem. Ten program jeszcze 

się nie zaczął a pan już mówi, że nie odniósł … 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Pani marszałek, przepraszam bardzo ale... 

 

Janina Ewa Orzełowska - Członek Zarządu Województwa Mazowieckiego 

I my na zarządzie naprawdę bardzo mocno zastanawiamy się …  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Mam prośbę do pani marszałek Ewy Orzełowskiej ... 

 

Janina Ewa Orzełowska - Członek Zarządu Województwa Mazowieckiego 

Jeśli chodzi o wodę i żeby tej wody nam nie zabrakło … 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Czy może pani marszałek na chwilę wyłączyć mikrofon?  

 

Janina Ewa Orzełowska - Członek Zarządu Województwa Mazowieckiego 

Przyzna pan, że jeżeli będziemy wiedzieli, w których miejscach jest bardziej sucha 

gleba, a w których miejscach jest bardziej wilgotna to też nam pomoże na odpowiednie 

celowanie tych środków, które mają być właśnie na zbiorniki retencyjne. Pamiętajmy 

również, że w tym roku w ramach funduszu ochrony gruntów rolnych był ogłoszony 

nabór na zbiorniki retencyjne.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dobrze, ja proszę państwa ogłaszam 5 minut przerwy dobrze. Za dwadzieścia 

pierwsza wznawiamy obrady.  
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Janina Ewa Orzełowska - Członek Zarządu Województwa Mazowieckiego 

Jeszcze raz. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę państwa 5 minut minęło. Wznawiam obrady sejmiku. Jesteśmy w pkt 15. Czy 

państwo mnie słyszą w ogóle?  

 

Rafał Rajkowski - Wicemarszałek 

Głośno i wyraźnie panie przewodniczący.  

 

Bartosz Wiśniakowski 

Tak panie przewodniczący. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, proszę państwa. Kto z państwa radnych chciałby zabrać głos w 

sprawie projektu uchwały? Ja tylko przypomnę, że chciałbym, żeby państwo zabierali 

głos po jego udzielenia przeze mnie, proszę bardzo pan radny Leszek Przybytniak. 

Czy jest pan radny?  

 

Leszek Przybytniak 

Oczywiście, że zabieram głos.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę bardzo panie radny. 

 

Leszek Przybytniak 

Panie Przewodniczący, Szanowny Panie Marszałku sprawa dotycząca mazowieckiej 

wsi jest bardzo trudna. Jesteśmy największym producentem żywności w Polsce, jako 

całe Mazowsze i niezrozumiały dla mnie jest ogromnie głos pana radnego 

Romanowskiego, że żadne urządzenia, które wspomagają produkcję, a wręcz 

pomagają, pomogłyby mazowieckim rolnikom, rzeczywiście w tej bardzo ważnej 

działalności, ten głos mówi od samego początku, kiedy sejmik podjął takie zadanie, by 

rzeczywiście monitorować przebieg pogody, monitorować to co się dzieje z naszą 

przyrodą jest przeciw i tego zupełnie, zupełnie nie rozumiem. Jestem nawet wzburzony 
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jako producent, jako rolnik i prosiłbym pana radnego by wsłuchał się bardziej w głos 

rolników, którzy rzeczywiście takich urządzeń bardzo potrzebują i tego monitorowania 

przebiegu tych najwyższych, najniższych temperatur i tego co się dzieje rzeczywiście 

w naszej pogodzie potrzebują. Dziękuję bardzo panie przewodniczący.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo. Proszę bardzo pani marszałek Ewa Orzełowska.  

 

Janina Ewa Orzełowska - Członek Zarządu Województwa Mazowieckiego 

Panie Przewodniczący, Panie Radny ja przyznaję szczerze, że jestem trochę 

zaskoczona tym głosem, dlatego, że z jednej strony jeżeli mamy odpowiedzialnie 

mówić o wodzie na terenie Mazowsza to te mierniki są nam niezmiernie potrzebne. 

Pamiętajmy o tym, że to jest tylko jakby część składowa walki o to, żebyśmy mieli tą 

wodę i żebyśmy walczyli z suszą. Te mierniki są nam potrzebne po to właśnie, żeby 

zrobić odpowiednie analizy. Pamiętajmy również o tym, że IUNG ogłosił współpracę z 

nami, więc uważają naukowcy również, że to jest potrzebne. Jeśli chodzi o zbiorniki 

retencyjne, panie radny, w tym roku był ogłoszony też nabór w ramach funduszu 

ochrony gruntów rolnych na zbiorniki retencyjne. Wpłynęło tylko 9 wniosków, z czego 

7 zostało dofinansowanych, bo 2 kompletnie były nieprzygotowane do realizacji. I 

oczywiście my też pracujemy nad tym, żeby stworzyć taki program, który właśnie 

będzie zajmował się zbiornikami retencyjnymi. I jeszcze jedna rzecz panie radny, 

jakbyśmy mieli dyskutować o wodzie to pamiętajmy również o tym, że w ramach 

zrównoważonego rozwoju w poprzednim roku również 2 projekty z terenu Mazowsza 

zostały dofinansowane na zrobienie studni głębinowych, więc problem jest szerszy i 

trzeba do niego podejść systemowo. Ja zapewniam pana radnego, że naprawdę 

zarząd tego województwa zdaje sobie z tego sprawę jak to jest bardzo poważny 

problem dla wszystkich, nie tylko na Mazowszu, ale i w Polsce, bo zmiany klimatu są i 

to jest nieuniknione. Tylko do wszystkiego trzeba podejść systemowo, więc ja apeluję 

do wszystkich radnych, żeby przyjąć tą uchwałę w dwóch czytaniach, dlatego że te 

mierniki, czym ich jest więcej, pozwolą nam na odpowiednie zdiagnozowanie, gdzie 

najbardziej jest potrzeba zbiorników retencyjnych, dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, proszę pan radny Krzysztof Strzałkowski.  
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Krzysztof Strzałkowski 

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku mamy, ja jednak mimo wszystko chciałbym 

prosić wszystkich państwa radnych o uspokojenie nastrojów. Mam wrażenie, że jakby 

i pan radny Romanowski ma prawo mieć wątpliwości, nie wszystkich one przekonują, 

ale jednak mimo wszystko wydaje mi się, że jedno jest pewne, przynajmniej taki się 

wydaje, że cały ten problem wymaga pogłębionej dyskusji. I takim miejscem do takiej 

dyskusji jest odpowiednia komisja sejmiku. Ja sam czuję się zaciekawiony tym 

tematem, mimo że nie reprezentuję terenów rolniczych, ale wydaje mi się, że jednak 

mimo wszystko powinniśmy przedyskutować to na jednej, bądź kilku komisjach. My 

teraz obradujemy zdalnie, więc tak naprawdę takie komisje mogą odbywać z dnia na 

dzień. Jeżeli będzie taka potrzeba również kolejna sesja sejmiku może być 

przyspieszona z uwagi na potrzeby w tym zakresie, dlatego też chciałbym złożyć 

wniosek jednak mimo wszystko o to by skierować ten projekt do komisji. Żebyśmy to 

gruntownie przedyskutowali, a nie wzajemnie przerzucali się emocjonalnymi 

argumentami, dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, proszę pan radny Wojciech Kudelski. Panie radny czy pan zabierze 

głos? To może pan rady Leszek Przybytniak wobec tego.  

 

Leszek Przybytniak 

Panie Przewodniczący po raz drugi, przepraszam bardzo, zabieram głos. Szanowni 

państwo moja propozycja dotycząca uchwały którą, która jest stawiana w tej chwili na 

sejmiku jest taka, by tą propozycję przyjąć jako sejmik, a temat jeśli chodzi o 

monitorowanie suszy, monitorowanie przebiegu pogody oczywiście podjąć w 

dyskusjach na komisjach ochrony środowiska, na komisji rolnictwa, ale patrząc 

również na wyniki, które będą nam pokazywały te urządzenia. I bardzo proszę jestem, 

stawiam by ta uchwała dzisiaj była głosowana, dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, proszę pan radny Wojciech Kudelski może teraz będzie pana słychać panie 

radny. Czy pan radny Wojciech Kudelski ma włączony mikrofon, bo to jest najbardziej 

prawdopodobna przyczyna, że pana nie słyszymy, czyli brak włączonego mikrofonu. 

czy kancelaria mogłaby się spróbować skontaktować z panem radnym Wojciechem 
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Kudelskim, bo wydaje mi się, że ma wyłączony mikrofon, co powoduje, że nawet jeżeli 

coś mówi do nas to go nie słyszymy. Proszę państwa no nic, został zgłoszony wniosek 

o przejście do drugiego czytania. Ale także wniosek o to, żeby skierować projekt do 

komisji, jak rozumiem Komisji Rolnictwa i Terenów Wiejskich. W związku z tym musimy 

tę sprawę.  

 

Laura Kaczyńska - Kierownik Biura Sesji Sejmiku 

Pan radny Kudelski zgłasza, że nie może włączyć mikrofonu, bo chciałby zabrać głos. 

To zaraz poprosimy może informatyka, żeby mu pomógł, bo chciałby zabrać głos. 

  

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Panie radny tam na tablecie ma pan taką ikonkę mikrofonu i prawdopodobnie ona jest 

przekreślona. Prośba, żeby spróbować ją nacisnąć i może wtedy będziemy pana 

słyszeli. Jeżeli ona się nie wyświetla to trzeba dotknąć, dotknąć ekranu i powinna się 

wtedy pojawić. I jak wygląda sprawa, bo w takim zawieszeniu nie możemy tutaj trwać 

zbyt długo.  

 

Laura Kaczyńska - Kierownik Biura Sesji Sejmiku 

Jesteśmy w trakcie rozmowy z panem radnym i pomagamy włączyć mikrofon, jeszcze 

sekundkę. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dobrze proszę państwa, bo ja widzę, że te próby są niezbyt skuteczne. Czy pan radny 

Kudelski w ogóle mnie słyszy w tej chwili?  

 

Laura Kaczyńska - Kierownik Biura Sesji Sejmiku 

Chyba się udało już połączyć.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Panie radny, tutaj się zwracam do pana radnego Kudelskiego, czy pan mnie słyszy 

teraz w tym momencie? No nic proszę państwa czy my jesteśmy gotowi do 

głosowania? Proszę państwa został zgłoszony wniosek o przejście do drugiego 

czytania i wniosek o skierowanie projektu do komisji. W związku z tym że, to są dwa 
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wnioski sprzeczne kto z państwo radnych jest za tym, abyśmy przeszli do drugiego 

czytania, czy możemy takie głosowanie przeprowadzić? 

 

Wojciech Kudelski 

Halo  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Teraz pana słychać, proszę bardzo panie radny.  

 

Wojciech Kudelski 

Przepraszam bardzo Panie Przewodniczący, Koleżanki Koledzy, ale wszystko robiłem 

poprawnie, a takie kółeczko mi się kręciło, nie dało się połączyć. Ja myślę, że ja jestem 

jak wiecie doświadczonym inżynierem melioracji, coś tam na temat wody wiem i 

chciałbym, żeby mój głos był słyszany. Ja myślę, że bardziej w tym wszystkim chodzi 

o nie o monitoring, bo nasze gminy wiedzą o stanie urządzeń na swoim terenie, wiedzą 

o potrzebach, wiedzą o tym jest stan załóżmy suszy. Bardziej powinniśmy zwrócić 

uwagę na to żeby, żeby gminy wyposażać jeśli chodzi o sprzęt do konserwacji tych 

urządzeń, o wynagrodzenie dla ewentualnie pracowników, którzy mogliby wraz z 

sytuacją przeciwdziałać suszy, bo ja opiekuję w terenie te urządzenia, które wykonane 

były już 60 lat temu, są w opłakanym stanie. Nie wiem jeśli to rozumiemy pod 

określeniem monitoring no to zgoda, ale jeśli chodzi tylko o zakup urządzeń to myślę, 

że to już jest jakby dalsza potrzeba, bo wójtowie naszych gmin mają do dyspozycji 

realność i wiedzą i gdzie jest potrzeba konserwacji, ochrony, czy budowy nowych 

urządzeń do piętrzenia wody, bo tylko w ten sposób możemy w sposób radykalny 

przeciwdziałać suszy. Ja tyle na ten temat, dziękuję bardzo. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo. Proszę państwa został zgłoszony wniosek o przejście do drugiego 

czytania, ale także wniosek przeciwny. W związku z tym przeprowadzimy głosowanie, 

czyli albo przejście do drugiego czytania, albo kierujemy do komisji. Czy my możemy 

już przeprowadzić to głosowanie? Proszę państwa kto z państwa jest za przejściem 

do drugiego czytania w sprawie projektu uchwały w sprawie udzielenia przez 

województwo mazowieckie pomocy finansowej gminom i powiatom na realizację 

zadań w ramach programu Mazowiecki System Wsparcia Systemu Monitoringu Suszy 



 

43 

 

Rolniczej MAZOWSZE 2020? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? Dziękuję 

bardzo. Za głosowało 19 radnych, przeciw 31, radnych wstrzymało się od głosu, czyli 

Sejmik nie zdecydował się na przejście do drugiego czytania. Proszę państwa 

proponuję wobec tego państwu, żebyśmy przekazali ten projekt uchwały, czy 

skierowali do Komisji Rolnictwa i Terenów Wiejskich celem kontynuacji pierwszego 

czytania. Jeśli nie usłyszę sprzeciwu uznam, iż sejmik wyraził zgodę na skierowanie 

projektu do tej że komisji. Stwierdzam, że Sejmik Województwa Mazowieckiego 

skierował projekt uchwały w sprawie udzielenia przez województwo mazowieckie 

pomocy finansowej gminom powiatom realizację zadań w ramach programu 

Mazowiecki Instrument Wsparcia Systemu Monitoringu Suszy Rolniczej MAZOWSZE 

2020 druk nr 423 do Komisji Rolnictwa i Terenów Wiejskich celem kontynuowania 

pierwszego czytania.  

Przechodzimy do pkt 16. O zabranie głosu proszę panią marszałek Elżbieta Lanc.  

 

Elżbieta Lanc - Członek Zarządu Województwa Mazowieckiego 

Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni przedstawiam projekt uchwały Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego zmieniającą uchwałę w sprawie określenia ogólnej 

powierzchni przeznaczonej pod uprawy maku i konopi włóknistej oraz rejonizacji tych 

upraw w roku 2020 w województwie mazowieckim. W § 1 w uchwale nr 53/20 w 

Sejmiku Województwa Mazowieckiego z dnia 28 kwietnia 2020 roku w sprawie 

określenia ogólnej powierzchni przeznaczonej pod uprawy maku i konopi włóknistych 

oraz rejonizacji tych upraw w roku 2020 w województwie mazowieckim ust. 1 otrzymuje 

brzmienie: określa się ogólną powierzchnię przeznaczoną na obszarze województwa 

mazowieckiego pod uprawy konopi włóknistych w roku 2020 na 1204,42 ha. W ust. 2 

w punkcie 77 kropkę zastępuje się średnikiem i dodaje się pkt 78 w brzmieniu: urząd 

miasta Mława 0,50 ha. W związku z tym, że otrzymaliśmy kolejne zgłoszenie, już po 

podjęciu uchwały przez sejmik, od miasta Mławy proszący nas o to, aby zgłosić kolejną 

uprawę o wielkości pół hektara, ten wniosek wpłynął do nas 22 czerwca 2020 roku. W 

związku z tym zwróciliśmy się tak jak zwykle do ministra zdrowia, ministra rolnictwa i 

rozwoju wsi oraz Mazowieckiej Rady Pożytku Publicznego. W związku z otrzymaniem 

pozytywnych opinii w tej kwestii proponujemy podjęcie tej uchwały, jeżeli nie będzie 

uwag, wniosków to proszę o przejście do drugiego czytania.  
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Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu 

uchwały? Proszę bardzo pan radny Rafał Romanowski.  

 

Rafał Romanowski 

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku ja nie ukrywam, że się zgłaszałem jeszcze w 

poprzednim punkcie, tylko nie wiem czemu no być może jakoś z trudnością dociera 

ten sygnał do pana przewodniczącego. Pan przewodniczący skierował poprzedni 

punkt do Komisji Rolnictwa i Terenów Wiejskich, a moja propozycja dotyczyłaby tego 

również, żeby to było wspólne posiedzenie dwóch komisji, żeby ten punkt trafił również 

do Komisji Ochrony Środowiska. Myślę, że również intencja pana radnego 

Strzałkowskiego była taka, żeby to była poważna dyskusja na ten temat i tutaj te dwie 

komisje połączone byłyby jak najbardziej adekwatne do tego, żeby właśnie w tym 

punkcie dotyczącym suszy była, w tych dwóch komisjach się odbyła. Przepraszam, że 

dopiero teraz, ale tak jak zaznaczyłem panie przewodniczący ja tam w poprzednim 

punkcie już się zgłosiłem, niestety pan przewodniczący prawdopodobnie sygnał do 

pana dotarł zbyt późno, dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, natomiast no panie radny sejmik zdecydował o tym, żeby do jednej 

komisji skierować tamten projekt. Jeżeli Komisja Ochrony Środowiska będzie się 

chciała zająć także tym projektem to oczywiście będzie miała taką możliwość. Proszę 

państwa jesteśmy w tej chwili w pkt 15, został zgłoszony wniosek o przejście do 

drugiego czytania. Jeśli nie usłyszę sprzeciwu uznam, iż sejmik wyraził zgodę na 

przejście do drugiego czytania. Przystępujemy zatem do głosowania. Kto z państwa 

radnych jest za przyjęciem projektu uchwały z druku nr 424? Kto jest przeciw? Kto 

wstrzymał się od głosu? Jeszcze pan radny Kowalski, pan radny Kucharski, pan radny 

Kudlicki, pani radna Stalińska.  

 

Dorota Stalińska 

Ja nacisnęłam 2 razy i co? Naciskam ponownie, nic nie działa. 
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Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Już się udało, dziękuję bardzo. Za przyjęciem projektu uchwały głosowało 49 radnych, 

nikt nie był przeciw, 1 radny wstrzymał się od głosu. Stwierdzam, że Sejmik 

Województwa Mazowieckiego podjął uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie 

określenia ogólnej powierzchni przeznaczonej pod uprawy maku i konopi włóknistych 

oraz rejonizacji tych upraw w roku 2020 w województwie mazowieckim druk nr 424. 

Przechodzimy do pkt 17. O zabranie głosu proszę pana marszałka Rafała 

Rajkowskiego.  

 

Rafał Rajkowski - Wicemarszałek 

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku przedstawiam projekt uchwały Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego w sprawie pozbawienia kategorii drogi wojewódzkiej 

drogi wojewódzkiej nr 628 stacja kolejowa Wołomin droga 634. Na podstawie 

stosownych artykułów i ustaw uchwala co następuje. W § 1 pozbawia się kategorii 

drogi wojewódzkiej z zamiarem zaliczenia do kategorii drogi gminnej drogą 

wojewódzką nr 628 stacja kolejowa Wołomin droga 634. W § 2 wykonanie uchwały 

powierza się Zarządowi Województwa Mazowieckiego i w § 3 uchwała wchodzi w życie 

po upływie 14 dni od ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym Województwa 

Mazowieckiego. W stosownym uzasadnieniu, na wniosek Burmistrza Miasta 

Wołomina, propozycja zmiany kategorii wyżej wymienionej drogi posiada uzgodnienie 

z ministrem infrastruktury, jednocześnie również z szefem Sztabu Generalnego 

Wojska Polskiego działającego z upoważnienia Ministra Obrony Narodowej. Wnoszę 

o przejście do drugiego czytania.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu 

uchwały? Został zgłoszony wniosek o przejście do drugiego czytania. Jeśli nie usłyszę 

sprzeciwu uznam, iż sejmik wyraził zgodę na przejście do drugiego czytania. 

Przystępujemy zatem do głosowania. Kto z państwa radnych jest za przyjęciem 

projektu uchwały z druku nr 425? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? 

Dziękuję, za przyjęciem projektu uchwały głosowało 50 radnych, nikt nie był przeciw, 

nikt nie wstrzymał się od głosu. Stwierdzam, że Sejmik Województwa Mazowieckiego 

podjął uchwałę w sprawie pozbawienia kategorii drogi wojewódzkiej drogi 
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wojewódzkiej nr 628 stacja kolejowa Wołomin droga 634 druk nr 425. Przechodzimy 

do pkt 18. O zabranie głosu proszę pana radnego Krzysztofa Strzałkowskiego.  

 

Krzysztof Strzałkowski 

Mam nadzieję, że jestem słyszalny Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku chciałbym 

przedłożyć państwu radnym listę kandydatów, pozytywnie zaopiniowanych przez 

Komisję Zdrowia i Kultury Fizycznej, do składu rad społecznych działających przy 

samodzielnych publicznych zakładach opieki zdrowotnej, dla których podmiotem 

tworzącym jest Samorząd Województwa Mazowieckiego. Chciałbym na wstępie 

zaznaczyć, że Komisji Zdrowia przyświecała taka idea, aby wszystkie kluby działające 

w sejmiku były reprezentowane w tychże radach. Mam nadzieję, że ten duch 

koncyliacji będzie nam towarzyszył także podczas pracy tych rad. Przejdę więc do 

składów osobowych. Komisja zdrowia pozytywnie zaopiniowała następujące składy 

rad, czy następujące propozycje radnych, tzn. propozycje członków rad zgłoszone 

przez radnych sejmiku. W przypadku Specjalistycznego Szpitala Wojewódzkiego w 

Ciechanowie są to: pan Mieczysław Walęciak, Cezary Chodkowski, Dariusz Stasiełuk, 

Mariola Kołakowska, Jacek Sokołowski, Joanna Potocka-Rak, Krzysztof Kosiński, 

Wiesława Krawczyk oraz Sławomir Morawski. W przypadku Mazowieckiego Szpitala 

Specjalistycznego im. dr. Józefa Psarskiego w Ostrołęce są to: pan Robert Adam 

Mamątow, pan Arkadiusz Czartoryski, pan Mirosław Augustyniak, pan Marian 

Krupiński, pan Wojciech Bobrowski, pan Krzysztof Bałdyga, pan Krzysztof 

Porzychowski. W przypadku Wojewódzkiego Szpitala Zespolonego w Płocku wpłynęły 

i zostały pozytywnie zaopiniowane kandydatury: pana Piotra Szpakowicza, Agnieszki 

Krzętowskiej, Michała Luczewskiego, Romana Siemiątkowskiego, Jarosława 

Kozaneckiego, Tomasza Kominka, Tomasza Kominek, Radosława Bednarskiego, 

Konrada Jaskóła, Anny Derlukiewicz, Michała Twardego, z tymże jestem państwu 

winien pewne wyjaśnienie, ponieważ zgłaszający pana Tomasza Kominka pan 

marszałek Adam Struzik wycofał tą kandydaturę. Dalej w przypadku Samodzielnego 

Zespołu Publicznych Zakładów Opieki Zdrowotnej im. Dzieci Warszawy w 

Dziekanowie Leśnym wpłynęły i zostały pozytywnie zaopiniowane następujące 

kandydatury: pana Krzysztofa Zakrzewskiego, pana Michała Luczewskiego, pana 

Antoniego Kręźlewicza, pani Magdaleny Biernackiej, pana Artura Pozorka i pana 

Marcina Podsędka. W przypadku Szpitala Dziecięcego im. prof. Bogdanowicza w 

Warszawie, czyli szpitala dziecięcego na Niekłańskiej wpłynęły następujące 
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kandydatury i zostały pozytywnie zaopiniowane przez komisję zdrowia kandydatura 

pana Adama Michała Hać, pani Sary Michalskiej, pana Jarosława Orlińskiego, pana 

Mariusza Młynarczyka, pana Radosława Rybickiego, pani Emili Oleksiak, pani 

Katarzyny Magdzińskiej, pana Michała Weremiejczyka, pani Katarzyny Jędruszczak. 

W przypadku Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej Wojewódzki 

Szpital Zakaźny w Warszawie zostały pozytywnie zaopiniowane następujące 

kandydatury: pani Urszuli Kierzkowskiej, pani Anny Panas, pana Radosława 

Rybickiego, pani Moniki Wiśnioch, pana Roberta Rafałowskiego oraz pana Daniela 

Łaga z tym, że kandydatura pana Daniela Łagi została wycofana przez pana marszałka 

Wiesława Raboszuka i w to, wiemy o tym, że pan przewodniczący Prószyński zgłosił 

do tej placówki kandydaturę pani Anny Zagórnej. Niemniej ta kandydatura nie była 

opiniowana przez komisję zdrowia dziś rano. W przypadku Szpitala Międzyleskiego 

spłynęły i zostały pozytywnie zaopiniowane następujące kandydatury: pani Julii Anny 

Rola-Janickiej, pani Urszuli Kierzkowskiej, pani Grażyny Orzechowskiej Mikulskiej, 

pana Pawła Obermeyera, pana Marcina Podgórskiego, pana Bartosza 

Wiśniakowskiego i pana Damiana Olszewskiego. W przypadku Wojewódzkiego 

Szpitala Wojewódzkiego SPZOZ im. prof. Wiczkowskiego w Gostyninie wpłynęły 

kandydatury i zostały pozytywnie zaopiniowane przez komisję zdrowia pana Łukasza 

Gołębiowskiego, pani Katarzyny Julii Leśniewskiej, pana Romana Augustyniaka, pani 

Agnieszki Korajczyk-Szyperskiej, pana Arkadiusza Boruszewskiego, pana Michała 

Twardy i pani Agnieszki Sulkowskiej. W przypadku Samodzielnego Wojewódzkiego 

Publicznego Zespołu Zakładów Psychiatrycznej Opieki Zdrowotnej im. dr Barbary 

Borzym w Radomiu wpłynęły kandydatury i zostały pozytywnie zaopiniowane przez 

komisję zdrowia pana Rafała Rajkowskiego, Jakuba Jacka Koleckiego, Łukasza 

Skrzeczyńskiego, Zbigniewa Gołąbek, Kazimierza Myśliwiec, Zbigniewa 

Mazurkiewicza. W przypadku Mazowieckiego Wojewódzkiego Ośrodka Medycyny 

Pracy w Płocku wpłynęły następujące kandydatury i zostały pozytywnie zaopiniowane: 

pani Marleny Mazurskiej, pana Marcina Baczewskiego, pana Piotra Dyśkiewicza, pana 

Michała Twardy, pani Małgorzaty Struzik, pana Konrada Wojnarowskiego i w sposób 

jeszcze nie zaopiniowany przez komisję zdrowia w dniu dzisiejszym wpłynęła 

kandydatura zgłoszona przez pana marszałka Struzika pana Tomasza Kominek. 

Zgadza się. Wpłynęła również kandydatura i została pozytywnie zaopiniowana pana 

Stanisława Kwiatkowskiego i pani Anety Uchwał. W przypadku Samodzielnego 

Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej Wojewódzka Stacja Pogotowia Ratunkowego 
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i Transportu Sanitarnego w Płocku wpłynęły i zostały pozytywnie zaopiniowane przez 

komisję zdrowia kandydatury pana Andrzeja Burnata, Michała Luczewskiego, Romana 

Siemiątkowskiego, Agnieszki Sulkowskiej i pana Lecha Latarskiego. W przypadku 

Stacji Meditrans Warszawa Stacji Pogotowia Ratunkowego i Transportu Sanitarnego 

wpłynęły i zostały pozytywnie zaopiniowane przez komisję zdrowia kandydatury pani 

Anny Brzezińskiej, Konrada Wojnarowskiego, Rafała Zięby, Anny Drewniak i pani 

Anny Majchrzak. Bardzo proszę państwa radnych o pozytywne zaopiniowanie tych 

propozycji komisji zdrowia. Dziękuję uprzejmie.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, czy pan przewodniczący proponuje tutaj dwa czytania? 

 

Krzysztof Strzałkowski 

Tak, prosiłbym o dwa czytania.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, kto z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu 

uchwały? Proszę bardzo pan marszałek Adam Struzik.  

 

Adam Struzik - Marszałek Województwa Mazowieckiego 

Tak, tutaj ja mam pewną nieścisłość, chciałbym z panem przewodniczącym 

Strzałkowskim jeszcze raz prześledzić Wojewódzki Samodzielny Zespół Publicznych 

Zakładów Opieki Zdrowotnej im. prof. Eugeniusza Wiczkowskiego w Gostyninie, 

ponieważ tu jest taka nieścisłość, ponieważ pan Stefan Kotlewski został skierowany i 

będzie przeze mnie mianowany na przewodniczącego, to nie ma potrzeby, żeby 

znajdował się w składzie rady. Natomiast ja zrezygnowałem z pana nazwiska pana 

Wojciecha Trzaskiego i w to miejsce ma być Arkadiusz Boruszewski. Wydaje mi się, 

że tak powinno być w tych dokumentach, które też ma pan przewodniczący 

Strzałkowski. Przynajmniej tak wynika z dokumentów, które ja posiadam. Być może tu 

jest jakaś pomyłka.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan radny Krzysztof Strzałkowski.  
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Krzysztof Strzałkowski 

Szanowny Panie Marszałku, ale mam wrażenie, że przeczytałem tylko, jeżeli 

przeczytałem inaczej to bardzo przepraszam. Skład zaopiniowany pozytywnie przez 

komisję zdrowia rady społecznej w szpitalu w Gostyninie przedstawia się następująco: 

pan Łukasz Gołębiowski, pani Katarzyna Julia Leśniewska, pan Roman Augustyniak, 

pani Agnieszka Korajczyk-Szyperska, pan Arkadiusz Boruszewski, pan Michał 

Twardy, pani Agnieszka Sulkowska.  

 

Adam Struzik - Marszałek Województwa Mazowieckiego 

I to się zgadza.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Czyli tak naprawdę nie ma tutaj już wątpliwości. Dobrze, proszę bardzo pan radny 

Michał Prószyński.  

 

Michał Prószyński 

Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący ja bardzo krótko chciałem, ponieważ też 

mamy informację od członków komisji zdrowia z rekomendacji Klubu Radnych Prawa 

i Sprawiedliwości, że tutaj faktycznie udało się w duchu kompromisu i koncyliacji 

wypracować te propozycje więc, myślę że to jest taki dobry standard, jeżeli chodzi o 

współpracę w samorządzie. Mam nadzieję, że w większej liczbie spraw również głos 

opozycji będzie uwzględniany. Więc z tego miejsca chciałbym podziękować za dobrą 

współpracę w zakresie wyboru przedstawicieli do rad społecznych i wierzyć, że te 

kandydatury przejdą zdecydowaną większością głosów, dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo. Czy jeszcze ktoś z państwa radnych chce zabrać głos?  

 

Wiesław Raboszuk - Wicemarszałek 

Wiesław Raboszuk, czy mogę panie przewodniczący?  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dobrze to prośba, żeby się zgłaszać bo ja tutaj pana zgłoszenia nie widzę, ale proszę 

bardzo, udzielam panu głosu.  
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Wiesław Raboszuk - Wicemarszałek 

Tak, bo ja zgłaszałem się tylko głosowo. Panie Przewodniczący tak w uzgodnieniu z 

panem przewodniczącym Strzałkowskim chciałbym tylko, żeby on potwierdził, 

chciałem go poprosić, żeby wycofał poparcie dla pani Grażyny Orzechowskiej w 

Szpitalu Międzyleskim, ponieważ ja złożyłem wcześniej propozycję i poparcie dla Pani 

Marszałek Lanc. Chciałbym po prostu, jeżeli to możliwe, wymienić pani kandydaturę 

pani Grażyny Orzechowskiej na kandydaturę pani Elżbiety Lanc.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę bardzo pan przewodniczący Krzysztof Strzałkowski, natomiast panowie ja 

miałbym prośbę taką, no bo to wszystko wymaga pewnych formalnych zgłoszeń, zgód 

i rezygnacji ewentualnie. Tak więc nie bardzo można w tej chwili kogoś, nie wiem, 

wycofać czy też zamienić. Proszę bardzo pan radny Krzysztof Strzałkowski.  

 

Krzysztof Strzałkowski 

Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowny Panie Marszałku, jeżeli taka jest wola 

zarządu województwa no rozumiem, że zarząd województwa ma tutaj rolę dominującą 

tak, rolę dominującą akurat w nadzorze nad tymi placówkami. Jeżeli pan marszałek 

Raboszuk planuje zgłosić panią marszałek Lanc, która odpowiada za służbę zdrowia 

na Mazowszu, to mi pozostaje jedynie wycofać zgłoszenie pani Orzechowskiej. 

  

Wiesław Raboszuk - Wicemarszałek 

Jeżeli mogę panie przewodniczący?  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę bardzo. 

 

Wiesław Raboszuk - Wicemarszałek 

Czy mogę? Zgłoszenie pani, zgłoszenie pani Elżbiety Lanc zostało dokonane 

wcześniej. Ono jest w dokumentacji.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dobrze pan radny Jakub Kowalski.  
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Jakub Kowalski 

Panie Przewodniczący dzisiaj na Konwencie oczywiście dziękowałem za dobrą 

współpracę w zakresie zgłaszania członków, kandydatów do pracy w radach 

społecznych no i mówiłem, że w dwóch przypadkach nie zdążyliśmy z dokumentami. 

I w dwóch placówkach nie ma przedstawicieli zgłoszonych przez PiS. Mamy już te 

dokumenty gotowe, więc jeśli teraz dokonujemy jeszcze ruchów i zmian, no bo mowa 

była taka, że już nie będziemy tych zmian dokonywać i że sprawa jest zamknięta i 

wszystko zostało zakończone, to ewentualnie prosiłbym o to, żeby w tych dwóch 

placówkach pozwolić nam zgłosić te kandydatury, skoro już i tak się wymiany się teraz 

aktualnie odbywają, dziękuję.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, to proszę państwa ja mam propozycję taką, bo trochę mnie dziwi ten 

tryb tutaj w typowaniu członków zarządu z panem z przewodniczącym Strzałkowskim, 

bo na to już trochę czasu wydaje się było. Komisja zdrowia też była dopiero co, 

posiedzenie konwentu mieliśmy przed sesją, więc tu prośba może do 

przewodniczącego Strzałkowskiego, żeby także porozmawiał z panem radnym 

Kowalskim i z panami marszałkami i żeby po tych uzgodnieniach i niezbędnych 

formalnościach, żebyśmy mogli za chwilę wrócić do tej uchwały dobrze. Więc jeżeli 

państwo nie mają nic przeciwko temu to byśmy przeszli może teraz do następnego 

punktu i wrócimy do pkt 18 w momencie kiedy, kiedy te kwestie zostaną rozstrzygnięte. 

Czy się tak możemy umówić? Tutaj pytanie do pana radnego Strzałkowskiego.  

 

Krzysztof Strzałkowski 

Ja bym prosił jednak 5 minut przerwy, szybki kontakt z zarządem województwa i z 

panem radnym Kowalskim myślę, że rozwiążę sprawę.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

No dobrze, może i tak będzie prościej. Dobrze to robimy 5 minut przerwy i potem 

wracamy do tego punktu 18, czyli powiedzmy, że wpół do drugiej. Wpół do drugiej 

zaczynamy. 
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Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Wznawiam obrady sejmiku, wracamy do pkt 18. Prośba do pana przewodniczącego 

Strzałkowskiego o informację czy te rozbieżności, czy też wątpliwości udało się już 

rozstrzygnąć i wyjaśnić?  

 

Krzysztof Strzałkowski 

Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku jestem po rozmowie z panem 

marszałkiem Raboszukiem i z panią Orzechowską Mikulską. I w porozumieniu z 

kandydatką i panem marszałkiem Wiesławem Raboszukiem wycofuję kandydaturę 

pani Orzechowskiej Mikulskiej. Jak rozumiem w Kancelarii Sejmiku jest w dyspozycji 

inne zgłoszenie, dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

A, jeżeli chodzi o kwestie podnoszone przez pana radnego Kowalskiego? 

 

Jakub Kowalski 

Tutaj już panie przewodniczący jest konsensus, więc nie wracajmy do tego.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Czyli ja rozumiem, że nie mamy już żadnych kwestii, które budzą wątpliwości państwa 

radnych tak?  

 

Wiesław Raboszuk - Wicemarszałek 

Panie przewodniczący zgłaszałem się jeszcze w jednej sprawie.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Tak widzę momencik panie marszałku, proszę bardzo pan marszałek Wiesław 

Raboszuk.  

 

Wiesław Raboszuk - Wicemarszałek 

Tylko jedną litrówkę chciałbym zgłosić w punkcie dotyczącym Mazowieckiego 

Wojewódzkiego Ośrodka Medycyny Pracy jest pan Marcin Baczewski, a ja mam tutaj 

w materiałach Jaczewski. Dlatego zgłaszam nie wiem jak jest ostatecznie w 

materiałach, ale na pewno jest pan Marcin Baczewski.  
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Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dobrze dziękuję. Czy jeszcze ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie 

projektu uchwały? Nikt już nie ma żadnych wątpliwości? Został złożony wniosek o 

przejście do drugiego czytania. Jeśli nie usłyszę sprzeciwu uznam, iż sejmik wyraził 

zgodę na przejście do drugiego czytania. Przystępujemy zatem do głosowania. Kto z 

państwa radnych jest za przyjęciem projektu uchwały z druku nr 426? Kto jest przeciw? 

Kto wstrzymał się od głosu? Proszę jeszcze pan Andrzej Bittel i pan radny Michał 

Góras. No nic, dziękuję bardzo. Za przyjęciem projektu uchwały głosowało 48 radnych, 

nikt nie był przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu. Stwierdzam, że Sejmik 

Województwa Mazowieckiego podjął uchwałę w sprawie wyboru przedstawicieli do 

składu rad społecznych działających przy samodzielnych publicznych zakładach opieki 

zdrowotnej, dla których podmiotem tworzącym jest Samorząd Województwa 

Mazowieckiego druk nr 426.  

Przechodzimy do pkt 19. O zabranie głosu proszę pana marszałka Wiesława 

Raboszuka.  

 

Wiesław Raboszuk - Wicemarszałek 

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku przedkładam projekt uchwały zmieniającej 

uchwałę w sprawie rozstrzygnięcia naboru wniosków o udzielenie dotacji w 2020 roku 

na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach 

wpisanych do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa 

mazowieckiego i przyznania dotacji. Zmiana dotyczy uchwały Sejmiku Województwa 

Mazowieckiego z dnia 7 lipca 2020 roku. Od tego czasu wpłynęły rezygnacje z 

przyznanych dotacji, prośby wnioskodawców o zwiększenie przyznanych dotacji, a 

także prośby o ponowne rozpatrzenie złożonych wniosków i przyznanie 

dofinansowania. Zarząd proponuje, aby zwiększyć dofinansowanie następującym 

podmiotom. Parafia Rzymskokatolicka pod wezwaniem Świętego Hieronima w 

Sobowie. Kwota dofinansowania 170 000 zł. Miasto Siedlce – kwota dofinansowania 

200 000 zł i Parafia Rzymskokatolicka pod wezwaniem świętej Anny w Serocku – 

kwota 120 000 zł. Ponadto proponuje się przyznanie dofinansowania beneficjentom, 

którzy do tej pory nie mieli tego dofinansowania przyznanego, ale zadeklarowali, że 

zrealizują to zadanie w tym roku. Przypominam, że mamy już wrzesień. Parafia 

Rzymskokatolicka pod wezwaniem świętej Barbary w Sikorzu kwota 75 000 zł, Parafia 

Rzymskokatolicka pod wezwaniem Wniebowzięcia Najświętszej Maryi Panny w 
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Niwiskach – kwota 120 000 zł, Parafia Rzymskokatolicka pod wezwaniem Świętego 

Stanisława w Sieluniu – 54 000 zł, Parafia Rzymskokatolicka Nawiedzenia 

Najświętszej Marii Panny w Bukównie – 38 000 zł, Parafia Rzymskokatolicka pod 

wezwaniem Świętej Trójcy w Belsku Dużym – 69 000 zł i Parafia pod wezwaniem 

Wniebowzięcia Najświętszej Marii Panny w Duczyminie – kwota 100 000 zł. 

Rezygnację złożyły Parafia Ewangelicko-Augsburska w Radomiu, Parafia pod 

wezwaniem Świętego Antoniego w Sarbiewie, Parafia Rzymskokatolicka pod 

wezwaniem świętej Małgorzaty w Rokiciu, Parafia Rzymskokatolicka pod wezwaniem 

świętej Jadwigi Śląskiej w Odrzywole. Ponadto na etapie aktualizowania przez 

wnioskodawcę dokumentów niezbędnych do zawarcia umów wystąpiła konieczność 

dokonania zmian w niektórych nazwach zadań i dostosowania do faktycznie 

planowanych prac lub robót budowlanych. Bardzo proszę o przejście do drugiego 

czytania.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu 

uchwały? Proszę bardzo, pan radny Michał Góras.  

 

Michał Góras 

Panie Przewodniczący mam pytanie do pana marszałka z jakiego powodu został 

odrzucony wniosek z Mińska Mazowieckiego dotyczący Miejskiego Domu Kultury? 

Dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan radny Jakub Kowalski.  

 

Jakub Kowalski 

Ja chciałem zapytać pana marszałka czy parafia Ewangelicko-Augsburska z Radomia 

uzasadniała, dlaczego rezygnuje z umowy? 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, proszę bardzo pan marszałek Wiesław Raboszuk.  
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Wiesław Raboszuk - Wicemarszałek 

Przepraszam przez moment nie słyszałem czy mam już odpowiadać czy....  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Tak, proszę bardzo. 

 

Wiesław Raboszuk - Wicemarszałek 

Jeżeli chodzi o Mińsk Mazowiecki, no to projekt nie został zakwalifikowany przez 

komisję swego czasu, która obradowała i w tej chwili nie mieliśmy wniosku ponownego 

o to, że beneficjent chciałby realizować i jest w stanie zrealizować to zadanie w tym 

roku. Natomiast jeżeli chodzi o rezygnację Parafii Ewangelicko-Augsburskiej w 

Radomiu, to niestety nie przypominam sobie, jakie były powody. Rezygnacja to jest 

rezygnacja, cokolwiek by to było.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan radny Michał Góras.  

 

Michał Góras 

Panie Przewodniczący drugie pytanie ad vocem do wypowiedzi pana marszałka 

Raboszuka, czy jeśli wniosek ze strony miasta Mińsk Mazowiecki wpłynąłby, jeśli 

chodzi o dofinansowanie spraw związanych z działaniem przeciwpożarowym przy 

Pałacu Bernałowiczów w Mińsku Mazowieckim, miałby szansę na realizację w tym 

roku jeszcze? Jeśli rzeczywiście byłoby to możliwe i taki wniosek by wpłynął? Bardzo 

proszę o informację. Dziękuję.  

 

Wiesław Raboszuk - Wicemarszałek 

Czy jeżeli taki wniosek zostanie do nas złożony ponownie, pod warunkiem oczywiście, 

że jego realizacja będzie mogła zostać wykonana w bieżącym roku i zostanie, i 

będziemy mogli zapłacić w tym roku, bo przypominam, że to dotacje są na 2020 rok w 

naszym budżecie zapisane to myślę, że tylko pod podkreślam, że to dopiero następny 

sejmik.  

 

Michał Góras 

Dziękuję za informację.  
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Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Czy jeszcze ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu uchwały? 

Został zgłoszony wniosek o przejście do drugiego czytania. Jeśli nie usłyszę sprzeciwu 

uznam, iż sejmik wyraził zgodę na przejście do drugiego czytania. Przystępujemy 

zatem do głosowania. Kto z państwa radnych jest za przyjęciem projektu uchwały z 

druku nr 427? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? Jeszcze pani radna 

Wioletta Paprocka-Ślusarska i pan radny Jan Rejczak. Dziękuję, za przyjęciem 

projektu uchwały głosowało 48 radnych, nikt nie był przeciw, nikt nie wstrzymał się od 

głosu. Stwierdzam, że Sejmik Województwa Mazowieckiego podjął uchwałę 

zmieniającą uchwałę w sprawie rozstrzygnięcia naboru wniosków o udzielenie dotacji 

w 2020 roku na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy 

zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa 

mazowieckiego i przyznanie dotacji, druk nr 427.  

Przechodzimy do pkt 20. O zabranie głosu proszę panią radną Urszulę Kierzkowską. 

  

Urszula Kierzkowska 

Wysoki Sejmiku chciałabym przedstawić sprawozdanie Komisji Prawa, Samorządu, 

Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego w projekcie stanowiska Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego w sprawie zachowania integralności administracyjnej 

województwa mazowieckiego. Przewodniczący sejmiku na podstawie § 10 ust. 1 

Regulaminu Obrad Sejmiku Województwa Mazowieckiego, skierował powyższy 

projekt stanowiska do Komisji Prawa, Samorządu, Bezpieczeństwa i Porządku 

Publicznego w celu przeprowadzenia pierwszego czytania i opracowania 

sprawozdania. Komisja po rozpatrzeniu tego projektu stanowiska, na posiedzeniu 31 

sierpnia 2020 roku, pozytywnie zaopiniowała projekt stanowiska Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego w sprawie zachowania integralności administracyjnej 

województwa mazowieckiego, z druku nr 408. Dziękuję.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu 

stanowiska? Proszę bardzo pan radny Michał Prószyński.  
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Michał Prószyński 

Tak. dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący, Panie Marszałku, Szanowny Zarządzie, 

Wysoki Sejmiku. No zapoznałem się z treścią tego proponowanego stanowiska 

sejmiku, który został pozytywnie zaopiniowany przez komisję. No i gdybym chciał być 

złośliwy, no to mógłbym zapytać, z którymi artykułami proponowanej ustawy państwo 

się nie zgadzacie, wnioskodawcy twórcy tego stanowiska. Bo wydaje mi się, że w 

sposób odpowiedzialny na temat rozwiązań prawnych dotyczących statusu 

administracyjnego województwa mazowieckiego będzie można rozmawiać wtedy, 

kiedy będzie gotowy projekt, wtedy osoby odpowiedzialne, dorosłe, mogą dyskutować 

nad tymi czy innymi zapisami, mogą tutaj prowadzić ożywioną dyskusję, wręcz Sejmik 

Województwa Mazowieckiego byłby do tego odpowiednim gremium. Tak naprawdę na 

dzień dzisiejszy widać, że po prostu chodzi o pewnego rodzaju postulaty związane z 

zachowaniem dotychczasowych funkcji, dotychczasowych stanowisk przez zarząd 

województwa, przez władze województwa mazowieckiego. A szanowni państwo, tak 

na marginesie, pamiętam początek naszego dzisiejszego spotkania, naszej dzisiejszej 

sesji, kiedy niektórzy radni krytykowali stanowisko zaproponowane przez pana 

radnego Wojciecha Zabłockiego dotyczące „Czajki”. Uznali, że tutaj pewne zwroty nie 

są odpowiednie względem pana Prezydenta Warszawy Rafała Trzaskowskiego, no to 

tutaj w treści tego stanowiska, które jest załącznikiem do tego punktu porządku 

posiedzenia mam między innymi takie zwroty o instrumentalnym traktowaniu 

mieszkańców największego i rozwijającego się regionu w Polsce. No, szanowni 

państwo, wydaje się, że wobec potencjalnych pomysłodawców tego pomysłu, no to 

jest dużo bardziej nieeleganckie odniesienie, aniżeli miało to miejsce w bardzo 

umiarkowanym i stonowanym stanowisku, które tutaj przedstawiał pan radny Wojciech 

Zabłocki. Więc apelowałbym przede wszystkim o konsekwencję w tej materii. 

Szanowni państwo, dyskusja na temat podziału województwa mazowieckiego powinna 

się odbyć. Ja chciałbym usłyszeć, jakie Zarząd Województwa Mazowieckiego, który 

rozumiem samej idei podziału Mazowsza się sprzeciwia, jaki ma pomysł na to, że 

różne obszary województwa mazowieckiego, subregiony, rozwijają się w sposób 

nierównomierny, bo tego przez wiele, wiele lat nie usłyszałem i nie widzę tutaj z 

państwa strony żadnego pomysłu. Rozumiem, że państwo uznajecie, że jest świetnie, 

jest dobrze, nic nie wymaga zmiany. Natomiast jeżeli macie państwo lepszą 

propozycję, to wypadałoby ją po prostu tutaj zaprezentować. Na razie ta dyskusja na 

sesji Sejmiku Województwa Mazowieckiego jest przedwczesna i też wydaje się nie do 



 

58 

 

końca odpowiedzialna, jeżeli proponujecie państwo przyjęcie stanowiska 

potępiającego w czambuł samą ideę, a nie widzieliście jeszcze projektu. Dziękuję 

bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, proszę pan radny Jakub Kowalski.  

 

Jakub Kowalski 

Dziękuję. Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, nie pozostaje mi nic innego jak 

po prostu tylko powtórzyć po panu Prószyńskim, o czym państwo chcecie dyskutować 

na temat, czego chcecie apelować skoro ani nie ma projektu, ani w wykazie prac 

legislacyjnych w Rządowym Centrum Legislacji nigdzie nie został taki druk 

zarejestrowany, ani nie został złożony do laski marszałkowskiej. No więc wydaje się, 

że państwo dzisiaj próbujecie tylko tą sytuację zaogniać, podsycać tą ewentualną 

przyszłą dyskusję i jeżeli pani radna Stalińska mówiła kilka godzin wcześniej o tym, że 

nieeleganckie jest apelowanie do pana prezydenta Rafała Trzaskowskiego, no to jak 

nazwać apel w sprawie projektu, którego nie ma, gdzie jeszcze mówimy o 

instrumentalnym wykorzystywaniu mieszkańców województwa, kiedy ja, jako 

przedstawiciel ziemi radomskiej zapewniam, że jeżelibyśmy radomian, południową 

część Mazowsza, zapytali o to, czy chcą wydzielenia Warszawy z województwa 

mazowieckiego np. bo to mógłby być jeden ze scenariuszy, bo nawet ja nie wiem, 

jakby to miało wyglądać w tym ewentualnym przyszłym projekcie ustawy, to oni by 

odpowiedzieli, że chcą, bo ja to wiem po prostu z licznych rozmów, które od lat 

prowadzę z mieszkańcami. Więc państwo tutaj używacie sformułowań nie na miejscu 

i apelujecie w kwestii, co do której ani państwo, ani my nie mamy żadnej wiedzy, bo 

nikt z nas nie widział na oczy projektu. No to jest taka dyskusja, która trwa nie tylko na 

sejmiku, ale przecież w różnych lokalnych samorządach, bo kiedy zapytać 

samorządowców, którzy przyjmują apele w sprawie integralności, kto jest autorem tego 

apelu, to oni się dwoją, troją i mówią, że oni, po czym jak im się mówi, że koledzy z 

północy Mazowsza przyjęli wczoraj taką samą treść i czy to przypadkiem nie jest 

plagiat, nie powielają tych treści, no to nikt nie potrafi odpowiedzieć na proste pytanie, 

a wystarczyłoby przecież powiedzieć, że to w gabinecie marszałka Adama Struzika 

ten apel napisano i że te samorządy, w których PSL ma większość na terenie 

Mazowsza, te apele podejmują, próbując zawczasu przeciwdziałać czemuś, czego na 
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oczy nie widzieli, o czym mało ktokolwiek wie. Więc ja do państwa apeluję, żeby 

odstąpić od podejmowania tego apelu i mając na względzie to co mówiła pani radna 

Stalińska no nie podejmować apeli, które są nie na miejscu, używając języka pani 

radnej.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę, pan radny Krzysztof Strzałkowski.  

 

Krzysztof Strzałkowski 

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. Pozwolę sobie się nie zgodzić z 

przedmówcami. Wydaje się, że dla wszystkich uczestników i obserwatorów życia 

politycznego chyba jest jasne, że prace nad podziałem Mazowsza przez Prawo i 

Sprawiedliwość są bardzo zaawansowane. Potwierdzają to m.in. wypowiedzi 

prominentnych polityków Prawa i Sprawiedliwości. Padają nawet w tych dialogach 

propozycje kandydatur na przyszłego marszałka województwa mazowieckiego, bez 

Warszawy, z ramienia PiS. Pojawia się nazwisko m.in. pana posła Suskiego z 

Radomia, więc trudno nam naprawdę uwierzyć, że te plany nie są poważne, a jakie są 

skutki tego typu działań pokazujemy nie w sposób awanturniczy, jak próbujecie nam 

państwo imputować, a w sposób absolutnie merytoryczny. Do mnie przemawia 

argument ekonomiczny, że dzisiaj Warszawa i bezpośrednie okolice decydują, czy 

można powiedzieć zapewniają, znaczną większość wpływów Mazowsza. To jest 

ponad 80% i z CIT-u, i z PIT-u za to w zakresie finansowanych przez ten samorząd 

województwa mazowieckiego inwestycji i działań w blisko 70% są one zlokalizowane 

na terenie Mazowsza terytorialnego. Tak więc można przyjąć, że nieprawdziwe są 

tezy, pojawiające się gdzieś w mediach po prawej stronie strony politycznej, że jakoby 

to Warszawa była kulą u nogi dla Mazowsza. Wręcz przeciwnie, jest perłą w koronie i 

głównym płatnikiem zrównoważonego rozwoju na terenie Mazowsza. Wyłączenie 

Warszawy dzisiaj w takich okolicznościach finansowych i faktycznych budżetu 

państwa, pamiętamy sto kilka miliardów złotych deficytu w tym roku powoduje, że w 

tym budżecie państwa będziecie państwo jako Prawo i Sprawiedliwość musieli znaleźć 

kolejne 5, 6 miliardów złotych na utrzymanie nowego kadłubkowego województwa 

mazowieckiego, bez Warszawy i naprawdę drodzy państwo nie da się tego przykryć 

dyskusją na temat tego czy siedziba stolicy nowego województwa mazowieckiego 

będzie w Warszawie czy w Radomiu, czy może w Siedlcach, czy w Ostrołęce, 
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ponieważ faktem jest że, żeby ten projekt, o którym państwo mówią w jakiejkolwiek 

formie miał cień szansy na powodzenie w okresie przejściowym. Znaczna część 

powielonych nowych instytucji samorządu województwa mazowieckiego, bez 

Warszawy, musiałaby się w tej Warszawie znajdować z przyczyn logistycznych, a to 

ujawnia rzeczywisty kontekst polityczny tych działań. I na samym końcu, nie dalej jak 

kilka dni temu pojawił się komunikat Rządu o tym, że zresztą ubrany w specustawę, 

kolejną specustawę Covidowską, umożliwiającą wielkie redukcje, z pominięciem 

dotychczasowych przepisów, zatrudnienia w administracji rządowej. Administracja 

rządowa przyznała, że nie jest w stanie zapewnić w obecnym stanie budżetu państwa 

pokrycia na pensje. I kosztem realizacji zadań tych urzędników ma zwalniać, czy 

pracowników sektora publicznego, bo nie tylko o urzędników tutaj chodzi. I jak w takich 

okolicznościach wyborcy ocenią podwojenie administracji na Mazowszu, bo przecież 

o tym mówił dzisiaj, o tym mówili dzisiaj prominentni politycy PiS-u, że ma być wariant 

od stycznia z dwoma urzędami marszałkowskim, z dwoma urzędami wojewódzkimi, 

jak rozumiem z tym drugim w Radomiu. Więc nie dziwcie się państwo, że taka dyskusja 

trwa, klub Koalicji Obywatelskiej wesprze to stanowisko no właśnie dlatego, że nie jest 

awanturnicze, a wyważone i merytoryczne. Dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan radny Leszek Przybytniak  

 

Leszek Przybytniak 

Panie Przewodniczący, Panie Marszałku, Szanowni Państwo Radni, młodzi koledzy 

radni, szczególnie pan Kowalski chyba nie pamięta z historii podziału dzielnicowego 

Polski. Patrzymy na to z przestrachem strasznym, jeżeli największe, największy region 

w Europie, w Polsce zaczyna się dzielić już w mediach i zaczyna się dzielić 

stanowiskami w tym województwie. A przecież pamiętamy historię, że dzielnice Polski 

były łączone niestety zbrojnie i mieczem, więc my jako odpowiedzialni, odpowiedzialni 

za naszą Polskę, odpowiedzialni za Mazowsze radni zwracamy uwagę na niestosowne 

działania, które podejmuje Prawo i Sprawiedliwość. Przestrzegamy przed problemami, 

które mogą nastąpić, a tych problemów możecie namnożyć tak bardzo dużo, że 

później nawet ich zbrojnie nie będzie można odkręcić, dziękuję bardzo. 
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Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan radny Krzysztof Skolimowski.  

 

Krzysztof Skolimowski 

Dziękuję bardzo. Drodzy panowie radni to stanowisko dzisiejsze w zasadzie ono 

inicjuje dyskusję, jest bardzo wyważone i myślę, że trzeba je podjąć dlatego, żeby ta 

dyskusja nabrała pewnego kształtu formalnego. Tutaj w ostatnich latach no 

nauczyliśmy się tego, że w parlamencie, bywa że ustawy się przeprowadza w 48 

godzin. Państwo, koledzy z PiS-u nas tego nauczyliście, że są te ekspresy głosowania 

i potem już nie ma o czym rozmawiać, a przykład reformy oświaty, reformy no tej 

zmiany w oświacie, którą dokonaliście parę lat temu, a która dzisiaj pokazuje, dzisiaj 

widać wyraźnie w czasie pandemii korona wirusa jak wielkim błędem i głupotą było to 

robić, nagromadzenia uczniów. To pokazuje, że państwo potraficie w pędzie dla 

zmiany przeprowadzić rzeczy bardzo mało rozsądne, jako formacja polityczna. Stąd 

myślę, że warto, żebyśmy my to stanowisko dzisiaj podjęli, żeby zacząć tę dyskusję 

formalnie, jawnie, a nie mówić raptem dzisiaj to co usłyszałem, że w zasadzie nic się 

nie dzieje. A dzisiaj rano dostałem informację od jednego z waszych działaczy czy ja 

już dzisiaj zaczynam kampanię wyborczą do sejmiku. Czyli coś się między tą godziną 

ósmą a obecnym czasem musiało zmienić, skoro już w tej chwili macie inne zdanie niż 

z rana dzisiaj. Więc uważam, że powinniśmy to stanowisko podjąć, bo to nie może być 

tak, że jeden czy drugi dziennikarz będzie coś tam mówił i będziemy, że tak powiem 

udawać, że się nic nie dzieje. Bo dzieje się w tej sprawie i warto, żebyśmy to ujęli w 

pewne ramy. Gdyby nie to doświadczenie z edukacją, to byłbym przekonany, że do 

podziału Mazowsza nigdy nie dojdzie, bo to jest nieracjonalne, ale skoro 

zlikwidowaliście gimnazja, no to wydaje mi się, że jesteście w stanie zrobić wszystko, 

niekoniecznie mądrze, bez względu na to, jakie koszty zapłacą przyszłe pokolenia. 

Dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan marszałek Adam Struzik.  

 

Adam Struzik - Marszałek Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku ja jednak apeluję o to, 

abyśmy to stanowisko podjęli. Tutaj koledzy Skolimowski, Strzałkowski przedstawili 
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argumenty. Wiadomo, że tylko kilka może takich konstatacji. No ten temat wraca co 

pewien czas, albo w kampanii wyborczej, albo tuż po kampanii wyborczej. Jest on na 

różne sposoby ćwiczony w tych kampaniach, teraz pojawił się po wyborach 

prezydenckich. Były to wypowiedzi bardzo licznych, ja nawet już nie chcę przytaczać 

nazwisk, wypowiedzi polityków no wysokiego szczebla partii rządzących, którzy 

twierdzili publicznie, że prace nad takim podziałem trwają. No najlepszy dowód wywiad 

radiowy pana posła Suskiego, który zdaje się, bo niektórzy do mnie dzwonili w tej 

sprawie, wyznaczył termin wyborów na 6 grudnia. Nie wiem czy to jest prawda, ale no, 

gdyby tak miało być, gdyby to miało być też jak inny życzliwy mi powiedział, że ma to 

być połączone z referendum o odwołanie prezydenta Radomia, to znaczy, że żyjemy 

w państwie, w którym wszystko jest postawione na głowie. Że w decyzjach 

fundamentalnych, konstytucyjnych zaczynamy się kierować jakimś wolontaryzmem. 

Proszę państwa no trzeba mieć świadomość, że kadencja sejmiku mazowieckiego, tak 

jak innych 15 sejmików wojewódzkich, trwa i trwa do roku 2023. Żeby tę kadencję 

przerwać trzeba złamać konstytucję w wielu punktach. Mało tego, trzeba złamać prawo 

nie tylko polskie, ale też międzynarodowe. Panowie radni mówią, że nie ma projektu 

no być może o to chodzi. Żeby tego projektu nie było, żeby wypuszczać w przestrzeń 

publiczną różnego rodzaju informacje, żeby wpływać na morale partii opozycyjnych, 

które akurat w województwie mazowieckim mają większość i które myślę, że z 

sukcesem tym wojewódzkimi zarządzają od wielu lat i być może to jest gra, ale być 

może nie. Dlatego, że byliśmy świadkami już takich decyzji i takich szybkich procedur 

w sejmie, w których no właściwie nawet posłowie nie orientowali się nad czym głosują. 

Proszę państwa rozbiór tego województwa, bo inaczej go nie można nazwać, to byłaby 

największa tragedia w historii Mazowsza, ale myślę też niestety nieszczęście dla 

Polski. A opowiadanie ludziom, zwłaszcza poza obszarem metropolitarnym, że po 

podziale jakaś cudowna manna spadnie z nieba, że będą mieli więcej pieniędzy, że 

Unia da więcej pieniędzy, no jest tak bez podstawne, ale ciągle pojawia się w tych 

wypowiedziach polityków. Więc jeśli rzeczywiście zamiarem Prawa i Sprawiedliwości 

jest rozbiór tego województwa to powiedzcie to jasno, ale to też muszą być 

cywilizowane formy takiego procesu i przeprowadzenia go przez wszystkie struktury 

od zapytania się wspólnoty terytorialnej, czyli mieszkańców Mazowsza czy tego chcą. 

Jeden z prominentnych polityków PiS-u powiedział, że referendum jest niepotrzebne, 

a poza tym my wiemy jak dzielić pieniądze, więc właściwie to sprawa jest przesądzona. 

Odsyłam do różnych wystąpień prasowych, do różnych takich enuncjacji. Proszę 
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państwa no trzeba mieć świadomość do czego doprowadzamy. To, żeby otrzymać 

przyzwoite dofinansowanie w ramach funduszy europejskich Mazowsze wywalczyło 

sobie poprzez podział statystyczny. Dzisiaj te sprawy są przesądzone, podpisał je pan 

premier Morawiecki na ostatniej Radzie Europejskiej. Tam są nawet przydzielone 

pieniądze na politykę regionalną w określonej kwocie na 17 regionów, jeden lepiej 

rozwinięty, czyli metropolię warszawską, dwa w okresie przejściowym, czyli 

Wielkopolskie i Dolny Śląsk i 14 słabiej rozwiniętych, w tym Mazowsze regionalne. 

Więc nie ma powodu, żeby dzielić to województwo tylko dlatego, żeby obiecywać 

ludziom, że będzie od tego więcej pieniędzy. Wystarczy te pieniądze uczciwie i 

sprawiedliwie podzielić. Poza tym od lat zabiegamy o to, żeby ta część poza 

metropolitalna była objęta Programem Operacyjnym Polska Wschodnia. Odmawia 

nam się tego mówiąc, że Mazowsze to nie Polska Wschodnia, chociaż do obywateli 

przemawia się w taki sposób, że no gdybyśmy byli w Polsce wschodniej to byśmy 

otrzymywali więcej pieniędzy. My też opracowaliśmy liczne argumenty ekonomiczne, 

tu już koledzy o tym mówili. 87% dochodów budżetu województwa, które dzisiaj 

dzieliliśmy pochodzi z Warszawy i tych 9 otaczających powiatów, przede wszystkim 

tych powiatów po stronie południowej i zachodniej, bo te powiaty po stronie wschodniej 

są dużo biedniejsze. Bez 13% dochodów pochodzi z tej poza metropolitalnej części 

województwa mazowieckiego. I jak obronicie przed opinią publiczną, ale przede 

wszystkim przed ekspertami, przed ludźmi myślącymi zdroworozsądkowo, że da się 

utrzymać to województwo za 13% dochodów, a z drugiej strony obciążyć, obliczyliśmy 

to mniej więcej miliardowym następnym „Janosikowym”, to województwo stołeczne. 

Notabene ten 1 000 000 000 zł nie trafi na Mazowsze. Tylko to trafi do tych 14 słabiej 

rozwiniętych województw, bo tak na tym polega system wyrównawczy, czyli to zwane 

popularnie „Janosikowe”. Więc te wszystkie takie, powiedziałbym populistyczne teksty 

pt. jak to ma się poprawić, no one trafiają na twarde argumenty z naszej strony. Co do 

obrony swoich pozycji, czy stanowisk panowie radni to ja jestem tak samo wybrany 

radnym jak wy i moi wszyscy koleżanki i koledzy w zarządzie województwa również. 

Nas też wybrali obywatele Mazowsza, mandaty nasze są równe, nie można w jednym 

województwie powiedzieć radnym wybranym przez naród, że wasz czas się skończył, 

a w innych w tym czasie mówić, że nic się nie stało. To jest złamanie elementarnych 

praw ludzkich, biernego prawa wyborczego, czynnego prawa wyborczego i takie 

rzeczy kończą się w Strasburgu. Ja nie wiem czy wy tego nie rozumiecie wszystkiego. 

A może to jest rzeczywiście taka mała wojenka niektórych polityków Prawa i 



 

64 

 

Sprawiedliwości i jakaś burza w szklance wody, albo połóżcie wreszcie ten projekt na 

stół, żebyśmy mogli się do niego odnieść, albo przestańcie o tym mówić. No jeżeli ja 

słyszę, że to ma być też jakiś argument, żeby dokonywać dalszych reform 

administracyjnych w Polsce, no to zastanówcie się, no silne regiony zostały stworzone 

po to w 1998 roku, żeby być partnerami w Unii Europejskiej, a nie żeby być pariasami. 

Więc naprawdę prosimy o refleksję i mamy szereg argumentów, szereg obliczeń. 

Dzisiaj nie będziemy przedstawiali, chociaż prezentację na komisji przedstawiliśmy, no 

czekamy też na ten projekt, bo chcielibyśmy zobaczyć co tam jest. Pamiętajmy też, że 

wspólnota ma prawo się wypowiedzieć w tej sprawie w referendum, jeżeli do takiego 

podziału miałoby dojść. I już na koniec. Nawet gdyby te propozycje były od początku 

nowej kadencji, to będziemy bronili integralności Mazowsza jak niepodległości, 

ponieważ tak jak powiedzieli moi przedmówcy z Koalicji Obywatelskiej to jest po prostu 

nieracjonalne, nierozsądne i wzywamy was do tego, żebyście tego zaprzestali. A co 

do tego czy to się stanie faktem czy nie, to życie pokaże, ale naprawdę nauczyliście 

nas przezorności. Dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę pan radny Michał Prószyński.  

 

Michał Prószyński 

Dziękuję bardzo panie przewodniczący. No muszę powiedzieć, że rozczulają mnie te 

głosy, dlatego że rozumiem, że przedstawiciele Platformy Obywatelskiej, Polskiego 

Stronnictwa Ludowego są najlepiej poinformowani na temat bieżących prac rządu. Pan 

marszałek Struzik w swojej wypowiedzi, wynotowałem to sobie, powiedział, że nawet 

słyszał informację, że wybory mają odbyć się 6 grudnia. Nie wie co prawda pan 

marszałek czy to prawda, ale mówi pan o tym oczywiście. Ma być też połączone z 

referendum w sprawie odwołania jednego z prezydentów miast, ale też pan w sumie 

nie wie, czy tak będzie na pewno, tylko ktoś panu powiedział. Panie marszałku przy 

całym szacunku my nie jesteśmy tutaj od tego, żeby przeprowadzać dyskusję na temat 

plotek, które zasłyszał pan na mieście, tylko po to, żeby dyskutować na temat faktów. 

Fakty są takie, żeby dyskutować o podziale Mazowsza trzeba było dyskutować na 

temat poszczególnych propozycji w jaki sposób miałoby być to przeprowadzone. 

Powtórzę swoje pytanie z pierwszej wypowiedzi. Który artykuł ustawy na temat 

podziału Mazowsza, proszę o podanie stosownego numeru, wam nie odpowiada i 
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bardzo chętnie na ten temat przeprowadzę dyskusję, czy to rozwiązanie jest dobre czy 

złe. Szanowni państwo to, że toczy się dyskusja na temat odpowiedniego kształtu 

administracyjnego województwa mazowieckiego chyba dobrze, że zarówno strona 

rządowa, również samorządowa chciałaby wypracować rozwiązanie najlepsze dla 

mieszkańców Mazowsza. Tylko wy w czambuł nie znając projektu potępiacie samą 

ideę podziału Warszawy, czy regionu stołecznego z Mazowsza. To jest dyskusja, która 

no co pokazuje, no powtarzanie plotek tak, to pokazuje że po prostu jest ona 

przedwczesna. Zadłużyliście województwo mazowieckie na setki milionów złotych, 

mamy z różnych subregionach zróżnicowany poziom bezrobocia wiadomo, że różne 

części województwa mazowieckiego nie rozwijają się w sposób równomierny. Ja przez 

cały czas nie mogę usłyszeć odpowiedzi na wasz pomysł na rozwiązanie tego 

problemu, tylko wolicie w tym momencie przyjmować stanowiska, elaboraty na temat 

złych intencji Rządu Prawa i Sprawiedliwości intencji, których tak naprawdę jeszcze 

nie znacie, bo sami przyznajecie, że czekacie na to, żeby zapoznać się z projektem, 

czyli czekacie, żeby zapoznać się z projektem, ale nie przeszkadza wam to przyjąć 

stanowiska potępiającego te założenia na samym wstępie. Jest to po prostu w moim 

przekonaniu głęboko niepoważne, dziękuję.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan radny Jakub Kowalski.  

 

Jakub Kowalski 

Otóż Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo to wszystko co tu przed chwilą 

usłyszeliśmy to jest swojego rodzaju takiej political fiction. Zbudowanie alternatywnej 

rzeczywistości, o której się teraz dyskutuje, no bo jak by odsłuchać wystąpienia pana 

marszałka, no pan marszałek usłyszał, do pana marszałka zadzwoniono, panu 

marszałkowi powiedziano, no państwo sobie zbudowaliście narrację, o której teraz 

dyskutujecie. Jeżeli ja panie marszałku słyszę, że 6 grudnia miałyby odbyć się wybory 

do sejmiku połączone z referendum w sprawie odwołania prezydenta Radomia, to w 

prawie wyraźnie stoi i że na zarządzenie takiego referendum rada miejska ma 14 dni, 

do 14 dni od czasu powtórnego nieudzielenia wotum zaufania. To się chyba stało jakoś 

się 10 dni temu. Żadna rada miejska w Radomiu nie jest zwołana i nie słyszałem, żeby 

była zwołana w celu zarządzania takiego referendum w sprawie odwoływania 

prezydenta. Więc no państwo jesteście nakarmieni tymi banialukami i te banialuki dalej 
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powtarzacie. To wszystko, co tu się dzisiaj odbyło w ramach tej dyskusji, mówienie o 

jakiś zbrojnej obronie Mazowsza, co się pewnie nie uda i o podziale województwa 

porównywalnym do no jakiś podziałów historycznych, które źle się zapisywały na 

kartach polskiej historii, to jest narracja, która w ogóle nie powinna mieć miejsca. I 

apeluję, żebyście państwo przestali dyskutować na bazie plotek, powtórzeń i tego co 

można przeczytać w mediach, bo ja wiele razy czytałem takie bzdury na temat 

polityków PSL-u i Platformy i również bzdury na temat marszałka Adama Struzika, że 

no państwo doskonale wiecie, że bardzo często to co czytamy w Internecie nie ma nic 

wspólnego z rzeczywistością. Więc no raz jeszcze apel o zdrowy rozsądek.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan marszałek Adam Struzik.  

 

Adam Struzik - Marszałek Województwa Mazowieckiego 

No panowie radni, no pewnie bym wam wierzył, gdyby nie słynna sprawa ustawy pana 

Jacka Sasina. Przypomnę 3 lata temu była już próba ponad głowami samorządów i 

samorządowców stworzenie jakiegoś dziwnego organizmu i wyodrębnienie go z 

Mazowsza. Wiec to są fakty, natomiast ja tutaj mam przed sobą szereg cytatów, to nie 

są panowie radni jakieś enuncjacje prasowe, jakieś opinie w Internecie, tylko są wprost 

cytaty wypowiedzi waszych polityków. Zdaje się, że Radosław Fogiel poseł Prawa i 

Sprawiedliwości to był radny naszego województwa, wśród waszego klubu w 

poprzedniej kadencji. Tylko jedno zdanie przytoczę 1 stycznia byłby optymalnym 

terminem podziału Mazowsza. Marek Suski poseł PiS nie mogę więcej mówić o szkicu 

podzielonego Mazowsza, proszę poczekać do jutra, mam nadzieję, że jutro, czyli 

dzisiaj, bo to jest wypowiedź z wczoraj zostanie uczyniony krok w tej sprawie, 

powiedział poseł Marek Suski. Zdaniem posła Suskiego dawne miasto wojewódzkie 

leżące obecnie w województwie mazowieckim powinny mieć realny wpływ na co 

wydawać fundusze unijne. Referendum w sprawie podziału Mazowsza nie jest 

potrzebne. Zresztą my sami wiemy na co wydawać środki unijne. Przecież dla 

rządzącej Mazowszem koalicji PO-PSL Radom jest traktowany jak daleka prowincja. 

Większość środków idzie na rozwój stolicy a nie województwa, poseł Suski. Proszę 

bardzo, Paweł Szefernaker wiceminister MSWiA 24,25 sierpnia wieczorem zapadną 

decyzje dotyczące projektu podziału Mazowsza na dwa województwa mazowieckie i 

warszawskie zapowiedział we wtorek wiceminister MSWiA Paweł Szefernaker. 
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Posłowie PiS z Mazowsza pracują nad tym projektem, decyzje czy zostanie on 

przedstawiony w najbliższym czasie, czy może później zapadną niedługo i mam tutaj 

jeszcze to do wglądu, do wglądu panów jeszcze takich wypowiedzi kilkadziesiąt, więc 

robienie nam zarzutu z tego, że my reagujemy, jeśli głośno prominentni politycy PiS 

mówią o podziale naszego regionu. My to robimy w trosce o naszą wspólnotę, nie o 

swoje stanowiska, tylko o los ludzi to jest 5 360 000 obywateli w 314 gminach, 42 

powiatach. I zanim się taki organizm podzieli, zanim się zaproponuje podwojenie 

administracji rządowej, samorządowej, zanim się powie jak podzielić dług, jak podzielić 

instytucje i firmy, które są tutaj, jak zapewnić finansowanie, to powinna się odbyć 

głęboka dyskusja, a nie zapowiedzi, że podział będzie od 1 stycznia 2021 roku. Ja się 

z wami zgadzam, że w sposób cywilizowany powinno się w tej sprawie dyskutować na 

długo przed takimi decyzjami. Dwa lata to jest minimalny czas, kiedy można w ogóle 

przygotować tego typu zmiany. Ja jestem za dyskusją, ale nie jestem za takim 

permanentnym straszeniem obecnego sejmiku, również panów, bo chyba macie 

świadomość, że ten los będzie dotyczył również was, jako radnych wybranych ludzi i 

przez ludzi więc, a co do tego jak prowadzimy rozwój naszego województwa to chcę 

pana uświadomić, że to województwo wytwarza 23% polskiego produktu krajowego 

brutto. W roku 2019 to było 109, przepraszam 114 miliardów euro, z czego 80 

miliardów euro było, przepraszam 104 dokładnie, 104 miliardy euro z czego 80 

miliardów euro w tym obszarze, który chcecie wyodrębnić, a 24 miliardy euro w 

pozostałej części. Jak sobie wyobrażacie po podzieleniu, po podwojeniu kosztów 

funkcjonowania równomierny rozwój. To właśnie redystrybucja pieniędzy bogatego 

centrum na te powiaty na obrzeżach, to właśnie teraz finansowanie zwiększone, mam 

nadzieję w tej perspektywie unijnej, tej części słabiej rozwiniętej zapewni równomierny 

rozwój, a nie żadne powiedziałbym surrealistyczne propozycje podziału województwa. 

Ja już więcej nie będę zabierał głosu, bo nie ma na naprawdę sensu. Proszę tylko o 

naszych radnych Koalicji Obywatelskiej i Polskiego Stronnictwa Ludowego, żeby po 

prostu jasno wyrazili swoją opinię w tej sprawie, a jeśli położycie na stole projekt 

ustawy będziemy nad każdym artykułem dyskutowali, zastanawiali się dla dobra 

obywateli, dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję. Proszę pan radny Rafał Romanowski.  
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Rafał Romanowski 

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, Panie Marszałku mówiąc szczerze te ostatnie 

słowa, które pan wyraził chyba powinny konkludować całą tą sprawę i całą dyskusję 

na temat właśnie projektu uchwały stanowiska, które państwo chcecie przyjąć. Jeżeli 

pan marszałek sobie życzy, aby radni klubu Koalicji Obywatelskiej i radni Klubu 

Polskiego Stronnictwa Ludowego wyrazili dezaprobatę na temat prac podziału 

dotyczących województwa to bardzo proszę, żebyście przygotowali sobie takie 

stanowisko po prostu, podpisali każdy z radnych i wyrazili opinię, bo państwo chcecie 

wyrazić opinię w imieniu całego Sejmiku Województwa Mazowieckiego. To jest dosyć 

istotna uwaga, jeżeli państwo macie takie życzenie to proszę wyartykułować to po 

prostu, podpisując takie stanowisko i zaprezentować je szerokiemu forum i rozpocząć 

dyskusję właśnie na temat. W państwa odczuciu rozpoczynacie dyskusję na temat 

podziału województwa mazowieckiego, bo co do podziału administracyjnego naszego 

kraju i dyskusja na temat podziału administracyjnego naszego kraju ona się toczy od 

samego początku, czyli od 1998 roku, kiedy ona weszła w życie i wtedy też nie 

pracowano nad tym podziałem administracyjnym 2 lata, bo Sejm został zaprzysiężony 

w 1997 roku, dokładnie pod koniec października, a wszedł on od pierwszego stycznia 

1999 roku. Więc był to rok i niespełna dwa miesiące. Pan marszałek doskonale o tym 

pamięta, więc warto by było na ten temat też to poważnie traktować i też wtedy 

dyskusja toczyła się i teraz się dyskusja toczy na temat powołania województwa 

środkowopomorskiego, na temat wyodrębnienia części Śląska i powołania 

województwa ze stolicą w Częstochowie i podnoszone jest to przez różnych 

parlamentarzystów, nie tylko i wyłącznie Prawa i Sprawiedliwości, ale przez różne 

opcje polityczne, więc jeżeli tak jak zaznaczył pan radny Kowalski i pan radny 

Prószyński będzie powód do tego, aby dyskutować na temat podziału województwa 

mazowieckiego, to my moglibyśmy podejmować inicjatywy dotyczące stanowiska. Póki 

co, to po prostu tak jak pan marszałek sam słusznie zauważył, dyskutujemy na temat 

doniesień medialnych, wyrwanych cytatów ze słów poszczególnych 

parlamentarzystów, ministrów a niekoniecznie, a nawet koniecznie nie dyskutujemy 

nad jakimkolwiek projektem podziału województwa mazowieckiego. To jest dosyć 

istotna różnica, no bawi mnie takie w porównaniu do tego rozbicia dzielnicowego, że 

pan radny Kowalski Jakub no nie pamięta rozbicia dzielnicowego. Panie radny 

Przybytniak pan też nie pamięta, od 1128 roku naprawdę minęło wiele setek lat i 

proszę w ogóle nie porównywać, nie ma skali porównania dotyczącej właśnie podziału 
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województwa mazowieckiego. Państwo to nazywacie rozbiciem dzielnicowym, pan 

marszałek użył takich znamienitych słów wystarczy, żeby te pieniądze były uczciwie 

podzielone. No i wracamy do clou sprawy, czyli do sedna sprawy. Właśnie chodzi o tą 

uczciwość podzielenia tych pieniędzy. Pan marszałek uważa, że Mazowsze rozwija 

się w sposób zrównoważony, pan Strzałkowski nawet radny Strzałkowski pragnę 

zauważyć i to w ustach przewodniczącego klubu Koalicji Obywatelskiej pada pojęcie 

zrównoważonego rozwoju województwa mazowieckiego. Bardziej takich zgubnych 

słów nie słyszałem jeszcze ze strony Platformy Obywatelskiej czy Koalicji 

Obywatelskiej, bo do tej pory i przez wiele lat proponowaliście rozwój tzw. 

polaryzacyjno-dyfuzyjny, gdzie centralnym ośrodkiem właśnie dla Mazowsza miała być 

aglomeracja warszawska i to miało powodować drodzy państwo ten rozwój Mazowsza 

zrównoważony. Tyle że, tak jak pan marszałek na poprzedniej sesji tym się chwalił 

dokładnie zauważył, że średnia aglomeracji warszawskiej to jest średnia wiedeńska 

czy sięgająca ponad 150%, a przez kilkanaście lat nie udało się pozostałej części 

Warszawy, czyli województwa mazowieckiego, czyli tzw. Mazowsza Regionalnego 

przekroczyć tych słynnych 60%, jeżeli chodzi o średnią w Unii Europejskiej. Więc ten 

wasz zrównoważony rozwój to takie delikatne biorąc powtarzane kuriozum przez 22 

sesje Sejmiku Województwa Mazowieckiego tej kadencji i kończy się na powtarzaniu, 

bo nadal tej magicznej części 60%, tych magicznych 60 % w części województwa 

mazowieckiego, tej regionalnej nie potraficie przekroczyć. Pan marszałek przywołuje 

po raz kolejny ten punkt dotyczący tych słynnych 23-24 % PKB w skali kraju, które 

wytwarza województwo mazowieckie, w tym te miliardy złotych, które są 

wypracowywane właśnie w tej części aglomeracyjnej i ta pozostała część regionalna. 

Panie Marszałku, tak jak wspomniałem na poprzedniej sesji, sesja absolutoryjna nad 

wotum zaufania dla pana marszałka, cóż pan uczynił jako marszałek, dojrzały 

marszałek, pełnoletni marszałek, który pełni to stanowisko ponad 18 lat, żeby po 

pierwsze ten wzrost PKB po tej części regionalnej był zdecydowanie wyższy i żeby to 

60 to magiczne 60% zostało w końcu przekroczone. Możemy dyskutować na temat 

województwa, podziału mazowieckiego, ale dyskutujmy, tak jak pan marszałek 

słusznie zauważył, nad konkretnym projektem, nad konkretnymi zapisami ustawy i nad 

konkretnymi artykułami, a w tej chwili tylko i wyłącznie dywagujemy i nie potrafimy się 

mierzyć na konkretne, koronne argumenty, które przemawiają za podziałem, czy też 

są przeciwko podziałowi województwa mazowieckiego. W moim odczuciu ten podział 

powinien nastąpić już zdecydowanie wiele lat temu, czyli maksymalnie w 2006 roku, 
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dwa lata po przystąpieniu do Unii Europejskiej, kiedy zaczynaliśmy perspektywy 2007-

2013. To był moment już wtedy na to, żeby nastąpił podział województwa 

mazowieckiego. Straciliśmy wiele lat nie dokonując tego podziału. Bardzo dobrze, że 

się stało to, że nastąpił podział statystyki panie marszałku, ale ja nie zapomnę tych 

sesji, jak pan marszałek się upominał się do przedstawicieli rządu zasiadających w 

Sejmiku Województwa Mazowieckiego, aby upominać Ministra Rozwoju Regionalnego 

pana ministra Kwiecińskiego, żeby ten podział nastąpił od 01.01.2018 roku i inni radni 

m.in. Klubu Polskiego Stronnictwa Ludowego o to samo się upominali, czyli mówiąc 

szczerze widzialna życzliwa ręka lub, jeżeli chodzi o ten podział statystyczny była 

również po stronie tego tak bardzo nie lubianego przez państwa rządu Prawa i 

Sprawiedliwości. Zaznaczam Rządu Rzeczypospolitej Polskiej. Państwo chcecie 

dzisiaj przyjąć stanowisko w sprawie dyskusji na temat podziału województwa 

mazowieckiego. Pan się odnosi do faktów medialnych, a nie odnosi się do konkretów. 

Ja jestem tylko, mam takie przekonanie, że jeżeli by się kiedykolwiek  pojawił konkretny 

projekt dotyczący właśnie podziału, że państwo będziecie chcieli na ten temat z nami 

również podyskutować na sesji Sejmiku Województwa Mazowieckiego, że pan 

przewodniczący sejmiku będzie na tyle rozważny, że takie posiedzenie zwoła i wtedy 

rozpocznie naprawdę konkretną dyskusję na temat podziału województwa 

mazowieckiego, bo my w kółko powtarzamy te same argumenty i póki co panie 

marszałku nie przekonał pan radnych klubu Prawa i Sprawiedliwości do swoich 

argumentów zrównoważonego województwa mazowieckiego, ale panu za każdym 

razem powtarzamy. Po pierwsze, za panem panie marszałku, zaznaczam za panem, 

po pierwsze, wystarczy, żeby te pieniądze były uczciwie podzielone. Mamy odczucie, 

że niekoniecznie są one uczciwie podzielone, że niekoniecznie za tym podziałem w 

uznaniu Zarządu Województwa Mazowieckiego Mazowsze rozwija się w sposób 

zrównoważony, że niekoniecznie odczuwają to mieszkańcy tej części Mazowsza 

Regionalnego, Płocka, Ciechanowa, Ostrołęki, Siedlec, Radomia, że o tym też o tej 

części Mazowsza należy pamiętać i być może prowadzić zdecydowanie bardziej, 

rzetelną dyskusję na temat zrównoważonego rozwoju, nie uprawiając własnej polityki, 

bo być może nigdy by nie doszło do takiej dyskusji, kiedy by pan marszałek od 

początku kadencji w 2018 roku prowadził z klubem Prawa i Sprawiedliwości rzetelny 

dialog na temat właśnie zrównoważonego rozwoju województwa mazowieckiego. I to 

by była warta dyskusja i to by był kierunek, który pozwoliłby nam dyskutować albo 

wesprzeć, albo nie wspierać inicjatywy jakichkolwiek dotyczących właśnie podzielenia 
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województwa mazowieckiego. A w tej chwili proponowałbym, żebyśmy się skupili nad 

pracą Sejmiku Województwa Mazowieckiego, a jeżeli będzie kiedykolwiek taki projekt, 

to wtedy możemy dyskutować rzetelnie właśnie nad stanowiskiem Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego, a państwo, jeżeli sobie życzycie wyrażać jakiekolwiek 

stanowisko, to nie w imieniu Sejmiku Województwa Mazowieckiego, tylko podpiszcie 

pod tym swoim stanowiskiem, podpiszcie się jako radni klubu Polskiego Stronnictwa 

Ludowego, jako radni klubu Koalicji Obywatelskiej i przedstawcie swoje argumenty, 

wyrażając właśnie to stanowisko. Dziękuję panie przewodniczący.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan radny Krzysztof Strzałkowski.  

 

Krzysztof Strzałkowski 

Przepraszam bardzo Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku zostałem no wprost z 

imienia i nazwiska przez pana radnego Romanowskiego wyrwany do odpowiedzi. No 

ja rozumiem, że pan radny Romanowski jest radnym sejmiku pierwszej kadencji, ale 

naprawdę zalecam, polecam lekturę wszystkich strategii rozwoju województwa 

mazowieckiego, a także jakby dokumentów z ich ewaluacji, gdzie koalicja Platformy 

potem Koalicji Obywatelskiej i Polskiego Stronnictwa Ludowego postawiła sobie 

bardzo wyraźne cele wyrównywania różnic między różnymi częściami Mazowsza, a to 

tak więc pańskie argumenty są natury czysto politycznej, niepoparte rzeczywistymi 

liczbami. Oczywiście dysproporcje wciąż występują, ale podział Mazowsza tej 

dysproporcji nie zasypie, a wręcz przeciwnie będzie je pogłębiał ale, a to jak aktualna 

władza na szczeblu rządowym rozumie zrównoważony rozwój Mazowsza będziemy 

mogli zobaczyć w kolejnym punkcie obrad naszego sejmiku, gdzie mamy stanowisko 

dotyczące likwidacji dwóch dyspozytorni pogotowia ratunkowego. Propozycja dotyczy 

Ostrołęki i Płocka i gdzie mają być drodzy państwo przeniesione m.in. do Radomia. 

Naprawdę wielka promocja zrównoważonego rozwoju Mazowsza. Dziękuję.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pani radna Dorota Stalińska.  
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Dorota Stalińska 

Panie Przewodniczący ja ponawiam swoją prośbę, zanim powiem konkretnie, o jednak 

jakąś dyscyplinę czasową, bo to nie jest tym razem absolutorium i czas może jednak 

będziemy ograniczać, czas wypowiedzi, bo rozumiem, że pan radny Romanowski 

uwielbia przemawiać i słuchać siebie również wzajemnie jak mówi i bardzo nie zna 

kropki i zasady stawiania kropki. I chciałam właściwie głównie do pana też, ta 

odpowiedź do pana radnego Romanowskiego, ponieważ obecny rząd, który państwo 

też reprezentujecie przecież zawłaszczył Polskę właściwie w całości, samorządy 

zostały ostatnią ostoją demokracji, ponieważ ten rząd wielokrotnie pokazał, że z dnia 

na dzień może zmienić rzeczywistość, bo wydaje mu się, że mu wolno wszystko. 

Dlatego my, którzy zostaliśmy wybrani przez społeczność Mazowsza jako ich 

reprezentanci, mamy obowiązek, obowiązek bronić Mazowsza i bronić naszego 

samorządu. I będziemy go bronić zwłaszcza, że wszystkie argumenty logiczne, 

ekonomiczne, techniczne przemawiają za tym, aby tego nie robić, ponieważ skutki 

będą tragiczne. Ale państwa skutki nie interesują, państwo reprezentujecie formację, 

która chce się nachapać na ile się da i przejąć władzę nad totalnie wszystkim, 

wszystkim co można, czym można zarządzać i czym można pomiatać. Bez 

kompletnego szacunku do ludzi i do wszelkich reguł i zasad. Dlatego naszym 

obowiązkiem jest bronić samorządów, bo samorządy są największym, jednym z 

największych zwycięstw demokracji i będziemy bronić i jestem za tym, żebyśmy nasze 

stanowisko i proszę pana Romanowskiego, to nie będzie stanowisko klubu, to będzie 

stanowisko sejmiku, bo my wszyscy jesteśmy w tym sejmiku i poddamy to pod 

głosowanie, dziękuję.  

 

Jakub Kowalski 

Panie Przewodniczący tylko krótki apel, bo ja naprawdę nie używaliśmy słów typu 

nachapać, jakby pani radna chciała się dowiedzieć, co to znaczy nachapać to mogę 

wymieniać długą listę działaczy PSL-u, którzy są pozatrudniani w instytucjach na 

Mazowszu. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Prośba, jeżeli chce pan zabrać głos, o to żeby się zgłosić. A ja udzielam głosu w 

kolejności zgłoszeń dobrze? Teraz proszę bardzo pan radny Wojciech Kudelski i 

prośba proszę państwa rzeczywiście, żebyśmy tonowali emocje i też starali się 
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skondensować swoje wypowiedzi tak, żeby nie nadużywać tutaj cierpliwości tych 

którzy, którzy nas słuchają. Proszę bardzo pan radny Wojciech Kudelski.  

 

Wojciech Kudelski 

Dziękuję bardzo, panie przewodniczący mam nadzieję, że mnie słychać tym razem.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Tak słychać, słychać. 

 

Wojciech Kudelski 

Dziękuję panu przewodniczącemu, że próbuje pan tonować tą dyskusję, natomiast no 

nie da się jakby tutaj zapytać pana Leszka, radnego kolegi pana Przybytniaka, jak to 

z tym rozbiciem dzielnicowym i to my starsi pamiętamy to rozbicie a młodzież nie? Czy 

to my byliśmy za czasów Bolesława Krzywoustego chyba wtedy to odbicie nastąpiło 

jak mi się wydaje, zatem to dzielnice pewnie nie tak bardzo łączyły się mieczem tylko 

łączyły się w zagrożeniu miecza z zewnątrz, bo ile wiem to atakował nas Wacław 

Czeski, atakowali nas Jadźwingowie, atakowali nas Krzyżacy i to było motorem jakby 

jednoczenia ziem polskich na Mazowszu. O ile ja dobrze wiem, to chyba jedna z 

ostatnich dzielnic, która dopiero za Jagiellonów została włączona do i Królestwa 

Polskiego, do Korony. No to tak nawiasem, natomiast jeśli chodzi o w tej chwili o no 

właśnie to wyłączenie, no na razie jeszcze oficjalnych danych na ten temat nie ma, 

natomiast myślę, że wszyscy patrzymy tak nie wychodząc poza opłotki Warszawy. Ja 

już to wielokrotnie na forum sejmiku mówiłem, że błędem było i jest skupianie 

większości stanowisk pracy dla mieszkańców Mazowsza w Warszawie. Powoduje to 

niekorzystne zjawiska i dla całego Mazowsza i dla Warszawy. Warszawa nie jest 

przygotowana do tego, żeby taka ilość ludzi, kilkaset tysięcy ludzi codziennie 

przyjeżdżało do niej do pracy. Mówiłem o tym, że zatłoczone są pociągi, zatłoczone są 

drogi i myślę, że jeśli doszłoby do wydzielenia Warszawy z Mazowsza, to będzie to z 

pożytkiem i dla jednych i dla drugich, bo tutaj była mowa o studium, czy tam o 

programie zagospodarowania Mazowsza, ono wynika z zagospodarowania 

przestrzennego kraju, a tam mamy zapisany takie sprawy, że Polska Wschodnia i to 

rząd Platformy i PSL-u przyklepywał, to może zostać sobie, dajmy sobie spokój z tą 

Polską Wschodnią i myślę, że i to chyba jest błędem, bo my chcemy być w 

zrównoważonym rozwoju dla całego kraju i nie możemy być tak jak to w tej strategii 
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zapisane. Ja mówię w tej chwili o moich Siedlcach, poza wpływem wielkiej Warszawy, 

poza wpływem strefy przygranicznej. My chcemy w perspektywie tych dużych 

pieniędzy, które są szykowane w Unii Europejskiej dla Polski, być partnerem. A będąc 

razem z Warszawą to myślę, że my będziemy bogatym Mazowszem i te wielkie 

pieniądze nam przejdą po prostu koło nosa i pewnie argumentacja pana marszałka, 

że dochody z PIT-u, z CIT-u z Warszawy idą w teren. Tak tylko w porównaniu do tych 

dużych pieniędzy, które mamy nadzieję dostać z Unii Europejskiej, to te pieniądze z 

CIT-u i z PIT-u to są drobne, tak mi się wydaje na moją wiedzę. Myślę, że tutaj jakby 

głosy i niektórych radnych o tym, że my tutaj to tak chcemy się nachapać są 

niepoważne, bo jeśli chodzi o demokrację, pani radna Stalińska, ja chyba jestem dłużej 

samorządowcem od pani, bo już tam ze 30 lat różne funkcje w samorządzie miałem 

zaszczyt służyć, na różnych funkcjach i nigdy nie odbierałem tego jako stołek, tylko 

jeśli trzeba było to byłem tam, gdzie byłem potrzebny, a demokracja, to ja pani 

przypomnę, że przedostatnie wybory sejmowe, ostatnie wybory prezydenckie czy pani 

zarzuca Polakom, że w sposób niedemokratyczny wybrali swoje władze 

ustawodawcze i prezydenta. Jak tak można mówić że, że to tutaj wybory do samorządu 

to są demokratyczne, a te inne to nie. Myślę, że to jest niestosowne zachowanie osoby 

tak znanej w Polsce jak pani. Bardzo dziękuję za udzielenie mi głosu.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan radny Artur Czapliński.  

 

Artur Czapliński 

Bardzo dziękuję Panie Przewodniczący. Ja bardzo dziękuję tutaj panu prezydentowi 

Kudelskiemu, a także przedmówcom, którzy zachowują spokój i racjonalność w tej 

dyskusji, zarówno opowiadając się merytorycznie po jednej jak i po drugiej stronie. 

Emocje są tutaj niepotrzebne, ja chciałbym tylko powiedzieć, dlatego nie będę się 

odnosił tutaj do wypowiedzi pani radnej Stalińskiej, która niestety myli forum obrad 

samorządu z jakimś wiecowaniem na platformie Komitetu Obrony Demokracji, czy 

tego typu organizacji. Co się tyczy meritum tutaj pan marszałek Struzik, powiem tak 

drobnostka, ale powiedział tak, że panowie wy się bójcie o swoje stanowiska, bo wy 

też będziecie startowali w wyborach. To powiem panu tak panie marszałku, absolutnie 

to nie jest żaden argument, bo ja powiem za siebie, ale wiem, że wielu z moich kolegów 

tak samo myśli, my do samorządu to przyszliśmy na służbę. Mamy swoje prace 
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zawodowe, pracujemy, nie jesteśmy przyspawani do żadnych stołków i my się o to nie 

boimy. To jest ostatni tam pięćsetny argument, jeżeli mogę dyskutować z argumentami 

który, które ekonomicznymi, które przedstawia pan Strzałkowski itd. To taki argument 

to wie pan, to naprawdę niech pan swoim kolegom ten argument pozostawi. I jeszcze 

jeden apel, moim zdaniem bardzo ważny, to są różne perspektywy. Ja wiem, że ktoś 

ma perspektywę dwudziestoletniego rządzenia Mazowszem i się do tej perspektywy 

mocno przyzwyczaił, ale powiem tak oprócz perspektywy samorządowej jest jeszcze 

perspektywa Polski. A perspektywę polską reprezentuje rząd wybrany w 

demokratycznych wyborach. I to nie jest tak, że z jednej ławeczki małej widać najlepiej 

co się dzieje na tej ławeczce. Czasami trzeba spojrzeć z całej klasy szkolnej, takie 

porównanie nauczycielskie i apeluję do pana marszałka Struzika, żeby nie zapominał, 

że samorząd, Sejmik Województwa Mazowieckiego kierowany przez niego, gdzie 

wybrał, wygrał wybory w demokratyczny sposób i jest w Polsce i to jest instytucja 

Polska, bo nie ma tak, że jest rząd Polski i jest samorząd, bo za chwilę doprowadzimy 

to co mówił pan radny Przybytniak tak, ale tak podpalicie Polskę, że okaże się, że 

samorządy to nie jest Polska, a może są regiony może jakieś inne, bo rząd się nie 

podoba, bo wygrał wybory. Opamiętania, dyskusji i rozsądku, bo będzie źle. Polska 

jest jedna. A nawet jeżeli dzielimy ją administracyjnie, to tylko w ramach tego co jest  

polskie. Bardzo dziękuję. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan radny Krzysztof Skolimowski.  

 

Krzysztof Skolimowski 

Bardzo się cieszę, że pan radny Czapliński mówi o Polsce jednej, bo ja do państwa 

radnych z PiS-u apeluję o to, żebyście też wy dostrzegali to, że Polska jest jedna i że 

Polska nie jest własnością jednej partii, tylko Polska jest dla wszystkich. Kiedy 

podnosicie różne sprawy dotyczące naszego samorządu mazowieckiego to popatrzcie 

też jaki wy przykład dajecie jako reprezentanci strony rządowej. Wszak w waszym 

gronie jest wielu ministrów, prezesów, wielu zacnych ludzi mających bardzo istotny 

wpływ na to co się dzieje w naszej ojczyźnie i powiem zabolało mnie to, że pan radny 

Romanowski tak lekko mówi o tym, że coś na Mazowszu jest nie tak. Ja zdaję sobie 

sprawę z tego, że no pan radny jest młodym radnym, ja mam troszkę większe 

doświadczenie w samorządzie województwa mazowieckiego i zawsze przyświecało 
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nam to, żeby dążyć do równomiernego rozwoju Mazowsza. Wiadomo Warszawa i 

najbliższe otoczenie generuje duże dochody i zawsze Warszawa się dzieliła tymi 

dochodami z pozostałymi subregionami Mazowsza. Zawsze tak było. Natomiast 

miałem w tym roku bardzo ciekawe doświadczenie, kiedy dzieliliśmy środki na zabytki, 

bo okazało się, że rozumienie tej wspólnoty mazowieckiej to jest takie, u niektórych, 

że jeśli 40% pójdzie dla Radomia, z tego całego co jest na Mazowszu, to będzie 

dobrze, ale jeśli tylko 20% to za mało. My z Warszawy zawsze mieliśmy świadomość 

tego, że Warszawa jako stolica z natury rzeczy będzie miastem bogatym i ta potrzeba 

dzielenia się Warszawy, dla mnie jako radnego, a po raz pierwszy radnym 

wojewódzkim zostałem w 2006 roku, dla mnie zawsze ta potrzeba była oczywista i 

zawsze to nam, naszej koalicji przyświecało na Mazowszu, to było takie kluczowe 

hasło, żeby to ten rozwój Mazowsza postępował wszędzie, a nie tylko tam, gdzie 

dochody są wypracowywane. I drodzy państwo radni, koledzy z PiS apeluję do was 

weźcie przyswójcie sobie to, że podział statystyczny Mazowsza na dwa NUTS-y 

spowodował, że Unia Europejska będzie zasilać te dwa NUTS-y w różny sposób 

swoimi środkami i to już zostało dokonane. I fajnie, że to zrobiliśmy wspólnie, bo finał 

tego był w roku, od 2018 roku mamy ten podział, czyli kiedy Prawo i Sprawiedliwość 

rządzi w Polsce. To jest nasze wspólne dzieło, a zrozumcie, że to ten podział 

przesądził o dopływie środków unijnych na Mazowsze, do jednego NUTS-u i do 

drugiego NUTS-u i dzisiaj mówienie o tym, że jeśli podzielimy na dwa województwa, 

to będzie jeszcze więcej, no to świadczy, że nie zrozumieliśmy tej zasady podziału   na 

dwa NUTS-y. Naprawdę warto, żebyśmy na to patrzyli wspólnie, a nie, że ja czasami 

to odnoszę takie wrażenie, że głównym celem całego tego zamieszania z podziałem 

Mazowsza to jest to, żeby Radom był stolicą, żeby wreszcie Radom był stolicą tak 

samo jak Warszawa. Nie wiem czy też jakiś kompleks, że to musi być, to musi być tak, 

myślę, że mieszkańcy Radomia pamiętają kiedyś byli razem z Kielcami w jednym 

regionie. Teraz to jest Mazowsze, natomiast popatrzcie na to tak. Jedzie mieszkaniec 

Siedlec do Radomia załatwić swoją sprawę i w Warszawie się przesiada z pociągu, 

który jechał do Warszawy na pociąg, który jechał do Radomia. Bo to wasze 

województwo mazowieckie wg tego podziału lansowanego przez waszą, znaczy przez 

PiS to będzie takie województwo, w którym będzie dziura w środku, a tą dziurą będzie 

to miejsce, które jest centrum komunikacyjnym regionu i weźcie wy to pod uwagę. 

Apeluję zacznijcie myśleć rozsądnie, a nie tylko na zasadzie jak zrobić, żeby pan Suski 

został panem Struzikiem, bo to mi tak trochę przypomina, że celem tego to jest, żeby 
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pan Suski zastąpił pana Struzika. Jeśli się to zdarzy to będziemy szczęśliwi. 

Zastanówcie się chwilę, bo to naprawdę dobrze by było, żebyście zaczęli myśleć 

racjonalnie, a nie tylko w kategoriach, że tak powiem jeszcze jednego województwa 

dla siebie. Zastanówcie się. Dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan marszałek Adam Struzik.  

 

Adam Struzik - Marszałek Województwa Mazowieckiego 

Panie Przewodniczący tak obiecałem, że nie będę zabierał głosu, ale muszę 

sprostować kilka naprawdę istotnych rzeczy. Do pana radnego Romanowskiego. 

Proszę pana zróżnicowany rozwój Mazowsza jest wynikiem różnej koncentracji 

przedsiębiorstw. Przecież to już tyle razy tłumaczyliśmy, że 76% naszych podmiotów 

gospodarczych z tych 840 000 jest zarejestrowanych w Warszawie i pod Warszawą. 

Taka jest natura stolic na całym świecie. Pozostałe 24% jest na pozostałej części 

województwa. Więc jak jest taki rozdział firm, no to oczywiście jest różna koncentracja 

i PKB i dochodów własnych samorządów i jeszcze wielu innych rzeczy. Przez te 21 lat 

funkcjonowania województwa prowadziliśmy cały czas politykę równomiernego 

rozwoju, o tym mówił pan przewodniczący Strzałkowski , to jest we wszystkich naszych 

strategiach. Pan mówi, że nie zrobiliśmy nic, żeby przekroczyć te 60%, pan powiedział 

mityczne czy może innego słowa użył. Proszę pana sprawdzimy i panu pokażemy jak 

to wyglądało 1 stycznia 1999 roku. To był poziom niecałych 40% ta część poza 

metropolitalna, więc jak się analizuje tego typu rzeczy, to trzeba patrzeć w 

perspektywie czasowej, o ile to wzrosło. Zapewniam pana, że dynamika rozwoju tej 

części poza metropolitalnej, dynamika, ale oczywiście start z niższego poziomu 

powoduje, aby do tej wysokiej dynamiki rozwoju, również ziemi radomskiej, również 

ziemi siedleckiej, ostrołęckiej, płockiej, ciechanowskiej powoduje, że ciągle oczywiście 

nie możemy tej Warszawy doścignąć. Ale czy to jest w ogóle realnie możliwe? Proszę 

sobie zadać to pytanie. I teraz tak. O podział statystyczny, tutaj bardzo dziękuję panu 

radnemu Skolimowskiemu, że to przypomniał, proszę państwa myśmy zabiegali od 

2011 roku. Wniosek złożył rząd pani Ewy Kopacz w 2015, a potwierdził go rząd pani 

Beaty Szydło i o tym też już wiele razy mówiłem. Ten podział obowiązuje w sensie 

prawnym od 1 stycznia 2016 roku, ale z powodu przesunięcia w nomenklaturach 

unijnych i w procedurach unijnych, jest obowiązujący od 1 stycznia 2018 roku. I dzięki 
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Bogu i dzięki Bogu, bo to był tak naprawdę pierwszy potrzebny i ostateczny termin, 

żeby do tego podziału doszło i żeby dzisiaj były dwa subregiony widziane w Unii 

Europejskiej stołeczny i ten regionalny. Do pana prezydenta, pana radnego Wojciecha 

Kudelskiego. No panie prezydencie to wszystko też pokazywałem. Te pieniądze są już 

podzielone, podzielone i odsyłam do jednej z tych prezentacji. Niech pan nie mówi 

teraz, że jak się podzieli to województwo, to tutaj bo pan ulega jakiejś propagandzie, 

że tutaj jakiś spadnie olbrzymi deszcz pieniędzy unijnych. Nie spadnie. A tak w sensie 

praktycznym to proszę pana lata 2007-2013 i 2014-2020, gdybyśmy policzyli to, co 

było w Regionalnym Programie Operacyjnym i porównali z naszymi dochodami 

budżetowymi to na korzyść dochodów budżetowych to jest wielokrotność. Pieniądze 

unijne nie są manną z nieba. Są elementem, który nam pomaga się rozwijać, ale 

główne pieniądze są przecież wypracowywane przez nasze firmy, przedsiębiorstwa, 

rolników itd. itd. Na tym polega to PKB. Na propozycję, czy może taką sugestię pana 

radnego Skolimowskiego odpowiem tak. Ja na miejscu pana Suskiego nie chciałbym 

być. Dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę pan radny Jan Rejczak.  

 

Jan Rejczak 

Ja trochę późno zgłosiłem się do tej dyskusji, bo w zasadzie nie powinienem zabierać 

głosu już po panu marszałku Struziku, ale system mnie wylogował i dopiero w trakcie 

się dyskusji włączam. Podział administracyjny państwa to jest wielki temat, ale zawsze 

podział administracyjny jest sprawą polityczną i te decyzje podejmuje parlament. 

Musimy o tym pamiętać, wyrażając swoje opinie na temat właśnie przygotowanych 

politycznie propozycji. Pochodzę z województwa mazowieckiego, tej części teraz 

południowej, gdzie zawsze mamy wątpliwość czy jesteśmy północną Małopolską czy 

południowym Mazowszem, ale moja rodzina pochodzi z takiej gminy, teraz w gminie 

Chlewiska, która już po wojnie, po drugiej wojnie światowej to najpierw należała do 

województwa łódzkiego, później do województwa kieleckiego, później do województwa 

radomskiego, teraz do województwa mazowieckiego. Czyli podziały administracyjny 

zdarzają się średnio co 20 lat. W większości dotychczasowe podziały obarczone 

najróżniejszymi błędami także i ten z roku 1998, obowiązujący od roku 1999. Na pewno 

trzeba dokonywać, zmian korekt i takie korekty zdarzały się np. z województwa 
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radomskiego odeszło miasto Drzewica i teraz jest w województwie łódzkim. Trzeba ten 

podział, który jest na pewno poprawić i to jest nieunikniona sprawa. Ja chcę 

powiedzieć, że my patrzymy w takiej małej perspektywie czasowej, a więc jak 

spojrzymy trochę dalej, powiedzmy w perspektywie kilkunastu lat, a nie tej 

perspektywie za kilka miesięcy, że będą wybory to zauważymy, że mogą być jednak 

bardzo korzystne sprawy, które wynikną z tego podziału, bo tak jak dla Radomia, w 

moim przekonaniu, podział właśnie w dłuższej perspektywie polepszy dostęp do usług 

publicznych. Będziemy no wreszcie mieli możliwość budowania takiej infrastruktury w 

głównych miastach województwa, no która nam ten dostęp do usług publicznych 

poprawi. No i jest niepokojącą sytuacją, ktoś nawet powie, że skandaliczną, że 

mieszkańcy regionu radomskiego po takie podstawowe usługi medyczne no musimy 

jeździć do sąsiednich dużych miast. To nie tylko do Warszawy, ale do Kielc, do Lublina. 

No i tutaj jak jeździmy do Lublina no to granica województwa powiedzmy nam nie 

przeszkadza i np. założenie, że radomianie no w tej dłuższej perspektywie pokolenia, 

czy w cudzysłowie na zawsze będą musieli jeździć do warszawskich szpitali, no jest w 

odczuciu ludzi, z którymi się spotykam, właśnie przejawem takiej warszawskiej 

centralistycznej mentalności i my po prostu chcemy się z tego uwolnić. Tych tematów 

na pewno jest wiele, które mógłbym poruszać ale, stosując się do reżimu czasowego, 

o który zabiegała pani Skolimowska i też nie chcąc, żeby się narazić paru radnym, 

którzy mi zarzucą, że myślę nierozsądnie to uważam, że powinniśmy wracać na 

najbliższy sesjach, bo wielką sprawą jest np. sprawa połączeń kolejowych, bo z 

podziałem województwa mazowieckiego, no też nie zapominajmy, że będzie się też 

wiązał np. podział udziałów w spółce Kolei Mazowieckich na dwa województwa, ale 

tutaj bym proponował w stosunku powiedzmy po 50%, ale to do tego tematu będziemy 

wracać, a dzisiaj uważam, że na tym swoją wypowiedź zakończę. Dziękuję.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, proszę państwa wyczerpaliśmy listę mówców. Ja tu chciałem tylko państwu 

zwrócić jedną uwagę, że w akapicie drugim tego projektu stanowiska mamy literówkę, 

tam powinien w słowie metropolitalnych powinna być l, a nie r. Ale to jest jedna tylko 

literówka, którą rozumiem możemy teraz wspólnie poprawić. Proszę państwa 

przystępujemy zatem do głosowania. Czy wszyscy już są gotowi? Proszę państwa kto 

z państwa radnych jest za podjęciem stanowiska w sprawie zachowania integralności 

administracyjnej województwa mazowieckiego druk nr 408? Kto jest przeciw? Kto 
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wstrzymał się od głosu? Proszę jeszcze pan radny Konrad Rytel. Czy pan radny jest 

na sesji? Czy pan radny głosuje czy też nie? No nic, dziękuję bardzo. Proszę państwa 

za podjęciem stanowiska głosowało 26 radnych, 23 radnych było przeciw. Stwierdzam, 

że Sejmik Województwa Mazowieckiego podjął stanowisko w sprawie zachowania 

integralności administracyjnej województwa mazowieckiego druk nr 408. 

Przechodzimy do pkt 22. O zabranie głosu proszę pana radnego Krzysztofa 

Strzałkowskiego.  

 

Krzysztof Strzałkowski 

Tak, tak, tak słyszę. Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowny Sejmiku chciałbym 

przedstawić państwu radnym sprawozdanie Komisji Zdrowia Komisji Zdrowia i Kultury 

Fizycznej w sprawie stanowiska Sejmiku Województwa Mazowieckiego w sprawie 

likwidacji dwóch dyspozytorni medycznych na terenie województwa, w województwie 

mazowieckim. Sprawa dotyczy planów Wojewody Mazowieckiego, aby dwie 

dyspozytornie pogotowia ratunkowego, a mianowicie dyspozytornia prowadzona 

dotychczas przez nasz Meditrans w Płocku oraz Meditrans w Ostrołęce przestały 

funkcjonować w dotychczasowym kształcie. Sytuacja ta, szczególnie w dobie COVID, 

budzi bardzo duże wątpliwości zarówno społeczności lokalnych w subregionie płockim 

i ostrołęckim jak i załogi obu wspomnianych Meditransów. Zdajemy sobie sprawę z 

tego, że obowiązuje ustawa zmieniająca system ratownictwa medycznego w Polsce, 

niemniej jednak na takie zmiany w zakresie dysponowania załogami ratowniczymi 

ustawodawca pozostawił czas do 2027 roku. Dziwi więc fakt i niepokoi, że dzisiaj w 

samym środku epidemii korona wirusa ten proces jest przyspieszany. Więc niezbędne 

jest przyjęcie takiego stanowiska. Komisja pozytywnie zaopiniowała, na ostatnim 

posiedzeniu, przedłożony projekt stanowiska. Jest z nami pani marszałek Lanc i pani 

dyrektor Gonczaryk, które to są w dyspozycji prezentacji. Chciałbym teraz może oddać 

głos pani marszałek, jeżeli pan przewodniczący pozwoli.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, proszę bardzo pani marszałek Elżbieta Lanc.  

 

Elżbieta Lanc – Członek Zarządu Województwa Mazowieckiego 

Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni. Rzeczywiście ustawodawca daje nam 

czas do 1 stycznia 2027 roku, żeby ewentualnie przygotować się do tego, żeby na 
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terenie Mazowsza była zmniejszona liczba dyspozytorni. Chcę zaznaczyć 

jednoznacznie ten trudny czas, czas Covidu, kiedy w tej chwili karetki są wzywane nie 

tylko do trudnych zdarzeń, ale czasami do zdarzeń takich, z którymi nie mogą pacjenci 

z tym poradzić, bo np. podstawowa opieka zdrowotna często w drodze online 

przyjmuje pacjentów, w związku z tym no rzeczywiście karetki są wzywane coraz 

częściej do tego typu zdarzeń. Prawda jest też taka, że dopiero z dniem 1 września, 

teraz tego roku, 2020 nasze Meditranse otrzymały decyzję, że mają to być trzy 

dyspozytornie, a nie dwie jak do tej pory. Wcześniej dostawali nasi dyrektor… nie, nie. 

Najpierw miały być dwie dyspozytornie, to była decyzje wojewody, a z dniem 

01.09.2020 dowiedzieli się, że trzy. W związku z tym wcześniej już nasi dyrektorzy 

Meditransów mieli za zadanie przede wszystkim rozmawiać z dyspozytorami, mówić o 

ewentualnie decyzjach, czy np. ci z Ostrołęki będą mogli jechać do Siedlec, z Płocka 

do Radomia. Miało być po prostu, miały być tylko dwie dyspozytornie. Teraz nagle 

okazuje się, że pojawia się decyzja, że to będą trzy dyspozytornie. W związku z tym te 

rozmowy, te rozmowy z dyspozytorami zaczynają się od nowa. Co jest jeszcze 

najważniejsze. W dobie pandemii wielokrotnie okazywało się, że nasze zespoły w 

karetkach no rzeczywiście były wyłączane z bezpośredniej pracy i działalności. 

Wiadomo zakażenie jednego ratownika, czy kierowcy skutkuje wyłączeniem całego 

zestawu. Proszę sobie wyobrazić, że w tej chwili jednak w tych pięciu dyspozytorniach 

nasi dyspozytorzy są rozlokowani. W momencie, kiedy powstaną tylko trzy wiadomo, 

że nastąpi zagęszczenie, w związku z tym duże ryzyko. No i na co jeszcze zwracamy 

uwagę. Przede wszystkim na czas, kochani. Jest dzisiaj 8 września, prace zaczynają 

się, tak naprawdę z dniem 1 stycznia. Doskonale państwo wiecie, że czas grudzień, 

czas świąteczny nie sprzyja takim działaniom, które mają na celu organizację 

reorganizację. I co jeszcze, na co zwracamy uwagę. No wiedza topograficzna tych 

dyspozytorów jest no historyczna już wręcz. W tej chwili zmiana w tym, tak jak mówię 

trudnym czasie Covidowym, może być ryzykowna. I jeszcze jedna, na pewno ważna 

dla nas informacja. Otóż już z informacji naszych dyrektorów Meditransów wiemy, że 

nie wszyscy dyspozytorzy podejmą decyzję, że np. ci, którzy obsługiwali chociażby 

Płock, że pojawią się w Radomiu. W związku z tym to nie jest takie proste 

zabezpieczyć odpowiednią liczbę tych dyspozytorów tak, żeby to było wszystko 

bezpieczne. Oczywiście mamy przygotowane informacje bardzo szczegółowe, do tego 

jeszcze taka ogólna informacja, że te umowy, które zostały nam przedstawione przez 

pana wojewodę, bo dotyczy to też naszego mienia, nie są precyzyjne i stąd nasi 
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dyrektorzy zgłaszają też uwagi. Bardzo proszę panią dyrektor o przedstawienie 

prezentacji.  

 

Agnieszka Gonczaryk - Dyrektor Departamentu Zdrowia i Polityki Społecznej 

Dzień dobry państwu. Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo Radni. 

Chciałabym przedstawić krótką prezentację, pokazującą aktualny system państwowe 

ratownictwo medyczne na Mazowszu oraz zmiany, które są projektowane od 

1 stycznia 2021 roku. System państwowy ratownictwo medyczne działa zgodnie z 

ustawą z 08.09.2006 roku o państwowym ratownictwie medycznym. W ustawie jest 

wyraźnie powiedziane, że stworzony jest ten system w celu realizacji zadań państwa, 

polegających na zapewnieniu pomocy każdej osobie znajdującej się w stanie nagłego 

zagrożenia zdrowotnego i działa na obszarze województwa, na podstawie 

wojewódzkiego planu działania systemu sporządzanego przez wojewodę. Wojewódzki 

plan działania systemu zmienia się w razie potrzeb, podlega on aktualizacji. Plan ten 

określa obszary działania i rejony, operacyjne dane dotyczące dyspozytorni medycznej 

takie jak m.in. lokalizacja. Aktualizację planu zatwierdza minister zdrowia. Plan 

zatwierdzony jest podstawą do zawierania przez dyrektorów oddziałów wojewódzkich 

Narodowego Funduszu Zdrowia umów na wykonywanie medycznych czynności 

ratunkowych, umowy zawierane są na rejony operacyjne. Definicję, które wprowadziła 

ustawa o państwowym ratownictwie medycznym to rejon operacyjny, a więc rejon 

działania dyspozytorni medycznej, określone w wojewódzkim planie działania systemu 

i dyspozytornia medyczna od 1 stycznia 2021 roku jest to komórka organizacji 

komórka organizacyjna urzędu wojewódzkiego wskazana w wojewódzkim planie 

działania systemu, utworzona w celu przyjmowania i obsługi zgłoszeń alarmowych 

przekazywanych z centrów powiadamiania ratunkowego, o których mowa w ustawie o 

systemie powiadamiania ratunkowego, przyjmowania powiadomień o zdarzeniach 

oraz wykonywania zadań przez dyspozytorów medycznych. Liczba dyspozytorni 

medycznych jest jednoznaczna z liczbą rejonów operacyjnych. Ma to związek, tak jak 

wcześniej powiedziałam, ze sposobem kontraktowania świadczeń przez Narodowy 

Fundusz Zdrowia. Dyspozytornia medyczna do dnia 31 grudnia 2020 roku, czyli do 

końca tego roku, jest komórką organizacyjną dysponenta zespołów ratownictwa 

medycznego, wskazaną w wojewódzkim planie działania systemu. Zgodnie z art. 25a 

ustawy zmieniającej ustawę o państwowym ratownictwie medycznym wojewoda 

tworzy i prowadzi 1 dyspozytornię medyczną w województwie. W województwie 
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mazowieckim oraz w województwie śląskim wojewodowie mogą utworzyć i prowadzić 

2 dyspozytornie medyczne. Art. 9 ust. 9 ustawy nowelizującej ustawę o państwowym 

ratownictwie medycznym stanowi, że do dnia 31 grudnia 2027 roku, tak jak powiedział 

pan przewodniczący Krzysztof Strzałkowski, dyspozytornie medyczne mogą 

funkcjonować w liczbie większej niż określona w artykule 25a ust. 1 i 2 ustawy 

zmienionej w art. 1 i liczbie nie większy niż na dzień wejścia w życie niniejszej ustawy, 

czyli w przypadku naszego województwa jest to 5 dyspozytorni medycznych i 5 

rejonów operacyjnych. Tak dzisiaj wygląda system państwowe ratownictwo medyczne 

na terenie województwa mazowieckiego, a są to 4 stacje pogotowia ratunkowego 

prowadzone przez samorząd województwa, w Płocku, Radomiu Płocku przepraszam 

Ostrołęce, Siedlcach i Warszawie. I Radomska Stacja Pogotowia Ratunkowego w 

Radomiu, która jest, której podmiotem tworzącym jest miasto Radom. System 

aktualnie obowiązujący w województwie mazowieckim to, w przypadku Warszawy, 79 

zespołów ratownictwa, Płocka 34 zespoły i 22 zespoły w Ostrołęce, w Siedlcach 25 i 

50 zespołów w Radomiu. Jeżeli chodzi o liczbę dyspozytorów na Mazowszu to 174 

osoby, 146 dyspozytorów to dyspozytorzy z podmiotów marszałkowskich. Ostatnia, ta 

ostatnia rubryka tabeli wskazuje liczbę stanowisk dyspozytorskich. Są to 

dwudziestoczterogodzinne stanowiska dyspozytorskie i tak w Płocku, Ostrołęce i 

Siedlcach działają dwudziestocztero-, po cztery dwudziestoczterogodzinne zespoły, 

stanowisko dyspozytorskie. W Warszawie tych stanowisk działa 14 i w Radomiu 5. Ten 

slajd obrazuje liczbę wyjazdów zespołów ratownictwa medycznego tylko w okresie 

pandemii, czyli od marca do lipca tego roku. Najwięcej wyjazdów było w Warszawie 

prawie 74 613, w Płocku 20 ponad 22 000 wyjazdów, siedlecka stacja pogotowia 

ratunkowego 14 489, pogotowie w Ostrołęce wyjeżdżało 11374 razy. Wśród tych 

wyjazdów oczywiście były wyjazdy, gdzie już podczas wzywania pogotowia było 

określone, że jest to wyjazd do pacjenta z podejrzeniem, bądź zakażeniem Covid 19. 

I tak najwięcej tych wyjazdów było w Płocku ponad 3000. W Warszawie wyjazdów było 

1557. Siedlce 632 i najmniej w Ostrołęce 24 wyjazdy. Liczba członków, oczywiście tak 

jak powiedziała pani Marszałek Lanc, zdarzało się, że po kontakcie z osobą zakażoną 

członkowie zespołów ratownictwa byli wyłączeni z pracy i tak jak najwięcej wyłączeń 

mieliśmy w Warszawie, czy też byli izolowani. W Warszawie 50 wyłączeń, w Płocku 

46. Te wyłączenia były od kilku godzin do kilkunastu dni. Tutaj na tym slajdzie 

pokazujemy jak wygląda organizacja systemu państwowe ratownictwo medyczne w 

Polsce. To pytanie padło podczas posiedzenia Komisji Zdrowia i Kultury Fizycznej. I 
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zgodnie z ustawą o państwowym ratownictwie medycznym w województwie 

mazowieckim mogą być utworzonych od 1 stycznia 2027 dwie dyspozytornie. Dzisiaj 

mamy 5, w województwie śląskim również 2 dyspozytornie. Dzisiaj mamy w 

województwie śląskim czterech świadczeniodawców, natomiast dyspozytorni i rejonów 

operacyjnych 5. Na dzień dzisiejszy jedna dyspozytornia działa i tak powinno zostać 

od 1 stycznia w lubuskim, w łódzkim, w województwie opolskim, natomiast tutaj należy 

zwrócić uwagę, że województwo opolskie to jest 986 000 mieszkańców, gdzie w 

porównaniu np. z Warszawą i tam działa 1 dyspozytornia, Warszawa to jest 2 613 331 

osób, więc jest to ponad 2 razy większy obszar do zabezpieczenia. Czy też 

województwo świętokrzyskie, w którym dzisiaj działa 1 dyspozytornia to obszar, w 

którym zamieszkuje 1 262 000 osób. A na dalszych slajdach pokażę ile osób jest, 

zamieszkuje rejon operacyjny obsługiwany przez pogotowie radomskie, czy pogotowie 

płockie, siedleckie, ostrołęckie. Aktualizacja planu działania systemu państwowe 

ratownictwo medyczne, tak jak pani marszałek Lanc powiedziała, 1 września 2020 

roku otrzymaliśmy oficjalną informację przekazującą projekt aktualizacji planu 

działania systemu państwowe ratownictwo medyczne do zaopiniowania. Zgodnie z 

przedstawionymi założeniami tego projektu likwidacji ulegną 2 rejony operacyjne, 2 

dyspozytornie medyczne działające obecnie przy Stacji Pogotowia Ratunkowego w 

Płocku i Stacji Pogotowia Ratunkowego w Ostrołęce. Tak wygląda uzasadnienie 

aktualizacji planu działania systemu państwowe ratownictwo medyczne, fragment z 

pismem wojewody mazowieckiego. Projekt obejmuje m.in. utworzenie 3 rejonów 

operacyjnych obsługiwanych przez 3 dyspozytornie medyczne, z lokalizacjami w 

Warszawie, Radomiu oraz w Siedlcach. Zmiana wynika z zapisów ustawy o zmianie 

ustawy o państwowym ratownictwie medycznym oraz niektórych innych ustaw 

obligujących wojewodę mazowieckiego do stworzenia w strukturach urzędu 

wojewódzkiego docelowo maksymalnie 2 dyspozytorni medycznych. Należy 

podkreślić, że ocena skutków regulacji tej ustawy przewidywała środki finansowe 

wyłącznie na 2 dyspozytornie medyczne na terenie województwa mazowieckiego, 

jednakże z prowadzonych w ostatnich miesiącach analiz wynika, że utworzenie 2 

dyspozytorni medycznych będzie się wiązało z poważnymi brakami kadrowymi. W 

związku z powyższym opracowano projekt 3 dyspozytorni, który jest optymalny w 

zakresie możliwości kadrowych i finansowych. Zgodnie z propozycją umieszczoną w 

planie systemu rejon operacyjny dotychczas obsługiwany przez Stację Pogotowia 

Ratunkowego w Płocku zostanie połączony z rejonem operacyjnym dotychczas 
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obsługiwanym przez radomską stację pogotowia ratunkowego. Rejon operacyjny 

dotychczas obsługiwany przez Meditrans Ostrołęka zostanie połączony z rejonem 

operacyjnym dotychczas obsługiwany przez Stację Pogotowia Ratunkowego w 

Siedlcach. Rejon dotychczas obsługiwany przez stację Pogotowia Ratunkowego w 

Warszawie pozostaje bez zmian. Aktualnie na terenie województwa mazowieckiego 

funkcjonuje 5 rejonów operacyjnych zabezpieczonych zostaje przez 200 zespołów 

ratownictwa medycznego, w tym 41 specjalistycznych zespołów ratownictwa 

medycznego oraz 159 podstawowych zespołów. Spośród podstawowych 16 zespołów 

ratownictwa medycznego 16 funkcjonuje w trybie dwunastogodzinnym, w tym 1 zespół 

wodny, który funkcjonuje w Zegrzu. Od 1 stycznia 2021 roku zgodnie z 

przedstawionym planem działania na terenie województwa mazowieckiego będą 3 

rejony operacyjne, zabezpieczane przez 204 zespoły ratownictwa medycznego, w tym 

29 specjalistycznych zespołów oraz 175 zespołów podstawowych. Tak że zmniejsza 

się liczba zespołów specjalistycznych, zwiększa liczba zespołów podstawowych. 

Spośród podstawowych 19 zespołów ratownictwa medycznego będzie funkcjonować 

w trybie 12 godzinnym, w tym nadal zostaje utrzymany 1 zespół wodny w Zegrzu, rejon 

operacyjny Warszawa pozostaje bez zmian. Aktualnie tabela pokazuje po lewej stronie 

aktualny system działania państwowe ratownictwo medyczne, czyli 5 dyspozytorni 

obsługiwanych, Warszawa obsługuje dzisiaj 6 powiatów, Siedlec 7, Ostrołęka 7, Płock 

10, Radom 12 i tutaj widać też liczbę osób, liczbę mieszkańców obsługiwanych przez 

konkretne dyspozytornie i już widzimy, że Radom to jest wielkość województwa 

opolskiego czy no Warszawa, która jest w zasadzie trzykrotnie większa niż 

województwo opolskie, czy województwo świętokrzyskie. Propozycja połączenia w 

Warszawie nadal pozostaje 6 powiatów i populacja do zabezpieczenia 2 613 331 osób, 

Siedlce będą obsługiwały, obsługiwałyby 14 powiatów populacja 1 011 179 i Radom 

22 powiaty, czyli dotychczas obsługiwane przez Płock i Radom 1 778 902 osoby. Po 

lewej stronie mapa pokazuje aktualny stan, aktualny stan systemu państwowe 

ratownictwo medyczne. Kolor pomarańczowy, to obszar obsługiwany przez Stację 

Pogotowia Ratunkowego w Płocku, zielony Stacja Pogotowia Ratunkowego w 

Ostrołęce, żółty Siedlce, Warszawa czerwone i fioletowe to Radom. Po prawej stronie 

to planowany podział rejonów operacyjnych obsługiwane przez dyspozytornie. Kolor 

fioletowy to część obsługiwana przez, która miała być w planach obsługiwana przez 

Radom, żółty Siedlce, Warszawa pozostaje bez zmian. Zaproponowany przez 

wojewodę mazowieckiego podział na 3 rejony operacyjne od 1 stycznia 2021 roku nie 
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znajduje oparcia w aktualnych potrzebach systemu i spowoduje jego dezorganizację. 

Wydaje się, że pozostawienie obecnej liczby dyspozytorni jest niezbędne z punktu 

widzenia bezpieczeństwa publicznego. Szanowni Państwo radni zwracamy uwagę, że 

sprawne funkcjonowanie systemu państwowe ratownictwo medyczne jest niezmiernie 

istotne dla zapewnienia bezpieczeństwa zdrowotnego mieszkańców Mazowsza, a 

wypracowanie najlepszego możliwego modelu organizacji tego systemu nabiera 

szczególnego znaczenia w kontekście trwającej pandemii Covid-19. Dlatego 

apelujemy o pozostawienie funkcjonowania dotychczasowych 5 dyspozytorni 

medycznych, na co zezwalają przepisy wcześniej wspomniane przepisy prawa oraz o 

odłożenie wszelkich zmian w zakresie funkcjonowania systemu państwowe 

ratownictwo medyczne do czasu ustabilizowania sytuacji zdrowotnej związanej z 

Covid-19. Bardzo dziękuję.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, proszę pan radny Krzysztof Żochowski.  

 

Krzysztof Żochowski 

Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo. No moje stanowisko dotyczące tej reformy 

przedstawiłem również w czasie obrad komisji zdrowia i w mojej ocenie jako 

przedstawiciela polski powiatowej, ale i człowieka na stale pracującego w systemie 

państwowego ratownictwa medycznego, czy jako osoba zarządzająca, jako 

podwykonawca, szpital w Garwolinie jest podwykonawcą Mieditransu siedleckiego, ale 

też lekarz na co dzień pracujący w karetce, jest następująca. Przedstawione zmiany z 

perspektywy tak osób, do których karetki wyjeżdżają, mieszkańców naszego 

województwa, jak też z perspektywy pracowników tych, którzy w zespołach 

wyjazdowych na co dzień pracują, te zmiany mają znaczenie kosmetyczne. Istotna 

zmiana, która w sposób drastyczny zmieniła funkcjonowanie systemu państwowego 

ratownictwa medycznego miała miejsce przed kilkoma laty, kiedy zostały zlikwidowane 

dyspozytornie w poszczególnych powiatach i kiedy przeniesiono siedzibę tej 

dyspozytorni do dużych rejonów operacyjnych, obejmujących po kilka powiatów. 

Wtedy wydarzyło się to przed czym teraz jesteśmy ostrzegani, czyli to, że dyspozytorzy 

przestali znać teren, na którym działają dysponowane karetki, bo z perspektywy 

chociażby mieszkańców powiatu garwolińskiego, z którego się wywodzę jest dość 

obojętne czy dyspozytornia znajduje się w Siedlcach, Ostrołęce, Płocku czy Radomiu. 
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Dyspozytorzy w każdym z tych miast równie mało znają teren naszego powiatu. Tą 

wiedzę posiadali dyspozytorzy w powiatach, w tej chwili to się nie zmieni. Jeżeli chodzi 

o kwestię wycofywania karetek no to przecież nie ma żadnego wpływu, to przecież 

argument, który padał wówczas, gdy likwidowano rejony powiatowe to było takie, że 

większy obszar to wtedy łatwiej przesuwać siły i środki i przez to bezpieczeństwo staje 

się większe. Ale ja nie chcę tymi argumentami szermować, bo tak jak powiedziałem 

kluczem jest to, że jest to zmiana kosmetyczna. Jeden duży rejon zmieniony, jest … 

Pięć dużych rejonów jest zmienione na trzy duże rejony i czy z punktu widzenia 

bezpieczeństwa. szanowni państwo, państwo tego nie wiecie, więc oczywiście się 

podzielę tym moim doświadczeniem. Każdy z nas w tablecie, który mamy w karetce 

ma możliwość łączenia się ze wszystkimi dyspozytorniami, które są w Polsce i w 

sytuacji, gdy coś się w którejś dyspozytorni wydarzy, płynnie przejmuje jej funkcję inna 

dyspozytornia. Nie dalej jak w zeszłym tygodniu zostałem zadysponowany do 

zdarzenia na terenie powiatu garwolińskiego przez dyspozytornię z Ostrołęki tylko 

dlatego, że w Siedlcach była krótka awaria no i Siedlce nie mogły dysponować. Numer 

ratunkowy 112 jest w Radomiu, Radom przełączył na Ostrołękę, Ostrołęka nas wysłała 

człowieka uratowaliśmy. Tak że oczywiście no tutaj na pewno grają rolę patriotyzmy 

lokalne, no możemy dyskutować czy 3 jest lepiej czy 5 to oczywiście jest dyskusja 

cenna, natomiast no musimy być świadomi pewnej odpowiedzialności. 

Odpowiedzialność za system państwowego ratownictwa medycznego niesie na 

swoich barkach wojewoda, bo to należy do jego prerogatyw. System zabezpieczenia 

staje się aktem prawnym w momencie uzyskania kontrasygnaty ministra zdrowia. No 

opracowuje wojewoda, ale musi uzyskać kontrasygnatę ministra zdrowia. Istnieje 

domniemanie, że osoby pełniące te funkcje nie ważą sobie lekce bezpieczeństwa 

mieszkańców powierzonych swojej pieczy i te decyzje są przemyślane i przygotowane. 

I w tym momencie, przedstawiwszy również drugą stronę medalu, apeluję do 

szanownych koleżanek i kolegów radnych o wyważone decyzje podjęte zgodnie z 

własnym sumieniem. Dziękuję uprzejmie. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę, pan marszałek Adam Struzik.  

 



 

88 

 

Adam Struzik - Marszałek Województwa Mazowieckiego 

Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. To jest niestety właśnie przykład 

takich decyzji, które z powodów doktrynalnych w każdych okolicznościach muszą być 

wykonywane, bo tak ustawodawca wcześniej przesądził. Proszę państwa, systemy 

ratownictwa medycznego, również inne elementy logistyki i organizacji, no muszą być 

elastyczne, ponieważ jeżeli będziemy bardzo kostycznie trzymali się rozwiązań 

prawnych, to możne nas to doprowadzić do katastrofy. Po pierwsze, jest ten zapis 

mówiący, że do roku 2027 mamy możliwość utrzymania tych 5 dyspozytorni. Ja się 

zgadzam z panem radnym z Żochowskim, że mamy teraz lepsze rozwiązania 

techniczne, GPS-y, możliwość przerzucania z jednej dyspozytorni do drugiej. Tylko 

mamy jeszcze stan epidemii, a właściwie pandemii, z nie wiadomo jakimi 

okolicznościami, które pojawią się w najbliższych miesiącach. Kilkanaście dni temu 

została wyłączona dyspozytornia we Wrocławiu z wszystkimi konsekwencjami. Cała 

załoga dyspozytorni była na kwarantannie. No proste pytanie, logiczne pytanie tak, 

jeśli teraz mamy ich 5 i wyłączymy nawet 2, no to te 3 pozostałe bez problemu obsłużą, 

no a jeśli będziemy mieli 3, to ja jestem bardzo ciekaw, czy tak to płynnie będzie 

przebiegało. No i kwestia ludzi. Proszę państwa nie możemy abstrahować od tych 

zatrudnionych tam osób, od dyspozytorów. To nie jest, panie radny, kwestia ambicji 

lokalnych. Chociaż przed chwilą państwo wszyscy bronili tzw. terenu. Broniliście jak 

niepodległości tej części poza metropolitarnej, a w tej decyzji widać, że chodzi o 

koncentrację w określonych miejscach. Tak jak powiedziała pani marszałek w ustawie 

są dwie. No na skutek, nie wiem, tajemniczych wpływów okazuje się, że mogą być 3. 

Więc pytanie logiczne jest jeśli nie muszą być 3, to czy nie powinniśmy utrzymać tego 

systemu jeszcze przynajmniej przez ten okres, kiedy mamy naprawdę wielkie 

zagrożenie życia, zdrowia ludzi. No pomyślmy też w takich czysto ludzkich 

uwarunkowaniach. No jeśli ci ludzie, którzy pracują teraz w Ostrołęce i w Płocku nie 

zdecydują się z wielu względów na przejście do pracy w Siedlcach, czy w Radomiu, 

czy w Warszawie, a Warszawa na pewno nie przyjmie, bo ma przecież swoją załogę. 

No to pytajmy co będzie z ich rodzinami, z ich pracą, no a po drugiej stronie jak szybko 

wykształcić dyspozytorów, którzy będą funkcjonowali w tych większych obciążeniach 

w Radomiu i w Siedlcach. Ja odbyłem rozmowę z panem wojewodom. Bardzo uczciwie 

powiedzieliśmy, że możemy w dalszym ciągu brać koszty na siebie, samorząd 

województwa jest gotów, bo pan wojewoda przedstawił argument właśnie 

niewystarczających środków. Proszę państwa, statnio dołożyliśmy do Lotniczego 
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Pogotowia Ratunkowego w Sokołowie Podlaskim wiele milionów złotych po to, żeby 

ono powstało. Zadeklarowałem możliwość dalej zatrudnienia tych osób, oczywiście no 

w granicach prawa, tak. Poza tym trzeba sobie uświadomić, że część majątku, który 

teraz jest w dyspozycji dyspozytorni, dla których organem prowadzącym jest samorząd 

województwa, no jest naszą własnością, ale tutaj no pan wojewoda oczekuje, jakiejś 

formy użyczenia i powiedziałem, że jeśli podejmie decyzje takie o charakterze 

ostatecznym, ale bierze na siebie odpowiedzialność za te wszystkie decyzje, to 

oczywiście użyczymy w ustalony wspólnie sposób ten majątek. Ja proszę państwa 

radnych jednak o przyjęcie tej uchwały. Skieruję też list do pana ministra, nowego pana 

ministra. Myślę, że to można naprawdę odłożyć jak będzie spokojniej i zrobić to tak jak 

trzeba w przyszłości. Dziękuję bardzo.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję, proszę państwa nie mamy więcej zgłoszeń w dyskusji. Przystępujemy zatem 

do głosowania. Kto z państwa radnych jest za przyjęciem projektu stanowiska z druku 

nr 413? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? Proszę jeszcze pani radna 

Joanna Bala, pan radny Łukasz Gołębiowski, pan radny Michał Góras, pan radny 

Łukasz Kudlicki, pan radny Rafał Romanowski, pan radny Krzysztof Winiarski i pan 

radny Wojciech Zabłocki. Państwo radni głosują czy też nie? No dobrze, dziękuję 

bardzo. Za przyjęciem projektu stanowiska głosowało 28 radnych, 4 radnych było 

przeciw, 13 radnych wstrzymało się od głosu. Stwierdzam, że Sejmik Województwa 

Mazowieckiego podjął stanowisko w sprawie likwidacji 2 dyspozytorni medycznych w 

województwie mazowieckim, druk nr 413.  

Przechodzimy do pkt 23. Informacja z wykonania budżetu województwa 

mazowieckiego za pierwsze półrocze 2020 roku. Informację otrzymali państwo wraz z 

materiałami na dzisiejszą sesję. Czy mają państwo pytania dotyczące przesłanej 

informacji? Proszę pan radny Mirosław Augustyniak. Przepraszam, to jest pkt 22, 

przepraszam.  

 

Mirosław Augustyniak 

Ja chciałem zabrać głos poprzednio, ale nie mogłem się dobić do głosu. W poprzedniej 

sprawie, ale nie mogłem oczywiście skutecznie wcisnąć prośby o głos, tak że to są 

kolejne problemy techniczne.  
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Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Rozumiem, że w tym punkcie pan radny nie zabiera głosu?  

 

Mirosław Augustyniak 

W tym punkcie nie. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Proszę państwa, to jesteśmy w pkt 22 ja przepraszam, bo tutaj coś mi się omsknęło. 

Jeżeli nie mają państwo pytań dotyczących przesłanej informacji uznam, iż sejmik 

zapoznał się z otrzymaną informacją. Stwierdzam, że sejmik zapoznał się Informacją 

z wykonania budżetu województwa mazowieckiego za pierwsze półrocze 2020 roku.  

Przechodzimy do pkt 23. Informacja o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy 

Finansowej na lata 2020 - 2038, w tym o przebiegu realizacji przedsięwzięć za 

pierwsze półrocze 2020 roku. Informację otrzymali państwo wraz z materiałami na 

dzisiejszą sesję. Czy mają państwo pytania dotyczące przesłanej informacji? Jeśli nie 

uznam, iż sejmik zapoznał się z otrzymaną informacją. Stwierdzam, że sejmik 

zapoznał się informacją o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 

2020 - 2038, w tym o przebiegu realizacji przedsięwzięć za pierwsze półrocze 2020 

roku.  

Przechodzimy do pkt 24 interpelacje i zapytania. W okresie między sesjami wpłynęły 

interpelacje i zapytania radnych Artura Czaplińskiego, Ludwika Rakowskiego i 

Łukasza Kudlickiego oraz odpowiedzi dla radnej dla pani radnej Wioletty Paprockiej 

Ślusarskiej. Czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos, proszę bardzo, w tym 

punkcie? Proszę bardzo pan radny Leszek Przybytniak. Czy pan radny chce zabrać 

głos? 

 

Leszek Przybytniak 

Przepraszam, ale nie włączyłem mikrofonu. Panie przewodniczący teraz mnie 

słychać? 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Tak teraz słychać, proszę bardzo. 
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Leszek Przybytniak 

Panie Przewodniczący, szanowni państwo. 

  

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

A teraz znowu nie słychać. 

 

Leszek Przybytniak 

Z powodu tego, że zostało skierowane do komisji rolnictwa sprawa dotycząca uchwały, 

która miała być podjęta na dzisiejszym posiedzeniu naszego sejmiku mam zapytanie 

do pana przewodniczącego i do pana Krzysztofa Strzałkowskiego. Czy panowie 

obydwaj będą chcieli wziąć udział w posiedzeniu naszej komisji, która będzie 

zorganizowana właśnie w tym temacie i może jeszcze, w którym takim, który by nas 

interesował. Czy pan przewodniczący 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Panie radny tylko tak, to trochę nie ten punkt tak, no jeżeli będzie posiedzenie komisji 

i będzie pan przewodniczący uważał, że 

 

Leszek Przybytniak 

To jest zapytanie więc przedstawiam zapytanie do pana przewodniczącego, czy pan 

przewodniczący weźmie udział w komisji . 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Prośba przede wszystkim o termin tej komisji tak.  

 

Leszek Przybytniak 

Dzisiaj tego nie ustalimy. 

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dobrze proszę państwa, czy ktoś z państwa radnych w tym punkcie chciałby zabrać 

głos jeszcze?  

Jeżeli nie to przechodzimy do pkt 25 czyli sprawy różne. Czy ktoś z państwa radnych 

w tym punkcie chciałby zabrać głos? Proszę bardzo, pan radny Rafał Romanowski. 
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Rafał Romanowski 

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku ja wracam do tego co powiedział pan radny 

Przybytniak i do tego posiedzenia komisji, dotyczącego właśnie tego programu 

suszowego na terenie województwa mazowieckiego. Mimo wszystko podnoszę do 

tego i do pana przewodniczącego Przybytniaka, który kieruje Komisją Rolnictwa i 

Rozwoju Terenów Wiejskich, aby ten punkt również był rozpatrywany przez Komisję 

Ochrony Środowiska pana przewodniczącego Augustyniaka, bo jak najbardziej są to 

właściwe komisje do podjęcia dyskusji w tym zakresie. Dziękuję panie 

przewodniczący.  

 

Ludwik Rakowski - Przewodniczący Sejmiku Województwa Mazowieckiego 

Dziękuję bardzo, czy jeszcze ktoś z państwa radnych w tym punkcie? Jeżeli nie, to 

proszę państwa przechodzimy do punktu ostatniego. Zamknięcie posiedzenia. 

Przypominam państwu radnym, że następna sesja jest zaplanowana na 13 

października tego roku. Dziękuję za udział w dzisiejszym posiedzeniu i zamykam XXII 

sesję Sejmiku Województwa Mazowieckiego. Dziękuję bardzo i do zobaczenia. 

 


